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آیت الله اعرافی: 

حوزه باید پاسخگوی 
دنیای امروز باشد  

مدیرعامل شرکت گازاستان قم خبرداد:

ضریب نفوذ ۹۹.۳ درصدی گاز در مناطق روستایی قم

فرمانده انتظامی استان قم :

خواهر و برادر کلاهبردار در قم دستگیر شدند
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در گفت وگو با مسئولان بخش صعنت و تجارت استان قم مطرح شد؛

قم در مسیر تبدیل به قطب تولید 
پوشاک و تامین سوغات زائر

مدیریت بازار سوغات زائر از جمله مباحثی است که طی 
پیدا  ویژه ای  نگاه مسئولان قم جایگاه  در  اخیر  سال های 
کرده است و در همین ارتباط شماری از مدیران بخش های 

تولید  با  می تواند  استان  این  که  دارند  اعتقاد  اقتصادی 
این  از  توجهی  قابل  سهم  اسلامی  ایرانی-  پوشاک  انواع 
بازار را در اختیار داشته باشد.  براساس این گزارش ، قم 

باید شبکه های تبلیغی به شکل وسیع تر و جدّی تر توسعه یابد
مدیر حوزه های علمیه گفت: حوزه باید راهبر فکر و فرهنگ 
جامعه و دنیا باشد و پاسخگوی دنیای امروز باشد. آیت الله 
الاسلام  حجت  با  دیدار  در  علمیه  حوزه های  مدیر  اعرافی 

والمسلمین پورسید آقایی مدیر موسسه آینده روشن با اشاره 
به حرکت حوزه در چند سال اخیر گفت:حوزه باید راهبر فکر 
و فرهنگ جامعه و دنیا باشد که در این زمینه تغییراتی در 

عضو فراکسیون روحانیون مجلس  تشریح کرد:
جزئیات جلسه غیرعلنی مجلس

 با رئیس جمهور و هیات وزیران 
روحانیــون  فراکســیون  عضــو 
مجلــس شــورای اســلامی گفت: 
رئیــس جمهــور از نماینــدگان در 
جلســه غیر علنــی امــروز تقاضا 
کــرد بعــد از معرفــی گزینه هــا و 
مدیران، اصرار بر انتصاب نداشته 
باشــند و اتخــاذ تصمیــم نهایــی 
را بــر عهــده مســئول مربوطــه 
بگذارنــد.  محمدتقــی نقدعلــی 

رئیس جمهور:
 پرهیز از اتخاذ تصمیمات تورم زا 

رویکرد اساسی دولت است
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حسن بیادی:
فضای سیاسی کشور برای بازنگری 

در قانون اساسی مهیاست
رئیــس جمهــور پرهیــز از اتخاذ 
تصمیمــات و اقدامــات  تــورم زا را 
رویکرد اساســی دولت ســیزدهم 
دانســت و از مســئولان مربــوط 
خواســت در تنظیم لایحه بودجه 
برای تســهیل دسترســی آســان 
پنــج  بــه  جامعــه  آحــاد  ارزان  و 
اولویت اساســی اقــلام خوراکی، 
آب، مســکن، ســلامت و خــودرو 

فعال سیاســی اصولگــرا گفت: 
پیشــنهاد من برای نوع حکمرانی 
و  پارلمانــی  سیســتم  مطلــوب، 
قدرتمنــد نمــودن احــزاب موثر و 
فراگیــر بــوده و در این تغییر نباید 
از باندهــای متصــل بــه قــدرت و 
ثروت با پوشــش جناح اصولگرا و 
اصلاح طلب اســتفاده شود چون 
نتیجه  چنین رفتاری همین وضع  72

به عنوان چالش اصلی  استاندار قم گفت: موضوع آب 
استان قم باید محور برنامه های سال آینده باشد.

سیدمحمدتقی شاهچراغی در جلسه شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان قم که در سالن جلسات کرامت استانداری قم 
برگزار شد، طی سخنانی با اشاره به پدیده مهاجرت در قم و 
مشکلات و آسیب های ناشی از آن، بر لزوم اتخاذ تمهیدات 

لازم در این زمینه  تاکید کرد.
وی با بیان این که باید ملاحظات مختلف در  مهاجرت ها 
دیده شود، مطرح کرد: علاوه بر موضوع فراهم کردن شغل 
و رفاه برای این افراد باید به مباحث فرهنگی و اجتماعی نیز 

توجه شود.
استاندار قم ادامه داد: موضوع آب به عنوان چالش اصلی 

استان قم محور برنامه های سال آینده است.
نکات  تمام  ملی  مسکن  بحث  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
فضای  درمانی،  آموزشی،  تجاری،  اداری،  دسترسی های 

سبز، انتظامی  و ... دیده شده است.
اختصاص ۱۰۵ میلیارد تومان از محل سفر رهبری 

برای ۴ طرح استان قم 
 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم نیز در این 

جلسه گفت: برای احداث شبستان ضلع جنوب شرقی و 
بهینه سازی ونوسازی سیستم گرمایش و سرمایش مسجد 
سالن  و  سرپوشیده  استخر  ساخت  و  جمکران  مقدس 
چندمنظوره در شهرک مهدیه قم مصوب شد که ۱۰۵ میلیارد 
از محل سفر مقام معظم رهبری اختصاص  اعتبار  تومان 
یافت. حسن نادری اضافه کرد: برای جبران خسارات ناشی 
از طوفان وبارندگی های تابستان امسال نیز ۱۹ میلیارد تومان 
به روستا ها و مناطق آسیب دیده اختصاص پیدا کرد. رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم از تعیین تکلیف ۳۴ 
میلیارد تومان اعتبار از محل سفر ریاست جمهوری به استان 
قم در این جلسه خبر داد و گفت: این اعتبار برای به سازی 
ساختمان مرکز بهداشت کهک، آب رسانی به روستا های 
طرح قیام و به سازی اطراف مقبره امامزاده موسی مبرقع، 

توسعه و تکمیل مراکز فنی حرفه ای هزینه می شود.
نادری افزود: در این جلسه مصوب شد که با هدف سامان 
محدوده  در  محله هایی  رسمی  غیر  سکونتگاه های  دهی 
به محدوده  نفر  با جمعیت ۱۳۶۱  یزدان شهر و جمکران 

شهری قم افزوده شد.
همچنین رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 

قم دراین جلسه گفت: در ۸ ماهه امسال صادرت صنعتی 
استان ۳۵ درصد افزایش یافته و در این مدت ۲۳۰ میلیارد 
دلار انواع کالا های صنعتی و معدنی به خارج از کشور صادر 
شده است. ابدالی افزود: تا پایان سال ۶۷ طرح صنعتی با 
اعتبار ۱۰ هزار میلیارد تومان و با اشتغال زایی ۵ هزار نفر به 

بهره براری خواهد رسید.

استاندار قم:

آب باید محور برنامه های سال آینده درقم باشد

در نظر دارد نسبت به ارزیابی کیفی و تهیه فهرست کوتاه پیمانکاران به شرح ذیل اقدام نماید. 
1- موضوع ارزیابی کیفی : ارزیابی کیفی جهت تهیه فهرست کوتاه به منظور برگزاری مناقصه محدود انتخاب پیمانکاران جهت تهیه مصالح و اجرای آسانسورهای 

پروژه ۲۷۰ واحدی افق قم 
2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 

- اشخاص حقوقی دارای پروانه واحد طراحی و مونتاژ آسانسور صادره از وزارت صنعت، معدن و تجارت.
3- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

4- هزینه خرید اسناد: مبلغ ۱,۰۰۰,۰۰۰ ریال می باشد که به شمارة شبا IR ۲۶۰۱۸۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۵۳۶۰۷۶۲۰۰  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم واریز گردد.

5- نکات قابل توجه
۱- اطلاعاتی که توسط شرکت کنندگان ارائه می شود مبنای ارزیابی قرار خواهد گرفت، لذا اطلاعات مربوطه را با دقت درج نموده و همراه با مستندات خواسته شد در 

موعد تعیین شده ارسال نمایید.
۲- تمامی اسناد استعلام و مدارك ارسالی پیوست آن باید به  مهر و امضای شرکت کنندگان برسد. نقص هریک از مدارك و اطلاعات خواسته شده باعث محرومیت شرکت 

کنندگان از فرایند ارزیابی کیفی و عدم حضور در مراحل بعدی می شود. 
۳- حق تحقیق و بازدید از امکانات، دفتر مرکزی، پروژه ها و ... جهت تأیید ارزیابی کیفی برای بنیاد مسکن محفوظ است و شرکت کنندگان میبایست کلیه هماهنگی های 

لازم در این خصوص را معمول دارند.
۴- ارائه سـوابق و مـدارك ارزیابی، هیچگونه حقّی را برای شرکت کنندگان جهت قرار گرفتن درفهرست کوتاه، دریافت دعوتنامه و شرکت در مناقصات آتی ایجاد نخواهد 

کرد.
6-  نشانی : قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره ۱۱ ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

تلفن های تماس : ۱۵-۰۲۵۳۲۸۵۶۶۱۲ بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری

آگهی ارزیابی کیفی )نوبت اول(

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

شناسه آگهی:1420369

  

راه  برای  لازم  اراده  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
اندازی خط منوریل تا مصلی وجود دارد. احمد امیرآبادی در برنامه گفتگویی 
اظهارداشت : تصمیم بر این است که مونوریل در فاز اول تا مصلی راه اندازی 
شود و با شرکت مپنا هم در این رابطه مذاکراتی انجام شده است. وی با بیان 
اینکه فرودگاه قم و منطقه گردشگری از یکدیگر جدا شده اند افزود: اولویت 
اگر  و  است  قبلی  گذار  سرمایه  وسیله  به  فرودگاه  عمرانی  عملیات  ادامه  ما 

محور  باید  قم  استان  اصلی  چالش  عنوان  به  آب  موضوع  گفت:  قم  استاندار 
شورای  جلسه  در  شاهچراغی  سیدمحمدتقی  باشد.  آینده  سال  برنامه های 
برنامه ریزی و توسعه استان قم که در سالن جلسات کرامت استانداری قم برگزار 
شد، طی سخنانی با اشاره به پدیده مهاجرت در قم و مشکلات و آسیب های ناشی 
از آن، بر لزوم اتخاذ تمهیدات لازم در این زمینه  تاکید کرد. وی با بیان این که باید 
ملاحظات مختلف در  مهاجرت ها دیده شود، مطرح کرد: علاوه بر موضوع فراهم 

امیرآبادی نماینده مردم قم:
اراده لازم برای راه اندازی منوریل قم وجود دارد 

استاندار قم:
آب باید محور برنامه های سال آینده درقم باشد
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به مناسبت هفته پژوهش صورت گرفت ؛

تجلیل از پژوهشگران برتر استان قم

عکس: سعید غلام زاده

سلیمان طائی حسنلوئی*

باپژوهش تصمیم بگیریم    

تلاش برای برگزاری مراسم هفته پژوهش وفناوری وپاسداشت آن به عنوان کلیدتوسعه 
تولیدعلمی داشت  همه جانبه استان وکشورشروع شده است.بدون پژوهش نمی توان 
وبدون تولیدعلمی نمی توان فناوری جدید ایجادکرد. شعار  " باپژوهش تصمیم بگیریم"برای 
کندتا  می  ایجاد  را  بستری  است.پژوهش  وحقیقت  اصل  یك  ها  وفعالیت  امور  تمام 
رشدعلمی،گسترش کاربردعلوم وفناوری های مختلف فراهم شود و جامعه ای خردمند 
وپژوهشگرآگاه باتکیه برعلوم وفنون جدید بتواند زمینه توسعه پایدار را ایجادکند.خوشبختانه 
در سالهای اخیر حساسیت جامعه ومسوولین به پژوهش و روی آوری نخبگان و دانشگاهیان 
ارتباط  با عنوان"دفتر  به امر تحقیق بیشترشده واین جای خرسندی است. تشکیلاتی 
استانداری با دانشگاه ها و مراکزپژوهشی و صنعتی استان" در استانداری ایجاد و چندین 
جلسه با مدیرگروه های دانشگاه ومراکزپژوهشی برگزار کرده است.همچنین در این راستا از 
چندین دانشگاه موسسات آموزش عالی و واحدهای صنعتی بازدید و در جلسات کارگروه 
های تخصصی شرکت نموده است. اکنون باید منتظرنتایج ملموس کارگروه ها باشیم.  به 
عقیده کارشناسان اگر پژوهش صرفا به دنبال رفع تکلیف آموزشی واداری باشد یعنی اساتید 
دانشگاه وپژوهشگران مراکز پژوهشی واجرایی به مقوله تحقیق صرفا به عنوان تکلیف اداری 
نگاه کنند طبیعی است که دستاوردهای آنان نیز برای همان قفسه ها و میزهای اداری 
مناسب خواهدبود وحتی دانشگاهی که تحقیق وپژوهش کاربردی نمی کند در واقع تولید 
علم ودانش ندارد وفقط یك آموزشگاه است. مشکلات حوزه پژوهش در کشور ما یك مساله 
ساختاری وریشه ای است.معمولا برخی موضوعات پژوهشی،مبتلابه جامعه نیست و وقتی 
انجام می شود کاربردی و راهگشا نیست.بسیاری از مدیران اجرایی با پژوهش آشنا نیستندو 
رویکرد علمی ندارند و ازطرفی بسیاری ازپژوهشگران هم نسبت به مسایل اجرایی و مدیریتی 
بیگانه هستند وبیشتر آکادمیك فکرمی کنند چون کار اجرایی نکرده اند. در راستای اجرای 
شعار" باپژوهش تصمیم بگیریم" امروزه بسیاری از کشورها حتی از اقتصاد دانش بنیان 
گذر کرده ودانشگاههای کارآفرین ایجاد کرده اند.با این شعار می توان تولید محصولات 
استراتژیك در مراکز رشد دانشگاهها را فراهم کرد وتحقق این شعار با ارتباط دانشگاهها با 
مراکز اجرایی وصنعتی محقق خواهد شد.اگر دانشگاه مبنای فرهنگ و اقتصاد است باید 
بتواند مسائل جامعه را در قالب شرکت های دانش بنیان حل بکند و در این راستابایستی از 
فعالیت های ترویجی دانشگاه ها در هفته پژوهش  سال جاری  ۱۲ الی ۱۸ آذر ماه)تجلیل 
کرد. هفته ملی پژوهش وفناوری فرصت مناسبی رابرای توجه وتمرکز بر ابعاد مختلف امر 
پژوهش وفناوری در استان وکشور فراهم می آورد تا کلیه ذی نفعان،ضمن اطلاع از وضعیت 
موجود،برنامه ریزی واقدامات موثری را با هدف توانمندسازی وعملی کردن ایده های برتر در 
دستور کار قرار دهند. فراخوان انتخاب پژوهشگران وفناوران برتر سال ازطرف دبیرخانه ستاد 
ملی هفته پژوهش وفناوری استان به کلیه دانشگاهها،موسسات،مراکزآموزشی وپژوهشی 
ودستگاههای اداری واجرایی استان جهت معرفی افراد ذی نفع ارسال شده ودرخواست 
شده تا مدارك ومستندات را به همراه لوح فشرده به دبیرخانه کمیته علمی ستاد که در 
دانشگاه قم مستقر می باشد ارسال نمایند.که برگزیدگان در مراسمی که در تاریخ ۱۳ آذرماه 
۱۴۰۱ و در دانشگاه قم برگزارومعرفی شدند. انتخاب ومعرفی برگزیدگان حوزه پژوهش 
وفناوری وتجلیل از آنان وهمچنین فرصت تعامل بین ذی نفعان این حوزه به شیوه های 
مختلف مانند برگزاری نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار استان و نشست 
های تخصصی ،فضایی را ایجاد خواهدکرد که ضمن ارتقاء شان وجایگاه پژوهش وفناوری 
بری فعالین دراین عرصه،بستر محکمی را برای ادامه راه تقویت وتوسعه پژوهش وفناوری 
فراهم نماید وشعار"باپژوهش تصمیم بگیریم" راعملی خواهد کرد.در این راستا رسانه ها،صدا 

وسیما،مطبوعات وفضای مجازی می توانند نقش مهم وتعیین کننده ای را ایفا نمایند.
دانشجوی دکتری علوم سیاسی - جامعه شناسی سیاسی

باحضور جمعی ازمسئولان فرهنگی استان قم صورت گرفت:

تجلیل از برگزیدگان جشنواره جشنواره 
استانی تئاتر درقم

 در اختتامیه بیست و سومین جشنواره استانی تئاتر قم که ۱۰ آذر ماه ۱۴۰۱ با حضور 
جمعی از مسئولان فرهنگی استان و اهالی هنرهای نمایشی در سالن اصلی تالار فرهنگ و 
هنر قم برگزار شد، برگزیدگان جشنواره معرفی و از آنها تجلیل شد. به گزارش روابط عمومی 
حوزه هنری استان قم، با نظر هیئت داوران جشنواره متشکل از محمود فرهنگ، فرهاد 
بشارتی و حسین فدایی حسین ، ۱۰ عنوان برتر بیست و سومین جشنواره استانی تئاتر قم 

به هنرمندان باشگاه تئاتر تجربه حوزه هنری قم تعلق گرفت.

چرا اطلاع رسانی درموضوعات غیرامنیتی شفاف نیست؟

مردم محرمند یا نامحرم؟

در هفته ای که گذشت ،دوخبر مهم دراستان قم دست به دست شد که از 
بانکی  مدیر  یک  برکناری  بود.خبراول  تامل  قابل  بسیار  رسانی  اطلاع  حیث 
دریکی از شعبات بانکهای قم به علت ارائه خدمت به یک خانم بی حجاب و خبر 
دوم مسمومیت تعدادی دانش آموز دختر دریکی از هنرستانهای قم!اصولا در 
خبررسانی علمی و درست و دقیق،اندیشمندان این رشته می گویند باید در هر 

خبر به شش سوال)که،کجا،کی و چه ،چرا و چگونه(دقیق و درست پاسخ داد.
اگر این دوخبر را در سایت های خبری قم دنبال کرده باشید پس از خواندن 
این یادداشت،دنبال کنید،به وضوح خواهید دید که به سوالات مهم پاسخ دقیق 
و درست پاسخ داد.به عنوان مثال دکتر حمید محبی سرپرست معاونت درمان 
دانشگاه علوم پزشکی قم در مصاحبه ای گفته است تعدادی از دانش آموزان یکی 
از هنرستان های قم با علائم مسمومیت استنشاقی به یکی از مراکز درمانی اعزام 
شدند!دیگری هم خبر حاجی زاده معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندارقم 
است و او گفته است مدیر یکی از شعبات بانکهای قم به علت ارائه خدمت به یک 
خانم بی حجاب برکنار شده است. با خواندن هر دو خبر درمی یابید که دقیقا آنچه 
برای مردم مهم است در خبر ذکر نشده است.البته ممکن است مسئولان مربوطه 
بگویند اهمیت خبر،جلوگیری از خدمت رسانی به افراد بی حجاب یا رسیدگی به 
مسمومیت دانش آموزان بوده است که کاملا حرف درستی است اما این را باید 
بدانیم که برای مردم در رسانه ها و حتی خود مسئولین،نام اشخاص و مکانها و 
امثال آن هم اهمیت فراوانی دارد و به همین علت فورا مردم بدنبال آن اطلاعات 
مبهم می روند و سریع هم به جواب دست می یابندو بازار شایعات نیز داغ می شود 
ممکن است رسانه های معاند از این فضا سو استفاده نمایندوموضوع را وارونه 
جلوه دهند. در برخی موارد،مانندخبر اختلاس یا قتل و امثال آن البته دستگاه 
قضایی می گوید تا زمانی که اتهام فرد ثابت نشده نمی توان اسم افراد را ذکر کرد 
وتنها به انسانی مخفف مانند)پ.ز(یا امثال آن بسنده می کند و بعد از صدور حکم 
قطعی،اسامی  آنان را رسانه ای می کند.اما درخبرهای مانند آنچه ذکر شد چرا 
مردم نباید بدانند که مثلا کدام بانک و کدام شعبه آن چنینی تخلفی کرده یا دانش 

آموزان کدام هنرستان به کدام مرکز درمانی منتقل شدند؟
درموارد این چنینی هم شاید مسئولان معتقد باشند که برای حفظ آبرو،از نام 
بردن اسامی خودداری می شود که به نظر استدلال درستی نیست چرا که بقول 
با متولی است!از سوی دیگر ذکر نکردن همه  امامزاده  معروف حفظ حرمت 
اطلاعات مورد نیاز مردم،با اصل)دانستن حق مردم است(که همه مسئولان آن را 

مرتبا تکرار می کنند،در تضاد کامل است!
یقینا در موارد امنیتی یا موارد مشابه،کار درست ندادن همه اطلاعات لازم به 
مردم است اما در موارد فوق الذکر مسئولان باید بطور جدی شعار دانستن حق 
مردم است را به کار بندند تا مردم بیش از پیش به آنان اعتماد کنند.مسئله مهم 
تر آن است که خود مسئولان می گویند مردم باید با دادن اطلاعات و همکاری 
با دستگاهها مانند چالش سوت زنی و غیره،به مدیران استان کمک کنند که امر 
درستی است اما باید بدانند که اگر اطلاعات لازم،بموقع به آنان داده نشود،قطعا 
این همکاری دوطرفه شکل نخواهد گرفت. نکته مهم دیگری که در این گونه 
خبرها از سوی مسئولان ذکر میشود آن است که وعده میدهند که نتایج پی 
اکثر موارد متاسفانه  به مردم اطلاع رسانی خواهد شد که در  گیریها متعاقبا 
اینگونه نیست و بزودی به فراموشی سپرده میشود.مثلا علت آتش سوزی دریک 
کارخانه،فروریختن کارگاه مترو و علت تصادفات مهم،وامثال آن هیچ کدام پس 
از قطعی شدن نتیجه به مردم اطلاع رسانی نمی شود!بنابراین وقتی مردم این 
خبرهارا پیگیری می کنند ومتوجه می شوند که مسئولان بنا ندارند اطلاعات یک 
خبرمهم را با آنان به اشتراک گذارند و شاید آنان را نامحرم میدانند،قضاوت آنها  
درمورد مسئولان به کلی تغییر خواهد کرد. درپایان ذکر این نکته هم ضروری به 
نظر می رسید که در بسیاری از موارد،اصحاب رسانه هم پیگیر یک ماجرا شده اند 
تا مخاطبان خود را در جریان کامل یک خبر قرار دهند اما آنها نیز با در بسته مواجه 
شده اند.انتظار می رود مسئولان رویه گذشته خود را اصلاح کنند و مردم را محرم 

بدانند و بدانند که نتایج بهتری عایدشان خواهد شد.

م.شایگانی*
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در اعتراضات خیابانی
 مقصر کیست؟ 

نیست  بد  فروکش کرده است  اعتراضات  که  اکنون 
آن درس عبرتی  از  و  باشیم  بر گذشته داشته  مروری 

بگیریم. در این اعتراضات چه کسی مقصر است؟
بحث اغتشاش از اعتراض جداست. اغتشاش همواره محکوم است و آن نوعی 
کودتا به نفع دیگران است. کسی که امنیت را به هم میزند خود نمیداند چه میخواهد. 
آنها اگر وابسته به خارج نباشند که اهداف مشخصی را برای ما در سر دارند خود 
اغتشاشگران آینده ای مشخصی در نظر ندارند و امیدشان بر وعدههای دیگران است. 
در هر حال اغتشاش و اینکه از خارج تغذیه میشوند یا نمیشوند، خود موضوعی قابل 

مطالعه است.
اما اعتراض در دانشگاه یا درکف خیابان با احساسات عده ای جوان توأم است که 
باید حساب آن را از اغتشاش جدا کرد. با چند نفر از دوستان صحبت میکردم مطالبی 
را بیان کردند که دیدم پر بی راه نیست که خلاصه آن را بیان میکنم. بسیاری از کسانی 
که اعتراض میکنند به دلایل زیر است. آنها میگفتند بسیاری از آنهایی که با احساس 
وارد میدان میشوند و مورد سوء استفاده دیگران قرار میگیرند به این دلیل است که هیچ 
دلبستگی ندارند. آنها اینطور فکر می کنند که اگر اعتراض کنند و لو دستگیر شوند 

چیزی را از دست نداده اند زیرا:
۱. کار و شغل اعم از دولتی یا غیر دولتی ندارند. بدیهی است اولین چیزی که یک 
جوان میخواهد شغل است و دولت باید برای هر فردی شغلی را، چه دائم یا فصلی در 
نظر داشته باشد. اشتغال مهمترین نیاز جوانان یک کشور است، یا حتی کارگر روز مزد 

نیستند که امیدی به کار و درآمد داشته باشند.
۲. پول ندارند. بدیهی است وقتی شغل نباشد جوان پول هم ندارد و مسلم است 
که تحت تأثیر قرار گیرد و معترض باشد. البته آنهاییکه از پول بادآورده پدر یا بستگان 

استفاده میکنند اگر هم معترض باشند معمولًا در پشت صحنه هستند. 
۳. مسکن ندارند. بدیهی است چنین افرادی فاقد مسکن باشند دولت هم حد اقل 

مسکن لازم برای تشکیل خانواده را برای این جوانان فراهم نکرده است.
۴. زن و بچه ندارند. باز هم به دلیل نبودن کار منطقی و پایدار جوان زیر بار زن گرفتن 
و داشتن فرزند نمیرود و از این حیث هم دلبستگی و وابستگی ندارد و اگر داشته باشد 

آینده ای برای آنها نمیبیند.
۵. دانشجو نیستند. این افراد اغلب دانشجو هم نیستند که از ترس نمره یا اخراج 
تظاهرات نکنند، یا چه بسا وعدههایی را از جایی دریافت کرده باشند که چنین عمل 

می کنند.
۶. عِرق خدمت گذاری هم ندارند که بروند در خدمات عام المنفعه شرکت کنند.

۷. در عوض آنچه دارند و میبینند یا میشنوند البته چه بسا بابزرگنمایی تبعیض و رانت 
خواری و عدم عدالت و آرزویهای بر باد رفته است.

۸. تفاوت حرف و عمل بعضی مسئولان را میبینند که موجب حیرت و گاهی نفرت 
آنان میشود،

۹. وعدههای انجام نشده را میبینند که موجب یأس و سرخوردگی آنان میشود،
۱۰. گیرهای اداری را میبینند که برای انجام هر کاری چه پیچ و خمهایی را باید طی 

کنند،
۱۱. با کتاب هم که قهرند، یا سواد ندارند، یا سواد لازم ندارند و طبعاً کتاب نمیخوانند 

یا کتابهایی را میخوانند که جز یأس در وجودشان چیزی پدید نمیآورد، 
۱۲. با صدا و سیما به خاطرتبلیغات ناروا یا احیاناً اشتباهات صدا و سیما و یا تبلیغات 

سوء که قهرند،
۱۳. با خانوادههای خود به دلیل سلیقه های متفاوت هم بیگانه اند و اصولًا یا آنان را 

نمیبینند یا اگر ببینند بحث و گفتگویی صورت نمیگیرد، و
۱۴. فقط با جعبه جادویی تلفن همراه و ابزاری مشابه آن آشتی اند، با آن تبلیغات 
کذایی و بمبارانهای تبلیغاتی و اغلب بی سند؛ تازه اگر همراه با بدآموزی در انواع 
موضوعات مختلف نباشد. پس میماند جوانی و احساسات و خواسته های برآورده 
نشده. البته بگذریم از اینکه بسیاری از جوانان ما زیر بار هر کاری هم نمی روند و اگر 

درآمدهایی هم داشته باشند خود رابه عنوان بیکار معرفی میکنند.
خوب در این شرایط مقصر کیست؟

این مسایل فقط مربوط به دولت فعلی نیست؛ این مشکلات و فرایندهای آن در 
اغلب دولتها بوده و اینکه چرا در بعضی زمانها شدت میگیرد خود نیاز به موشکافی 
و تحقیق دارد و کار جمعی میطلبد. بدیهی است مسئول رفع این مشکلات فقط یک 
واحد نیست، اگرچه رئیس جمهور به عنوان هماهنگ کننده همواره مورد سؤال است. 

بنابراین باز نگری در انجام وظایف لازم است که اهم آن عبارت است از:
بهبود شرایط اقتصادی و در رأس آن تقویت پول ملی؛توجه هر سازمان به وظایف 
روزآمد شده خود؛هماهنگی کامل درونی و برونی مؤسسات و سازمانها با هم در انجام 

وظایف. داشتن آمارهای دقیق و پالایش شده و روزآمد در همه زمینه ها.

سخنگوی فرمانده کل نیروهای مسلح عراق  خبرداد:

دستور السودانی به مرزبانی برای کنترل 
مرزهای ایران و ترکیه 

سخنگوی فرمانده کل نیروهای مسلح عراق گفت که السودانی به نیروهای مرزبانی 
این کشور دستور داد تا کنترل مرزهای ایران و ترکیه را برعهده بگیرند. 

به گزارش ایسنا به نقل از شفق نیوز، یحیی رسول، سخنگوی فرمانده کل نیروهای 
مسلح عراق در یک نشست خبری تاکید کرد که محمد شیاع السودانی، نخست وزیر 
عراق به نیروهای مرزبانی این کشور دستور فوری داد که کنترل خط صفر مرزی با 
ایران و ترکیه را در اختیار بگیرند و این دستور در راستای پایان دادن به درگیری های 
موجود میان گروه های مسلح مخالف ایران و ترکیه و نیروهای مسلح دو کشور در اقلیم 
کردستان عراق است. وی گفت که السودانی دستور داد که امکانات نیروهای مرزبانی 
از نظر تسلیحاتی و تجهیزات دیگر باید تقویت شود تا این ماموریت به خوبی انجام 
شود. یحیی رسول تاکید کرد: عراق اجازه نخواهد داد که از خاک این کشور برای 
تعرض به کشورهای همسایه استفاده شود، ما روابط خوبی با تمام کشورهای همجوار 
داریم و تلاش می کنیم که این روابط را گسترش دهیم زیرا در راستای منافع عراق و 
تمام کشورهای همسایه است. سخنگوی فرمانده کل نیروهای مسلح عراق همچنین 
بر حفظ حاکمیت عراق و احترام گذاشتن به آن تاکید کرد. بر اساس این گزارش، 
محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق اخیرا سفری به تهران داشت و با مقامات 

ارشد کشورمان از جمله مقام معظم رهبری دیدار و گفت وگو کرد. 
 

معاون اول رئیس جمهور مطرح کرد:

دولت و مجلس در پی حل مشکلات مردم 
معاون اول رئیس جمهور برگزاری نشست های مشترک دولت و مجلس را در رفع 
مشکلات مردم موثر دانست . محمد مخبر در گفتگو با خبرگزاری خانه ملت در پاسخ به 
این پرسش که نشست های مشترک مجلس و دولت چه تاثیری در حل مشکلات مردم 
دارد؟ گفت: این نشست ها بسیار موثر است؛ اهداف یکسان است و همه به دنبال حل 
مشکلات مردم و مسائل کشور هستند، اما برای اینکه این اقدامات به نتایج خوبی 
برسد، نیاز است مجلس و دولت در اولویت ها به توافق برسند. معاون اول رئیس جمهور 
افزود: حُسن این نشست ها این است که اولویت ها به صورت مشترک تعیین می شود 
و این موضوع از یک سو در نتیجه ی اقدامات مهم است و از سوی دیگر در حل مسائل 

مردم و کشور موثر است؛ به نظرم جلسات بسیار خوبی است.
 

 محمدرضا باهنر خبر داد؛

بازنگری سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی در مجمع

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از بازنگری در سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی در این نهاد خبر داد که با هدف روزآمدسازی قوانین و مقررات کشور 
صورت گرفته است.  »محمدرضا باهنر« در گفت  و گویی ضمن تشریح شرایط 
سیاسی و اقتصادی کشور، بر به روزرسانی قوانین و مقررات در کشور تاکید کرد و یکی 
از مصادیق آن را روزآمدسازی قانون اساسی برشمرد که نیاز است با توجه به شرایط 
کشور بازنگری شود. وی ادامه داد: حتی در سیاست های کلی نیز در مواردی نیاز به 
بازبینی مقررات است و از این رو بازنگری سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی در 

مجمع تشخیص مصلحت نظام آغاز شده است.

اخبار

رئیس جمهور:

 پرهیز از اتخاذ تصمیمات تورم زا 
رویکرد اساسی دولت است

رئیس جمهور پرهیز از اتخاذ تصمیمات و اقدامات  تورم زا را رویکرد اساسی دولت 
سیزدهم دانست و از مسئولان مربوط خواست در تنظیم لایحه بودجه برای تسهیل 
اولویت اساسی اقلام خوراکی، آب،  به پنج  ارزان آحاد جامعه  و  دسترسی آسان 

مسکن، سلامت و خودرو برنامه ریزی و اقدام کنند. 
به  با اشاره  ابراهیم رئیسی در جلسه عصر یکشنبه هیات دولت  آیت الله سید 
آماده سازی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، بر لزوم بازنگری نهایی این لایحه 
قبل از ارائه به مجلس شورای اسلامی به منظور تطبیق احکام و جداول آن با رویکرد 
ضد تورمی دولت تاکید کرد. رئیس جمهور پرهیز از اتخاذ تصمیمات و اقدامات تورم زا 
را رویکرد اساسی دولت سیزدهم دانست و از مسئولان مربوط خواست در تنظیم 
لایحه بودجه برای تسهیل دسترسی آسان و ارزان آحاد جامعه به پنج اولویت اساسی 
اقلام خوراکی، آب، مسکن، سلامت و خودرو برنامه ریزی و اقدام کنند. »صرفه جویی 
در هزینه ها« و »افزایش بهره وری در دولت« از دیگر تاکیدات رئیس جمهور در جلسه 
امروز هیات وزیران بود و وزارتخانه ها و نهادهای دولتی ملکف شدند تحقق این اهداف 

را در اولویت های کاری خود قرار دهند.
شورای  در  تغییرات  به  اشاره  با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  جمهور  رئیس 
اطلاع رسانی دولت، از رئیس جدید این شورا خواست که همه ظرفیت ها را برای 
هماهنگی دستگاه ها در اطلاع رسانی به موقع، دقیق و شفاف و تبیین عملکرد دولت 

برای افکار عمومی و تقویت روابط مردم با دولت به کار گیرد.
 

در پاسخ به تذکر نماینده مردم تهران:

قالیباف: مجلس آماده اجرای داوطلبانه 
شفافیت است 

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه موضوع شفافیت در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در دست رسیدگی است، گفت: سیستم مجلس این آمادگی را دارد 
تا آراء آن دسته از نمایندگانی که داوطلب باشند، به صورت شفاف اعلام شود. مالک 
شریعتی نیاسر در جلسه علنی عصر روزیکشنبه  مجلس شورای اسلامی در تذکری 
گفت: در ایامی که همه ما در دانشگاه ها و مساجد جلسات پرسش و پاسخ داریم، 
یکی از سوالات اصلی مردم از نمایندگان درباره موضوع شفافیت است. نماینده مردم 
تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی در ادامه با 
بیان اینکه مجمع فرآیند رسیدگی به شفافیت را طولانی کرده است، تصریح کرد: 
شما که در مجمع هستید و بعضی از نمایندگان که در جلسات آن حضور دارند، باید 
سنگ جلوی پای شفافیت را بردارند؛ به خصوص که شما طراح و نخستین امضاکننده 
این طرح بوده و برای اجرای آن مصر هستید، باید با مجمع صحبت کرده و این پیام 
شیرین را به مردم بدهید.  دکتر محمدباقر قالیباف در پاسخ به این تذکر با بیان اینکه 
در جلسه مجمع درباره موضوع شفافیت بحث و صحبت شد و آن را پیگیری می کنیم، 
عنوان کرد: با توجه به اینکه مجلس موضوع شفافیت را به تصویب رسانده، آن دسته از 
نمایندگانی که داوطلب هستند آرایشان اعلام شود، سیستم می تواند این کار را انجام 
دهد و انفورماتیک آمادگی آن را دارد. رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه گفت: 
آن هایی )نمایندگانی( که تمایل داشته باشند، می توانند منتظر نظر مجمع بمانند. 
این موضوع درباره بخش مجلس بود و درباره سایر دستگاه ها، روال مجمع طی خواهد 

شد.

سرلشکر باقری: 

قدرت نیروی دریایی سپاه قابل مقایسه
 با گذشته نیست 

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: نیروی دریایی سپاه امروز دارای توانایی های 
بی نظیری است که قابل مقایسه با گذشته نیست.

سرلشکر محمد باقری پس از بازدید از منطقه دوم نیروی دریایی سپاه و نمایشگاه 
دستاوردهای دفاعی نیروی دریایی سپاه اظهار داشت: سالیان طولانی است که 
مسئولیت عملیاتی حفاظت از خلیج فارس و تنگه هرمز به عهده سپاه است که با 
تجربیات ارزشمندی که این نیروی دلاور از دوران دفاع مقدس و تأمین امنیت خلیج 
فارس به دست آورده اند در این سال ها در حال توسعه توان و قدرت و ارتقای آمادگی 
هستند. سرلشکر باقری افزود: نیروی دریایی سپاه امروز از نظر کمیت و کیفیت 
تولید شناورهای رزمی و موشک انداز و مین ریز و سایر انواع شناورهای سطحی و 
موشک های برد بلند و نقطه زن دارای توانایی های بی نظیری است که قابل مقایسه 
با گذشته نیست و با تکیه این توان دفاعی توانسته از خلیج فارس به طور کامل 
محافظت کند. وی گفت: دشمنان می دانند اگر نیت و چشمداشتی به منافع ایران 
در خلیج فارس، سواحل، جزایر و سکوهای نفتی داشته باشند با نیروهای قهرمان 
سپاه مواجه هستند و در یکی دو موردی که نیروهای گشتی آمریکا به اشتباه به حریم 
سرزمینی ایران وارد شدند دستگیر و با عطوفت و ملایمت ایران آزاد شدند و تعهد 
کتبی دادند که تکرار نکنند و تا کنون تکرار هم نکرده اند. سردار باقری با بیان اینکه 
با تلاش و مجاهدت نیروی دریایی سپاه امنیت کاملًا پایداری در خلیج فارس و تنگه 
هرمز برقرار است افزود: ارزیابی امروز ما هم موید این است که نیروهای سپاه با روحیه 

عالی و با قدرت از این منطقه محافظت می کنند.
 

نیک بین در تذکر شفاهی:

بانک ها پدر جوانان را برای وام ازدواج 
درآورده اند 

نماینده مردم کاشمر در مجلس گفت: بانک ها پدر جوانان را برای اعطای وام ازدواج 
درآورده اند و از آنان ضامن کارمند با فیش حقوقی می خواهند. 

حجت الاسلام جواد نیک بین در جلسه علنی عصر روز )یکشنبه ۱۳ آذرماه( 
مجلس شورای اسلامی طی تذکر شفاهی با انتقاد از عملکرد برخی از بانک ها گفت: 
بانک ها به قوانین مصوب مجلس عمل نمی کنند. بر اساس مصوبه مجلس قرار بر 
این بود که از محل اجرای طرح های اشتغال به عنوان ضمانت بانکی مورد استفاده 
قرار گیرد اما اکثر بانک ها این موضوع را قبول نمی کنند. نماینده مردم کاشمر در 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: باید به بانک ها در حوزه ضمانت بانکی تذکر 
جدی داده شود. بر اساس قانون، باید کارت یارانه به عنوان ضمانت پرداخت وام 
ازدواج و فرزندآوری باشد اما بانک ها آن را قبول نمی کنند. نیک بین ادامه داد: 
بانک ها برای پرداخت وام ازدواج نیز پدر جوانان را درآورده اند. بانک ها در صورتی 
وام ازدواج می دهند که ضامن کارمند و همچنین کسر از حقوق به آنها ارائه شود اما 
سوال آن است که مگر چند میلیون کارمند حقوق بگیر در کشور داریم که بانک ها از 
مردم ضامن کارمند می خواهند؟ وی اظهار داشت: تعداد کارمندان دولت کمتر از 
۵ میلیون نفر است و مردم از کجا ضامن کارمند پیدا کنند؟ نتیجه این رفتار بانک ها 
باعث شده که برخی از افراد وام ازدواج و فرزندآوری را بفروشند که باید به بانک هایی 

که قانون را رعایت نمی کنند، تذکر جدی داده شود.
 

کنایه کنعانی به سرکوب اعتراض ها در اروپا:

مرگ خوبست اما برای همسایه
اعتراضات  اروپایی ها درباره  به مواضع  امور خارجه در کنایه  سخنگوی وزارت 
ایران، گفت: اعتراضات مردمی در انگلیس، آلمان، فرانسه شایسته برخورد شدید اما 
اغتشاشات در کشورهای مورد هدف شایسته حمایت است. ناصر کنعانی، سخنگوی 
وزارت امور خارجه در صفحه توئیتر خود با اشاره به نوع موضع گیری برخی از مقامات 
غربی در مورد اعتراضات در داخل ایران و نوع مواجهه آن ها با اعتراض کنندگان در 
داخل کشورهای خودشان نوشت: اعتراضات مردمی در انگلیس، آلمان، فرانسه، 
کانادا و استرالیا بد و شایسته برخورد شدید اما اغتشاشات در کشورهای مورد هدف 
آنها خوب و شایسته حمایت است!! سران این رژیم ها پس از تقسیم تروریسم به خوب 
و بد، از اغتشاش و اعتراض نیز تعریف دلخواه خود را ارائه می کنند. مرگ خوبست 

اما برای همسایه.

غلامرضا فدائی*

از  عضو فراکسیون روحانیون مجلس شورای اسلامی گفت: رئیس جمهور 
نمایندگان در جلسه غیر علنی امروز تقاضا کرد بعد از معرفی گزینه ها و مدیران، 
اصرار بر انتصاب نداشته باشند و اتخاذ تصمیم نهایی را بر عهده مسئول مربوطه 

بگذارند. 
محمدتقی نقدعلی در گفت و گویی درباره جزئیات جلسه غیرعلنی مجلس 
رئیسی  آیت الله  اظهارکرد:  وزیران  هیات  و  جمهور  رئیس  با  اسلامی  شورای 
کاندیدای جریان ارزشی و اصولگرا بود و نمایندگان مجلس در جریان انتخابات 
از ایشان حمایت کردند. جلسه امروز نیز جلسه ای برای همراهی و همکاری 

نمایندگان و وزرا برای حل مشکلات مردم بود.
وی در تشریح بیانات رئیس جمهور در جلسه غیرعلنی گفت: بخشی از اظهارات 
رئیس جمهور درخصوص شخصیت آیت الله مدرس با تاکید بر ویژگی های بارز 

ایشان مبنی بر حق طلبی، آزادیخواهی و مردم محوری بود.
عضو فراکسیون روحانیون مجلس شورای اسلامی افزود: اظهارات رئیس جمهور 
حول محور توجه ویژه به فرهنگ، دین، آموزش در برنامه های هفتم توسعه، عدالت 
در پرداخت ها، رفع تبعیض، تحقق عدالت به عنوان سند بالادستی در برنامه هفتم 

بود.
گلایه رییس جمهور از مجلس 

وی ادامه داد: رئیس جمهور بر لزوم تشکیل صندوق عدالت و پیشرفت تاکید 
داشت، تشکیل این صندوق در بودجه ۱۴۰۱ در مجلس به تصویب نرسید. رئیس 
جمهور معتقد بود که تشکیل این صندوق موجب ایجاد گشایش هایی در استان ها 

می شود.
وی افزود: آیت الله رئیسی معتقد بود که نیروهایی که در دولت به کارگیری 
می شوند باید افرادی پاک دست باشند اگر به هر دلیلی گزارشات مردم و نمایندگان 
مجلس به این نتیجه برسیم که نیرویی ناکارآمد یا فاسد است به هیچ وجه تحمل 

نمی کنیم و افراد خاطی برکنار می شوند.

رعایت انصاف  درقضاوت  نسبت به عملکرد وزرا و مدیران 
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: رئیس جمهور 
خواستار انصاف نمایندگان در قضاوت ها نسبت به عملکرد وزرا و مدیران استان 

شد و در عین حال تذکر و مشورت نمایندگان را فرصتی مغتنم دانست.
هشدار رییس جمهور به اتخاذ تصمیمات غلط در مجلس و کمیسیون ها

وی با بیان اینکه رئیس جمهور بر لزوم پیگیری مصوبات سفرهای استانی تاکید 
داشت، گفت: آیت الله رئیسی معتقد بود، برخی تصمیمات غلط در کمیسیون ها 
و یا صحن علنی مجلس در کوتاه مدت و یا بلندمدت امکان دارد برای نظام 

هزینه های غیرقابل تحمل داشته باشد.
رئیس جمهور معتقد بودند که مشورت با نمایندگان برای انتصابات و معرفی 
گزینه ها راه و کانالی برای شناسایی استعدادهای خوب است اما بعد از انتخاب 
مسئولان باید دست آنها برای انتخاب و انتصاب مدیران پایین دستی باز باشد که 

روالی منطقی و قانونی است.
بعد از معرفی گزینه ها و مدیران، اصرار بر انتصاب نداشته باشید

وی ادامه داد: رئیس جمهور از نمایندگان تقاضا کرد بعد از معرفی گزینه ها و 
مدیران، اصرار بر انتصاب نداشته باشند و اتخاذ تصمیم نهایی را بر عهده مسئول 

مربوطه بگذارند.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس ادامه داد: در جلسه امروز وزرای بهداشت، 
اطلاعات، صمت، گزارشی از عملکرد خود ارائه دادند. ۶ نفر از نمایندگان نیز 

نظرات خود را درخصوص عملکرد دولت اعلام کردند.
وی اظهار کرد: محور اظهارات نمایندگان این بود که دولت سیزدهم دولتی 
خدمتگزار است و غیرقابل مقایسه با دولت قبل می باشد. البته برخی ضعف ها 
در زمینه فرهنگی، تبعیض در پرداخت ها، لزوم حذف بانیان وضع موجود مورد 

تاکید نمایندگان بود.
وی اظهار داشت: محور بحث رئیس مجلس شورای اسلامی نیز همراهی و 
تعامل با دولت برای حل مشکلات مردم و تدوین و تصویب قانون بودجه و قانون 
برنامه هفتم توسعه بود. قالیباف معتقد بود که دولت باید برنامه ویژه ای برای کنترل 

تورم داشته باشد.
تذکر جدی قالیباف به نمایندگان

عضو فراکسیون روحانیون مجلس در مورد حواشی این جلسه گفت: در چنین 
جلساتی وقتی نمایندگان، وزرا را می بینند مشکلات حوزه های انتخابیه را در 
قالب مکاتبات مطرح می کنند تا دستور وزیر را برای حل مشکلات اخذ کنند. 
برخی نمایندگان در حال گفت و گو و رایزنی با وزرا بودند که موجب شد فضای 
مجلس شلوغ شود و آرامش لازم برای شنیدن اظهارات وزرا وجود نداشت لذا 
رئیس مجلس دقایقی پشت تریبون حاضر شدند و از نمایندگان تقاضا کردند که 
آرامش جلسه را حفظ کنند تا جلسه جداگانه ای برای بررسی مشکلات حوزه های 

انتخابیه برگزار شود.

عضو فراکسیون روحانیون مجلس  تشریح کرد:

جزئیات جلسه غیرعلنی مجلس با رئیس جمهور و هیات وزیران 

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی به همراه جمعی 
از فعالان سیاسی روز؛ یکشنبه صبح با علی شمخانی 

دبیرشورای عالی امنیت ملی دیدار کرد. 
به گزارش ایسنا، آذر منصوری سخنرانی خود در این 
دیدار را منتشر کرده و با بیان این که »در اقصی  نقاط 
کشور همه آنان که در این اعتراضات جان باختند فرزندان 
ما هستند«، اظهار کرده است: امیدوارم این گفت وگوها 
نتیجه بخش باشد. متاسفانه خود گفت گو هم که باید 
با آن بر سر تحلیل و ارزیابی وضع موجود و راه حل ها به 
توافق رسید، معنا و مفهوم خود را از دست داده است. در 
حالی که گفت وگو نه تنها راه حل بلکه مسئله امروز ایران 
است. اگر قرار است گفت وگو به حل منازعه ختم شود، 
باید مشروط و منوط به پذیرش عقلانیت استراتژیک برای 

گفت وگو باشد.
دبیرکل حزب اتحاد ملت ادامه همچنین با بیان این که 
»نباید تجربه گفت وگوهای بعد از اعتراضات آبان ۹۸ را 
از نظر دور داشت« خاطرنشان کرد که اگر جامعه مدنی 
کند،  عمل  قدرتمند  خود  واسط  نقش  به  می توانست 
امروز اعتراضات به خیابان کشیده نمی شد و مطالبات از 

مسیری به مراتب کم هزینه تر به نتیجه می رسید.
گشت  موضوع  به  اشاره  با  دیدار  این  در  منصوری 
تاکید کرده است: در همین یک فقره پوشش  ارشاد، 
زنان و گشت های ارشاد، سالهاست انذار و هشدار داده 
جمع  ارشاد  گشت  است  کافی  دادیم  پیشنهاد  و  شد 
شود و مقاومت مدنی در این سطح در برابر این اجبار 
گسترش پیدا نکند. جامعه خودش به معدلی هنجار از 
پوشش خواهد رسید و این رویه شما در نهایت به ضدیت 
روبه افزایش با پوشش اسلامی ختم خواهد شد و این 

مناقشه ویرانگر است.

پرسش  این  طرح  با  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
که »زنان ایرانی سؤال می کنند این جامعه اسلامی که 
قرار است پوشش من نماد آن باشد، چه آورده ای برایم 
داشته که من با این پوشش به آن افتخار کنم؟« تصریح 
کرده است: چه می شد اگر زنده یاد اعظم طالقانی برای 
یک بار هم که شده به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری 
رجل  او  که  نگویید  می کرد؟  پیدا  حضور  رقابت ها  در 
سیاسی نبود که حال و روز کشور گواه است حذف زنان 
از گردونه مدیریت کلان کشور ما را با چه وضعیتی روبه رو 
کرده است. فرضاً یک دوره یکی از زنان که هم سواد و هم 
تجربه اش را داشت با پوشش اسلامی رئیس جمهوری 
ایران و حاکمیت هم با او همراه می شد، آیا ما امروز با 

مناقشه بر سر حجاب مواجه بودیم؟
منصوری در بخش دیگری از این دیدار با بیان این که» 
همانطور که پوشش من انتخاب من است باید به دیگران 
هم حق انتخاب داده شود« ادامه داد: من به چشم خود 
دیدم که این اجبار و اصرار چگونه در زیر پوست شهر در 
حال تبدیل شدن به ضد خود است و سوگمندانه باید 

گفت شد آنچه نباید می شد. 
وی با اشار به ریشه های اعتراضات اخیر، یادآور شده 
است: اگر به پیمایش های متعددی که با موضوع سرمایه 
اجتماعی و ارزش ها و نگرش های ایرانیان انجام شده 
توجه شده و حاکمیت متناسب با نتیجه این پیمایش ها، 
به  اعتراض  کند،  اصلاح  را  خود  سیاستگذاری های 
خیابان کشیده نخواهد شد.این را هم جامعه شناسان 
داده اند.  هشدار  پیش  مدت ها  از  اقتصاددانان  هم  و 
عمیق تر  روزبه روز  نشود،  درمان  اگر  جامعه  زخم های 

خواهد شد و مترصد فرصتی برای سرباز کردن.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در بخش دیگری از این 

با برشمردن پیشنهادات خود به حاکمیت برای  دیدار 
آینده، گفته است: حاکمیت در سه سطح باید تلاش 
کند؛ سطح اول و در کوتاه مدت با مردم گفت وگو کند، 
خطاها را بپذیرد، بلندگوهایی که نفرت می پراکنند و مردم 
را عصبانی می کنند کنترل کند. اینستاگرام، واتس اپ، 
توئیتر و تلگرام، فیسبوک و کلاب هاووس را رفع فیلتر 
کند. لااقل به یکی از احزابی که درخواست مجوز تجمع 
اقدام  یک  این  باشد  مطمئن  و  بدهد  مجوز  کرده اند، 
ظرفیت ساز است. منصوری تغییرات برخی برخی افراد 
و ترکیب ها در برخی سطوح متناسب به خواست جامعه، 
آزادی برخی زندانیان، توقف صدور احکام اعدام را نیز 
پیشنهاد داده و با تاکید بر ضرورت برگزاری انتخابات 
سالم و رقابتی برای انتخابات ۱۴۰۲ افزوده است: برای 
حل مسئله تحریم ها و نجات اقتصاد کشور مشکلات و 
چالش های با امریکا و غرب حل شود و سیاستگذاری ها 
برای استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور اصلاح 
شود. دبیرکل حزب اتحاد ملت در ادامه اصلاح قانون 
اساسی مبتنی بر حقوق ملت و کاهش عواملی که این 
حقوق را تضعیف می کند  را پیشنهاد داده و گفته است: 
این اقدامات باید مرحله به مرحله طی شود. اگر اراده ای 
نه برای جمع شدن که برای حل مسئله وجود دارد، گام ها 

در سه سطح و مرحله به مرحله باید انجام شود.
منصوری در پایان سخنانش در این نشست تصریح 
کرده است: اگر حاکمیت دست به این اقدامات بزند، 
ما هم از این اصلاحات شجاعانه حمایت می کنیم. ما 
نه برنامه ای برای انتخابات داریم و نه به دنبال سهمی 
در قدرت هستیم. آنچه برای ما مطلوب است تحقق یک 
حکمرانی خوب در کشور است که خیر ملک و ملت را 

توامان به دنبال خواهد داشت.

آذر منصوری تشریح کرد؛

پیشنهادات مطرح شده در دیدار فعالان سیاسی با علی شمخانی

امروز  از  اینکه  بیان  با  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
رسیدگی به بودجه سال ۱۴۰۲ در دولت شروع می شود، 
گفت: برنامه هفتم مسئله محور است و اقتصاد و معیشت 

مردم، محور آن است.
مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره 
تاثیر جلسه روزیکشنبه  هم اندیشی مجلس و دولت بر حل 
مشکلات اساسی گفت: جلسات دولت و مجلس معمولا 
کار ها  بهتر  پیشبرد  برای  مشورت  و  هم یاری  هم فکری، 
است؛ به ویژه اینکه در فصل بودجه سال ۱۴۰۲ و لایحه 

برنامه هفتم هستیم و لازم بود هماهنگی هایی انجام شود.
میرکاظمی در پاسخ به این پرسش که لوایح بودجه ۱۴۰۲ 

و برنامه هفتم چه زمانی به مجلس ارائه می شود؟ گفت: هر 
دو در حال آماده شدن است. از امروز رسیدگی به بودجه 
در دولت شروع می شود و به محض اتمام بودجه، بررسی 

برنامه آغاز خواهد شد.
بررسی برنامه در سازمان برنامه و بودجه از سال گذشته 
شروع شده و پس از اینکه سیاست ها ابلاغ شد، برنامه 
براساس سیاست ها در حال تنظیم شدن است. امیدواریم 

در کوتاهترین زمان بتوانیم هر دو را به مجلس ارائه کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به این پرسش که 
میزان تحقق قوانین برنامه در ۶ دوره گذشته حدود ۳۰ 
درصد است، برنامه هفتم چه تفاوتی با برنامه های دوره های 

گذشته دارد؟ توضیح داد: برنامه هفتم مسئله محور است و 
اقتصاد و معیشت مردم محور آن است. البته این موضوع 
به این معنا نیست که سایر موضوعات مطرح نمی شود، اما 

اولویت اصلی اقتصاد و معیشت است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: در حال پیگیری چند 
موضوع کلیدی در برنامه هفتم هستیم که بتوانیم به نتیجه 
برسانیم. به طور مثال رشد اقتصادی برای ما مهم است. 
موضوع انرژی یکی از محور های اصلی است و مباحثی 
مانند معدن و مسکن نیز مسائل کلیدی است. با برخی 
چالش ها نیز مانند تنش آبی روبه رو هستیم که باید در برنامه 

دیده شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه مطرح کرد:

اقتصاد و معیشت، اولویت اصلی برنامه هفتم 

 سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: تاکید مجلس و دولت در 
نشست مشترک بین دو قوه مسئله محوری و حل مشکلات اقتصادی در برنامه 

هفتم توسعه و لایحه بودجه است. 
سید نظام الدین موسوی در حاشیه جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در جمع 
خبرنگاران با اشاره به نشست مشترک صبح امروز مجلس و دولت بیان کرد: امروز در 
ادامه جلسات مشترک بین مسئولان قوای کشور در مجلس شورای اسلامی میزبان 
اعضای هیات دولت و مسئولان عالی قوه مجریه بودیم. از ابتدای شکل گیری 
مجلس یازدهم جلسات متعددی با مسئولان قوه مجریه به ویژه در دولت جدید 
که اهتمام بیشتری برای برگزاری جلسات بود شکل گرفته است. علاوه بر جلسات 
متعددی که بین روسای قوا و همچنین کمیسیون های مجلس و وزرا تشکیل 

می شود این اهتمام وجود دارد که در صحن مجلس نیز این جلسات برگزار گردد.
وی در ادامه اظهار کرد: در این جلسه پیرامون مباحث مهم کشور به ویژه مسائل 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی بحث شد، علاوه بر روسای قوای مجریه و مقننه 
که مباحث مبسوطی را مطرح کردند وزرای اطلاعات، صنعت، معدن و تجارت و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه مطالبی را مطرح و گزارش هایی را پیرامون حوزه های 
تخصصی خود به ویژه در حوزه اقتصاد و کمبودهایی که در حوزه دارو وجود داشت 
ارائه کردند. موسوی اظهار داشت: همچنین در این نشست گزارش خوبی پیرامون 
سفرهای استانی ارائه شد و شاخص های اقتصادی در حوزه بازرگانی و خدماتی ارائه 

شد. در این نشست پیرامون آخرین وضعیت برنامه هفتم و لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
نیز صحبت هایی صورت گرفت. رئیس جمهور در صحبت های خود مجددا تاکید 
داشتند که هم مجلس شورای اسلامی و هم دولت خادمان مردم بوده و باید در کنار 
یکدیگر برای رفع مشکلات مردم در حوزه معیشتی تلاش کنند. موسوی ادامه داد: 
همچنین علاوه بر تاکید به تعامل بین مجلس و دولت به حوزه های مشورت دهی 
مجلس به دولت نیز نگاهی داشتند. پیرامون لایحه بودجه ۱۴۰۲ علاوه بر بازخوانی 
مسائلی که در لایحه بودجه سال گذشته به آن پرداخته شد مباحثی را لازم دانستند 
که در بودجه سال آینده به آنها توجه شود. تاکید بر تمرکززدایی و عدالت محوری 
در سطح استان ها و توجه به سیاست های حوزه ابلاغیه رهبری در برنامه هفتم از 
جمله مسائلی بود که رئیس جمهور بر آن تاکید داشتند. وی در ادامه تاکید کرد: 
از سوی مجلس شورای اسلامی نیز روسای کمیسیون فرهنگی، برنامه و بودجه و ۶ 
نفر از نمایندگان به نمایندگی از سایر وزرا به تشریح دیدگاه های نمایندگان پرداختند. 
بخش عمده مسائل به حوزه معیشت و اقتصاد مردم باز می گشت. مجلس شورای 
اسلامی بر حل مشکلات معیشتی مردم تاکید دارد. پیگیری مصوبات سفرهای 
استانی دولت از دیگر مواردی بود که نمایندگان به آن اشاره داشتند. توجه به 
تنش های جاری از جمله تنش آب از دیگر مواردی بود که نمایندگان بر آن تاکید 
کردند. مبارزه با فساد در بخش هایی که فسادانگیز است و تاکید بر مدیران کارمند و 

متعهد از دیگر مواردی بود که به آن اشاره داشتند.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس:

لایحه بودجه ۱۴۰۲ قبل از لایحه برنامه هفتم ارائه خواهد شد
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بیماری هایی که می توانند موجب کاهش شنوایی شوند چه عواملی می تواند باعث کمبود کلسیم شود؟

علائم اولیه کمبود کلسیم در بدن
کلسیم یک ماده معدنی مهم و مورد نیاز بدن برای تشکیل و استحکام استخوان 
و دندان هاست و وجود آن برای عملکرد صحیح قلب و سایر عضلات بدن ضروری 

است.
به گزارش  بهداشت نیوز؛ کمبود کلسیم می تواند خطر پوکی استخوان، استئوپنی 

و هیپوکلسمی را افزایش دهد.
 افرادی که در کودکی میزان کافی کلسیم دریافت نمی کنند، قد آنان در بزرگسالی 
رشد کافی ندارد. مقدار توصیه شده کلسیم را می توان از طریق مصرف مواد غذایی، 

مکمل ها و ویتامین ها به دست آورد.
چه عواملی می تواند باعث کمبود کلسیم شود؟

احتمال کمبود کلسیم با افزایش سن بیشتر می شود. عوامل دیگری نیز وجود دارند 
که فرد را در معرض خطر قرار می دهند، روزنامه "تایمزآو ایندیا" در گزارشی به برخی 

از آن ها اشاره کرده است:
- عدم دریافت میزان کافی کلسیم برای مدت طولانی به خصوص در دوران کودکی

- برخی دارو ها جذب کلسیم را کاهش می دهند
- عدم تحمل غذا های غنی از کلسیم

- تغییرات هورمونی در زنان
- فاکتور های ژنتیکی خاص

علائم شایع هیپوکلسمی )بیماری کمبود کلسیم(
به کمبود کلسیم ممکن است دچار درد  مبتلا  افراد   - مشکلات عضلانی: 
عضلانی، گرفتگی و اسپاسم شوند. این افراد همچنین ممکن است در هنگام راه 
رفتن یا حرکت دچار درد در ناحیه ران و بازو شوند. بی حسی و سوزن سوزن شدن 

دست ها، بازوها، پا ها و اطراف دهان نیز ممکن است در این افراد مشاهده شود.
- خستگی شدید: سطح پایین کلسیم می تواند منجر به خستگی مفرط شده 
و باعث شود فرد همیشه احساس تنبلی داشته باشد. همچنین ممکن است به 
بیخوابی منجر شود. به علاوه خستگی ناشی از کمبود کلسیم می تواند با احساس 
سبکی سر، سرگیجه و مه مغزی همراه باشد و می تواند منجر به عدم تمرکز، فراموشی 

و گیجی شود.
- مشکلات ناخن و پوست: کمبود کلسیم در طولانی مدت می تواند به خشکی 
پوست، شکنندگی ناخن ها، زبری موها، اگزما، التهاب پوست، خارش پوست و 

پسوریازیس منجر شود.
- پوکی استخوان: استخوان ها کلسیم را به خوبی ذخیره می کنند، اما وقتی سطح 
کلسیم در بدن کم باشد، بدن کلسیم مورد نیاز خود را از استخوان ها برمی دارد و در 

نتیجه آن ها را شکننده و مستعد آسیب کند.
- سندرم پیش از قاعدگی: سطح پایین کلسیم در زنان با سندرم پیش از قاعدگی 
شدید مرتبط است. در یک مطالعه که در سال ۲۰۱۷ انجام گرفت مشخص شد 
مصرف روزانه ۵۰۰ میلی گرم کلسیم به مدت دو ماه، خلق و خوی شرکت کنندگان 
را بهبود بخشیده و احتباس مایعات کاهش یافته است. در سال ۲۰۱۹ نیز نتایج یک 
مطالعه نشان داد سطح پایین ویتامین D و کلسیم در نیمه دوم چرخه قاعدگی ممکن 

است به تشدید علائم سندرم پیش از قاعدگی کمک کند.
- مشکلات دندانی: زمانیکه سطح کلسیم بدن پایین باشد، کمبود این ماده 
مغذی را از طریق دندان ها جبران می کند که ممکن است به مشکلات دندانی مانند 
پوسیدگی و شکنندگی دندان، تحریک شدن لثه ها و تضعیف ریشه های دندان منجر 

شود.
- افسردگی: نتایج مطالعات نشان داده که کمبود کلسیم ممکن است با اختلالات 
خلقی از جمله افسردگی مرتبط باشد. اگرچه تحقیقات بیشتری برای تایید این نتایج 

مورد نیاز است.

فیبریلاسیون دهلیزی )AFib( یک بیماری قلبی است که در آن قلب 
به صورت نامنظم می تپد؛ یا خیلی تند و یا خیلی آهسته. این عارضه نوعی 

آریتمی یا بی نظمی ضربان قلب است.
فیبریلاسیون دهلیزی یکی از شایع ترین انواع آریتمی است و آریتمی هم 
ناشی از اختلالاتی در سیستم الکتریکی قلب است. آریتمی می تواند ریشه 
در بیماری هایی که بر قلب اثر می گذارند هم داشته باشد، مانند بیماری 
عروق کرونری، فشارخون بالا، عفونت و یا آپنه خواب. برای درمان آریتمی 
که شامل فیبریلاسیون دهلیزی است از روش های دارودرمانی، جراحی 
و شوک درمانی استفاده می شود. اگر فیبریلاسیون درمان نشود می تواند 
عوارضی ایجاد کند؛ مانند لخته خون که باعث سکته مغزی یا نارسایی 

قلبی خواهد شد.
درمان علت اصلی فیبریلاسیون دهلیزی، اولین کاری است که پزشک در 
پیش می گیرد. درمان خود ِ فیبریلاسیون دهلیزی، در مرحله دوم درمان 
قرار دارد. وقتی فیبریلاسیون دهلیزی تحت کنترل قرار بگیرد، ممکن 

است زمان ببرد تا بتوانید به فعالیت های زندگی نرمال خود برگردید.
منعی برای فعالیت های طبیعی تان وجود ندارد

به  می کند  توصیه  پزشک  شود،  کنترل  دهلیزی  فیبریلاسیون  اگر 
فعالیت های نرمال خود ادامه دهید. رابطه جنسی، دویدن، تمرین در 
باشگاه و ... همگی خوب و قابل قبول اند. رابطه جنسی منظم می تواند 

سردرد را تسکین دهد و به خواب بهتر کمک کند و خصوصاً برای قلبتان 
مفید است. مطالعه ای در سال ۲۰۱۰ نشان داد آقایانی که در هفته دو بار 
فعالیت جنسی دارند، نسبت به کسانی که تنها یک بار در ماه رابطه جنسی 
دارند، کمتر ممکن است دچار بیماری قلبی شوند. برخلاف تصور خیلی از 
افراد، شواهدی وجود ندارد که نشان دهد رابطه جنسی با مرگ های ناشی 

از حوادث قلبی مرتبط است.
ورزش برای قلبتان خوب است

فعالیت بدنی می تواند به کنترل وزن کمک کند، سلامت قلب را تقویت 
کند و حالتان را خوب کند. اگر فیبریلاسیون دهلیزی دارید، ورزش کردن 
می تواند قدرت قلبی و عروقی تان را بهتر کند؛ اما باید توصیه های لازم 
را حین ورزش و تمرین رعایت کنید. افرادی که داروهایی خاصی برای 
درمان فیبریلاسیون دهلیزی استفاده می کنند باید از ورزش های سخت 

و پُرشدت اجتناب کنند؛ مانند دویدن و کوهنوردی.
داروهای ضدانعقاد خون، ریسک خونریزی را افزایش می دهند، بنابراین 
کسانی که این داروها را مصرف می کنند باید کاملًا مراقب زخم و کبودی 
احتمال  چشمگیری  میزان  به  خون  ضدانعقاد  داروهای  باشند.   ... و 

لخته شدن خون و آمبولی را بالا می برند.
از پزشکتان در مورد بهترین ورزش ها صحبت کنید و اگر حین ورزش 
دچار تپش قلب یا بی  نظمی ضربان قلب شدید، احساس خستگی و 

سرگیجه کردید، فعالیت را متوقف نموده و با اورژانس تماس بگیرید.
خیلی مهم است که استرستان را کنترل کنید

استرس بخشی طبیعی از زندگی است؛ اما افرادی که اغلب استرس 
دارند یا به نظر می رسد هیچ وقت بدون استرس نیستند، بیشتر در معرض 
فشارخون بالا و بیماری قلبی قرار دارند که یک علت بالقوه برای بی نظمی 
ضربان قلب است. یک حادثه استرس برانگیز شاید به قلبتان آسیبی نزند؛ 
اما اگر فیبریلاسیون دهلیزی دارید، حتماً باید روش هایی برای کنترل 
اثرات فیزیکی و هیجانی و روانی استرس پیدا کنید. ورزش منظم، خواب 
و استراحت کافی و ریلکسیشن مانند مدیتیشن و یوگا می توانند به کاهش 

استرس کمک کنند.
سفرکردن برایتان ممنوع نیست؛ اما مجهز باشید

برخی مطالعات نشان داده اند ممکن است تغییر فشار حین پرواز، ضربان 
قلب را نامنظم کند. در مورد اکثر افرادی که بیماری قلبی دارند، از جمله 

آریتمی، پرواز خطری ندارد، اما باید مجهز باشید:
. داروهای خود را همراه داشته باشید و کارت شناسایی تان دم دست 
باشد. . از قبل مشخص کنید مراکز درمانی در مقصدتان کجاست تا اگر 

مشکلی پیش آمد سریع تر اقدام کنید.
زیرا  بروید،  راه  و  بلند شوید  از جایتان  توانستید  پرواز هروقت  . حین 

طولانی مدت نشستن می تواند ریسک لخته خون را افزایش دهد.
. برای کاستن از احتمال بیمار شدن، دست ها را مکرراً بشویید و تمام 
پروتکل های مربوط به پیشگیری از ابتلا به آنفلوانزا و کووید ۱۹ را رعایت 

کنید.
همچنان می توانید غذاها و نوشیدنی های

 مورد علاقه تان را بخورید
داشتن یک رژیم غذایی متعادل و سرشار از میوه ها و سبزی ها و غلات 
کامل و پروتئین های کم چرب و چربی های سالم برای هرکسی خوب و 
مصرف  محدودکردن  و  قلب  دوستدار  غذاهای  بر  تمرکز  است.  ایده آل 
چربی های اشباع و نوشیدنی های قندی و غذاهای پُرنمک، خصوصاً برای 
افرادی که بیماری قلبی دارند اهمیت زیادی دارد. اگر دچار بی نظمی 
ضربان قلب هستید، اشکالی ندارد گهگاه چیزهایی را که دوست دارید 

بخورید.
زیاد  کافئین  مثلًا  نوشیدنی ها  از  سری  یک  به  نسبت  افراد  برخی 
او  از  و  کنید  صحبت  پزشکتان  با  مورد  این  در  است  بهتر  حساس اند. 

راهنمایی بگیرید.
سبزیجات سرشار از ویتامین K  مانند کلم کیل و اسفناج می توانند اثرات 
وارفارین را تغییر دهند، بنابراین اگر این دارو برایتان تجویز شده با پزشکتان 

مشورت کنید.
وزنتان را به طور منظم چک کنید

داشتن و حفظ یک وزن سالم برای کسانی که فیبریلاسیون دهلیزی 
دارند مفید است. افراد چاقی که اختلال در ریتم قلب دارند می توانند 
با کاهش حداقل ده درصد از وزن خود، احتمال موفقیت در کنترل این 
عارضه را افزایش دهند. انتخاب های سالم غذایی داشته باشید و سعی 

کنید فعالیت بدنی خود را طی روز بیشتر کنید تا به یک وزن سالم برسید.

یک متخصص طب ایرانی مطرح کرد:

پنج توصیه طب سنتی برای روز های 
سرد و بارانی

پزشک و متخصص طب ایرانی: استفاده از برخی دمنوش ها به صورت روزانه و 
مرتب می تواند به پیشگیری از ابتلا به سرماخوردگی و عفونت های تنفسی کمک 

کند.
زهره مرتجی؛ پزشک و متخصص طب ایرانی گفت: بهتر است در روز های سرد 
داخل خانه ها بسیار گرم نباشد و محیط خانه و محیط بیرون اختلاف دمایی 
بسیاری با هم نداشته باشند، البته نمی گوییم محیط خانه باید سرد باشد، اما نباید 
بسیار گرم هم باشد چرا که اختلاف دما می تواند عاملی برای ابتلا به سرماخوردگی 
باشد و از این رو توصیه می شود که هر دو ساعت یکبار، به مدت ۱۰ دقیقه پنجره ها 

باز شوند تا هوا در داخل خانه جریان داشته باشد و راکد نماند.
وی ضمن اشاره به اینکه استفاده از برخی دمنوش ها به صورت روزانه و مرتب 
می تواند تا حدی به پیشگیری از ابتلا به سرماخوردگی و عفونت های تنفسی 
کمک کند، ادامه داد: از جمله دمنوش هایی که ایمن هستند و می توان به طور 
روزانه از آن ها استفاده کرد، دمنوش های پونه، بابونه، نعنا، ختمی، پنیرک و آویشن 
البته به مقدار کمتر هستند و از آنجایی که آویشن گیاه گرمی است، نباید به مقدار 
بسیار و طولانی مدت از آن استفاده شود و برای استفاده روزانه نصف یک قاشق 
مرباخوری از آن کفایت می کند و همچنین در صورتی که افراد سوزش حلق، 

حنجره و بینی دارند، باید آویشن را به دمنوش خود اضافه نکنند.
کارشناس دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت با بیان اینکه هنگام سرما و 
به ویژه زمانی که افراد به گرفتگی بینی و ذکام دچار می شوند، می توانند از گیاه 
اُکالیپتوس و نعنا برای بُخور استفاده کنند، افزود: مصرف خوراکی هایی نظیر 
کدو حلوایی که حاوی مقادیر قابل توجهی از ویتامین ث است و به تقویت قوای 
جسمی کمک می کند. استفاده از چغندر و شلغم؛ هم به صورت خام و پخته و هم 

در آش و استفاده از انواع سوپ ها در روز های سرد توصیه می شود.
این پزشک و متخصص طب ایرانی متذکر شد: افراد نباید در این روز ها به دلیل 
سرما ورزش کردن را فراموش کنند و بهتر است در این فصل هنگامی که هوا 

معتدل است، یعنی نزدیک ظهر ورزش کنند.
البته باید حواسشان باشد که نزدیک به زمان غذا خوردن این اقدام را انجام 
ندهند و یک ساعت قبل از غذا و یا دو ساعت بعد از غذا خوردن این اقدام را انجام 
دهند و نیازی هم نیست که ورزش تخصصی انجام دهند و اگر که مشکل پا و کمر 

ندارند، درجا زدن و طناب زدن در خانه کفایت می کند.
وی ضمن بیان اینکه بهتر است افراد اگر بیرون خانه ورزش می کنند، لباس گرم 
بپوشند البته نه آنقدر گرم که عرق کنند، اظهار کرد: همه افراد در برنامه روزانه خود 
برنامه پیاده روی را داشته باشند، چرا که ورزش کردن در همه فصول سال می تواند 

به سلامت بدن کمک کند.
این پزشک متخصص با اشاره به اینکه بهتر است که حواسمان همچنان به علائم 
کووید باشد، توضیح داد: تب، آبریزش بینی، گلو درد و سایر علائم می تواند از 
نشانه های ابتلا به کرونا باشد و بهتر است افرادی که دچار این علائم می شوند، 
ضمن رعایت قرنطینه و مصرف دارو هایی که توسط پزشک تجویز شده است از 

دارو های طب سنتی نظیر دمنوش ها نیز استفاده نمایند.
وی ضمن اشاره به اینکه در این فصل، معمولا با خلط های پشت حلق مواجه 
هستیم، عنوان کرد: ممکن است در فصل سرما این عارضه در برخی افراد شدت 
یابد و یا اینکه در تعدادی از اشخاص سبز رنگ شود که نشان دهنده عفونت است. 
افرادی که دچار این مشکل هستند؛ بهتر است به پزشک مراجعه کنند و برای 
پیشگیری از آن توصیه می شود که بعد از حمام کردن، مو ها با دو حوله آب گیری 
شوند و بعد با باد گرم و ملایم سشوار کاملا کف سر را خشک کنند و به هیچ عنوان 

با سر خیس از خانه بیرون نروند.
 

هیچگاه این نوع چایی را ننوشید
چای تازه دم یکی از سالم ترین نوشیدنی ها است که مصرف آن در جامعه ما 
طرفداران زیادی هم دارد، اما اگر این نوشیدنی به شکل صحیح مصرف نشود 

می تواند برای سلامتی مضر باشد.
انواع چای از جمله چای سیاه، سبز و سفید در بازار عرضه می شود که چای سیاه 

به صورت معمول بیشترین مصرف کننده را دارد.
چای تازه دم یکی از سالم ترین نوشیدنی ها است که مصرف آن در جامعه ما 
طرفداران زیادی هم دارد، اما اگر این نوشیدنی به شکل صحیح مصرف نشود 

می تواند برای سلامتی مضر باشد.
اسید تانیک و اگزالات دو ماده در چای هستند که باعث جذب نشدن آهن 
می شوند و مقدار آن ها در چای کهنه و پررنگ بیشتر است. در همین زمینه افراد 
باید از مصرف چای کهنه و نیز چای پررنگ که حاوی مقدار زیادی اسید تانیک و 
اگزالات است خودداری کنند. همچنین برای جذب بهتر آهن توصیه می شود، 

افراد از مصرف چای بلافاصله بعد از وعده غذایی خودداری کنند.
طبق مطالعات انجام شده چای داغ یکی از عوامل ایجاد سرطان معده و مری 
است، بنابراین افراد باید اجازه دهند چای کمی خنک شود و بعد آن را مصرف 

کنند.
همچنین مصرف زیاد چای کهنه باعث ایجاد ریفلاکس می شود، بنابراین زیاده 
روی در مصرف چای داغ و کهنه دم می تواند اثرات مخربی بر دریچه معده و مری 

داشته باشد.
چای که در اثر کهنه دم بودن غلیظ شده باشد اصلا قابلیت مصرف ندارد، چای 
پررنگ یا کهنه می تواند موجب کم خونی های شدید شده و مشکلات دستگاه 

گوارش ایجاد کند که توصیه می شود اکیدا از مصرف آن خودداری شود.
افرادی که بیماری هایی مانند زخم معده دارند لازم است مصرف چای را محدود 
کنند، همچنین افرادی که مبتلا به کم خونی هستند و یا انواع سرطان های 

دستگاه گوارش را دارند و نیز برای زنان باردار مصرف چای توصیه نمی شود.
برخی افراد عادت دارند چای را با مواد دیگر مخلوط کنند یا اینکه چای را همراه 
با مواد شیرین مصرف کنند که این کار علاوه بر از بین بردن خواص چای، موجب 
افزایش قند و چربی خون می شود، بنابراین توصیه می شود افراد حتی المقدور از 
مصرف مواد شیرین همراه چای خودداری کرده و چای را همراه با تعداد کمی توت 

خشک، مویز یا خرمای خشک مصرف کنند.

سلامت

توصیه ها برای افرادی که مبتلا به فیبریلاسیون دهلیزی هستند؛

6 قانون برای افرادی که ضربان قلب نامنظم دارند
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»خوب به خاطر می آورم زمان هایی از کودکی ام را که پدر می توانست خیلی لوازم 
مختلف مثل اسباب بازی و لوازم التحریر را برایمان بخرد اما به ما ماهیانه پول می داد 
تا پس انداز کنیم و برای خودمان خرید کنیم، آن زمان وقتی که می خواستم خودم 
دست به جیب بشوم، کلی نقشه می کشیدم و بعدش بخشی از پول را باز پس انداز 
می کردم و بخشی دیگر را تنها به وسایلی که لازم داشتم، اختصاص می دادم. با همین 
روند بزرگ شدم تا الانی که خودم دارای بچه هستم و به بچه هایم آموزش پس انداز و 

تقویت هوش مالی شان را می دهم.«
این صحبت ها را دوستی می کند که معتقد است خیلی از اطرافیانش اصلا بلد 
نیستند چطور باید پول خرج کنند یا اینکه پس انداز کنند، کارهایی می کنند که بعد از 
آنها پشیمان می شوند یا با ولخرجی هایشان نمی توانند یک زندگی با ثبات برای خود 
تدارک ببینند. اما علت چیست؟ چرا اینها هوش مالی یا شم اقتصادی پیدا نکرده اند؟ 
اصلا چطور می توانیم هوش مالی فرزندانمان را تقویت کنیم، بدون اینکه در خرج 

کردن برایشان تنگ دستی نکنیم یا اینکه آنها را ولخرج بار نیاوریم.
برخی از روان شناسان کودک و خانواده اعتقاد دارند که هوش مالی باید از سنین 
پایین به بچه ها آموزش داده شود، خانواده ها نباید تصور کنند که حال فرزندشان 
بزرگ شود تا خیلی چیزها را درک کند، بعد به او درباره مسائل اقتصادی و هوش مالی 
توضیح بدهند. درست است که یک کودک از پس فهم خیلی مسائل اقتصادی بر نمی 
آید اما آن بخش های اقتصادی تر و پیچیده تر را می توان در سنین بالاتر به او آموزش 
داد، اما درباره پس انداز کردن و خیلی چیزهای جزئی دیگر باید از کودکی شروع کرد.

*از چه سنی آموزش مالی را شروع کنیم
»سحر احمدی«، روانشناس در این باره به فارس می گوید: »کارهای ساده مثل 
شمردن پول یا سکه را می توان از همان یک تا دو سالگی آغاز کرد، حال شاید الان 
دیگر سکه کمتر در دست خانواده ها باشد اما شمارش را با هر وسیله ای می توان 
شروع کرد و حتی اسکناس ها را بچه ها می توانند بشناسند، مثلا از یک تا ده بتوانند 
آنها را بشمارند اما برای فهم اندازه، سایز، رنگ و نوع پول آنها باید به سن سه، چهار 
سالگی برسند و د راین سن پدر و مادر می توانن پس از تکرار  و تمرین از بچه ها 
بخواهند که سکه ها یا اسکناس ها را براساس رنگ یا اندازه مرتب کنند. شاید الان 
برخی خانواده ها تعجب کنند که این سن برای چنین کاری زود است اما واقعا بچه 

های نسل کنونی به راحتی می توانند این آموزش ها را در سنین پایین ببینند.«
*برای بچه ها قلک بخرید

نخستین نکته در آموزش صرفه جویی و پس انداز کردن مالی تهیه کردن قلک برای 
بچه ها است، احمدی در این باره می گوید: » با راهکارهای ساده مثل تفریحی سکه 
یا پول انداختن در قلک می توان آموزش ها را شروع کرد و سپس به آنها گفت که 
این پول ها ذخیره می شود تا در یک جای مناسب مثل خرید چیزی که لازم داری، 
صرف شوند و در نهایت با تشویق بچه ها به ذخیره کردن پول هایشان این کار تبدیل 
به یک مدل زندگی برای آنها می شود. پس از این تشویق ها می توان زمانی که قلک 
بچه ها پر شد، آن را باز کنید یا بشکنید و چیزیکه لازم داشته یا بدان علاقه دارند را 
برایشان تهیه کنید. حتی خوب است تا اجازه دهید بچه ها خودشان چیزی که دوست 
دارند را به همراه شما تهیه کنند. نکته مهم در این آموزش این است که علاوه بر اینکه 
بچه ها ذخیره کردن پول را یاد می گیرند، متوجه می شوند که پول درآوردن به راحتی 
نیست و خانواده برای هر چیزی پول در اختیارشان قرار نمی دهد و همه چیز برایشان 
تأمین نیست، بنابراین با افزایش سن خواسته هایشان معقول می شود و توقعات زیاد 
از والدین نخواهند داشت«. در حال حاضر برای هر مفهوم آموزشی برای کودکان و 
نوجوانان کتاب وجود دارد از آموزش دستشویی رفتن تا غذا خوردن، حمام کردن، 
هوش مالی و ... خیلی از این کتاب ها درقالب داستان هایی جذاب مفاهیم مختلف 
را به کودکان آموزش می دهد با یک جستجوی ساده می توانید به برخی از این کتاب 
ها دسترسی پیدا کنید و برای بچه ها تهیه کنید. زمانی که مفاهیم آموزشی به صورت 
داستان ، شعر و قصه به کودک آموزش داده شود، به خوبی نیز در ذهن باقی می ماند.

*کتاب هایی با مضمون آموزش مفاهیم اقتصادی برای کودکان تهیه کنید
احمدی همچنین می گوید: »کودک باید بداند که پول همینطوری از کیف پدر 

و مادر بیرون نمی آید، بلکه پول در ازای کار کردن به دست می آید، ما کار میکنیم 
و پول می گیریم اگر کار نکنیم از پول خبری نیست. البته این مطالب همه بدون 
اضطراب باید برای بچه ها مفهوم سازی شود. علاوه بر اینها سه نکته را باید کودکان 
یاد بگیرند: بخشندگی، پس انداز و خرج کردن. مثلا به جای اینکه یک قلک برای 
بچه تهیه کنید،سه قلک با این سه عنوان تهیه کنید که بخشی از پولش را اگر پس 
انداز میکند، بخشی را نیز برای بخشندگی به افراد تهیدست پس انداز کند. از این 
طریق یک شخصیتی تربیت می شود که یاد می گیرد در تمام مراحل زندگی اش برای 
دیگرانی که پولی ندارند نیز از مالش چیزی ببخشد. بنابراین هر زمانی که کودک پولی 

به دستش می رسد ، او را تشویق کنید که برای هر سه قلک پولش را تقسیم کند.«
*به کودکان پول هدیه بدهید

برای هدیه دادن به بچه ها پول در نظر بگیرید تا خودشان بتوانند تصمیم بگیرند 
که چه چیزهایی برای خود تهیه کنند  و به این طریق تصمیم مالی بگیرند. البته پول 
توجیبی هم برای بچه ها خوب است اما نه اینکه بی حساب و کتاب باشد. برای پدر 
ومادرهای زیادی پیش می آید که کودکشان همه پول را صرف خرید چیپس و پفک 
می کند و روز بعد انتظار دارد که مامان  و بابا برای او پفک بخرد. در اینطور مواقع بهتر 
است که پدر و مادر استقامت  کنند و چیزی برای بچه نخرد تا فرصت آموزش مالی از 

این کودک گرفته نشود.
*بازی آموزش مالی چیست

برخی از والدین این بازی را بلد هستند که مثلا با کودکشان بازی به راه می اندازند ، 
مثلا به فروشگاه می روند یا رستوران می روند و در ازای خریدی که میکنند یا غذایی که 
می خورند، پول پرداخت می کنند. این بازی نیاز به پول واقعی دارد تا بچه ها هم پول 

را بشناسند و هم آن را جدی بگیرند.
.احمدی تأکید می کند که برخی بچه ها تا سنین مدرسه هم بلد نیستند از پول 
چطورباید استفاده کنند یااینکه حتی یک هزینه آنلاین را پرداخت کنند، به خاطر 
همین خیلی مهم است که بچه ها زمانی که یاد میگیرند چطور با گوشی همراه کار 
کنند، پرداخت های آنلاین با مجوز والدین را هم انجام دهند یا اینکه هزینه کلاس یا 

آموزش هایشان را بتوانند پرداخت کنند.
گاهی لازم است درباره قیمت اجناس با بچه ها گفتوگو کنید البته نه اینکه گفت 
وگو تبدیل به یک اضطراب برای بچه ها شود ، بلکه به طوریکه بتوانند اگر لازم باشد 
جایی کمکتان کنند، هزینه ای را پرداخت کنند، کرایه تاکسی بدهند یا اینکه قیمت 
اجناس را بدانند تا خودشان هم توقعات معقول از شما داشته باشند و قیمت ها را 
بتوانند با هم مقایسه کنند. حتی گاهی به آنها حق انتخاب دهید که مثلا بین این 

دفترچه یادداشت با دیگری کدام را انتخاب کند ، آنکه قیمتش کمتر است یا بیشتر؟
*از مشاغل تابستانی نوجوانان تا مدیریت اقتصادی منزل در یک روز

زمانی که بچه ها به سن نوجوانی می رسند، میتوانند برای تأمین وسایل و مایحتاج 
خانه کمک کننده باشند، علاوه بر اینکه پدر و مادر می توانند مشاغلی در ایام تابستان 
که برای بچه ها ساده اما شدنی است، راه بیاندازند از سویی هم می توانند مسئولیت 
هایی چون خرید به آنها بدهند و قبل از آن ، از آنها بخواهند که لیست مورد نیاز را تهیه 
کرده و پولش را دریافت کنند. مایحتاج مورد نیاز خودشان را از پول توجیبی روزانه یا 
ماهانه شان تهیه کنند و آنها را تشویق به این کارها کنید. پول توجیبی باید براساس 
سن و سال بچه و نیازش تأمین شود و در صورتی که او بیش از نیاز یا بیش از پول 

توجیبی روزانه یا ماهانه خود از شما طلب کرد، هرگز زیربارش نروید.
احمدی همچنین می گوید: »در سنین نوجوانی همچنین لازم است که برای بچه 
ها حساب بانکی باز کنید و یا اینکه آنها را بیمه عمرکنید و آنها را در جریان ذخیره پول 
برایشان قرار دهید حتی اگر در جایی مثل زمان های عید که بچه ها عیدی می گیرند 

یا تولدشان لازم بود، پیشنهاد پس انداز پول هایشان را به آنها بدهید.«
گاه حتی نوجوان ها می توانند خرج و مخارج یک روز کامل منزل را با بودجه ای که 
به آنها داده می شود، بدست بگیرند تا مدیریت اقتصادی خانه را در یک زمان هایی 
تجربه کنند. همه این فعالیت ها شدنی اما شاید وقت گیر باشد منتها انجام شده و از 

سوی خانواده ها جواب گرفته شده است.

در گفت و گو با یک روانشناس مطرح شد؛

هوش مالی کودکمان را چطور تقویت کنیم

آیت الله سعیدی:

همراهی مردم تضمین کننده تداوم 
انقلاب است

 تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه استواری نظام در ۴۰ سال گذشته 
به معنای آسیب ناپذیری در این نهضت نیست، گفت: این نهضت هر چه باشد 
بالاتر از نهضت پیامبر صلوات الله علیه و آله نیست و تضمین استمرار انقلاب 

همراهی مردم است.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در درس اخلاق طلاب غیر ایرانی مدرسه علمیه 
امام خمینی)ره( قم با بیان اینکه نهضت ها و حرکت های انقلابی هزینه بر هستند 
و دشمن برای بر هم زدن آن تلاش می کند، اظهار کرد: به لطف خداوند انقلاب 
اسلامی ایران با عنایات خاص حضرت ولی عصر عجل الله فرجه الشریف، رهبری 
حضرت امام خمینی)ره( و همراهی ملت ولایتمدار ایران به ثمر نشسته و بیش از 

۴۰ سال روی پای خود ایستاده است.
وی با بیان اینکه استواری نظام در ۴۰ سال گذشته به معنای آسیب ناپذیری در 
این نهضت نیست، گفت: این نهضت هر چه باشد بالاتر از نهضت پیامبر صلوات 

الله علیه و آله نیست و تضمین ادامه و استمرار آن نیازمند همراهی مردم است.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه خداوند در سوره انفال یک سنت 
را به پیامبر صلوات الله علیه و آله تذکر می دهد، افزود: تأیید و کمک خداوند به 
پیامبر صلوات الله علیه و آله از دو طریق است؛ یکی کمک های غیبی پروردگار 
و دیگری کمک و یاری مؤمنین؛ بنابراین اگر مؤمنان همراهی نکنند همان حادثه 
ای اتفاق می فتد که در صدر اسلام اتفاق افتاد که امیرالمؤمنین علیه السلام خانه 
نشین شدند و در ادامه افرادی که نماز می خواندن فرزند پیامبر را برای تقرب به 

خدا به شهادت رساندند.
وی با بیان اینکه ما باید پای این نهضت و انقلاب بایستیم و مؤمنانه از آن دفاع 
کنیم، ادامه داد: یکی از اهداف بلند شمایی که از کشورهای مختلف در ایران 
اسلامی تحصیل می کنید این است که در کشور و شهری که مورد عنایت خاص 
اهل بیت علیهم السلام است علوم اهل بیت را بیاموزید و با برگشت به منطقه خود 

این معارف را تبلیغ کنید و نشر دهید.
سعیدی تحمل دشواری های هجرت برای رضای خدا را عملی شریف دانست 
و گفت: این رسالتی است که بر عهده انبیا و اولیای خدا بوده و امروز نیز بر عهده 

افرادی است که در این مسیر قدم گذاشته اند.
وی یکی از ارکان مهم تبلیغ دین و انتقال معارف الهی را سخن حق گفتن 
دانست و افزود: این توصیه ای است که امیرالمؤمنین علیه السلام در نامه ۴۷ نهج 
البلاغه به دو فرزندشان امام حسن و امام حسین علیهما السلام داشتند و همه ما 

موظف هستیم که به این توصیه عمل کنیم.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه سخن حق گفتن کار دشواری است 
و نیاز به صبر زیادی دارد، افزود: سخن حق هم برای شنونده و هم برای گوینده 
سخت است و به همین خاطر خداوند در قرآن کریم بعد از توصیه به حق ما را 

توصیه به صبر کرده است.
وی ادامه داد: شما باید علاوه بر معارفی که می آموزید، روش ها و شیوه های 
اهل بیت علیهم السلام، علما و ولی فقیه زمان خود را نیز به خوبی بیاموزید تا 

بتوانید این امانت الهی را با موفقیت به اهلش منتقل کنید.
  

توسط مسئول واحد خدمات سالمندان حرم مطهر بانوی کرامت مطرح شد:

نگاهی به تلاش های خادمان در واحد 
خدمات سالمندان حرم مطهر

مسئول واحد خدمات سالمندان حرم مطهر بانوی کرامت گفت: ارائه ویلچر 
امانی، آماده باش و خدمت رسانی ویلچرران ها، فعالیت خودروهای زائر بر برقی 
در داخل و خارج حرم، تعمیر ویلچر زائران و ایجاد مسیرهای عبور ویلچر در نقاط 

مختلف حرم از جمله فعالیت های این واحد است.
ابراهیم صابری به مناسبت روز جهانی معلولان طی گفت و گویی با اشاره به 
خدمات ارائه شده به سالمندان و معلولان در حرم مطهر بانوی کرامت اظهار 
داشت: با توجه به حضور چشمگیر زائرین از اقصی نقاط ایران و دیگر کشورها در 
این حرم مطهر خدمات مختلفی از جمله ارائه صندلی چرخدار و جابه جایی زائران 

با خودروهای زائربر در راستای رفاه حال سالمندان و معلولان دنبال می شود.
وی با اشاره به ارائه خدمات صندلی چرخدار در حرم مطهر بانوی کرامت، افزود: 
خدمات ویلچر در ۵ شعبه مختلف در کنار درب ۱۷، کنار درب ۲۴، کنار هتل بین 
المللی قم، میدان آستانه و در پارکینگ شرقی ارائه می شود که فعالیت سه شعبه 
۱۷، ۲۴ و آستانه به صورت شبانه روزی است. مسئول واحد خدمات سالمندان 
و معلولان حرم بانوی کرامت با بیان اینکه که هر شعبه بین ۳۰ الی ۵۰ ویلچر 
موجودی دارد، افزود: در صورتی که زائران درخواست ویلچر به صورت امانی داشته 
باشند این اداره به صورت امانت به مدت ۴ ساعت صندلی چرخدار به زائران تحویل 
می دهد. صابری همچنین یادآور شد: تعمیرات صندلی های چرخدار مربوط به 
واحد خدمات سالمندان و معلولان و همچنین تعمیرات صندلی های چرخدار 
شخصی زائران و مراجعان از دیگر خدماتی است که توسط این اداره انجام می شود. 
وی در ادامه با اشاره به ایجاد مسیرهای ویژه عبور ویلچر در پیاده راه های اطراف 
حرم مطهر بانوی کرامت بر لزوم خدمات دهی هرچه بیشتر و بهتر به سالمندان و 
معلولان با مشارکت دیگر مجموعه ها برای تسهیل در امر زیارت تأکید کرد. مسئول 
واحد خدمات سالمندان حرم بانوی کرامت با اشاره به فعالیت مستمر خودروهای 
زائربر برقی در مسیرهای پیاده راه اطراف حرم اظهار کرد: واحد خدمات سالمندان 
و معلولان حرم مطهر بانوی کرامت ۱۵ دستگاه خودرو برقی زائربر در اختیار دارد 
که به صورت رایگان به زائران خدمات دهی می کنند. وی با بیان اینکه خودروهای 
زائربر در سه مسیر فعال هستند، گفت: مسیر شماره یک از درب شماره یک حرم 
مطهر در میدان آستانه تا مسجد امام حسن عسکری علیه السلام، مسیر شماره دو 
حد فاصل باب الکوثر تا باب القبله در داخل حرم مطهر در خیابان ارم و مسیر شماره 
سه از چهار راه قرآن و عترت تا درب ۱۷ حرم مطهر است. صابری با بیان اینکه 
خودروهای زائر بر در تمام مسیرها از ساعت ۷ صبح تا یازده شب فعال هستند، 
افزود: در هر مسیر یک خودرو همیشه به صورت آماده به کار وجود دارد تا در صورت 

اتمام شارژ باتری خودروی فعال، خودرو ذخیره به خط اضافه شود.

در قالب برنامه حرم گردی صورت گرفت؛

حضورخانوادگی جهانگردان سوئیسی
 در حرم حضرت معصومه)س(

جهانگردان سوئیسی در قالب برنامه حرم گردی با تاریخ معماری حرم مطهر 
بانوی کرامت و شخصیت و جایگاه ایشان در میان شیعیان آشنا شدند.

به گزارش آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، ۲ خانواده جهانگرد 
سوئیسی با حضور در حرم مطهر بانوی کرامت در قالب یک تور حرم گردی با تاریخ 
معماری حرم مطهر و شخصیت و جایگاه حضرت معصومه سلام الله علیها در میان 
شیعیان آشنا شدند. این ۲ خانواده جوان حدود ۶ ماه قبل با ماشین شخصی خود 
به قصد گردش دور دنیا از سوئیس حرکت کردند و حدود ۲ ماه است که در ایران 
حضور دارند. گفتنی است حرم مطهر بانوی کرامت میزبان گردشگران زیادی از 
کشور های غیر مسلمان است و فقط در مهرماه ۱۴۰۱ حضور بیش از هزار و ۵۰۰ 
گردشگر در قالب ۱۹۰ گروه از ۳۹ کشور در حرم مطهر بانوی به ثبت رسیده است.

آیت الله اعرافی: 

حوزه باید پاسخگوی دنیای امروز باشد  
مدیر حوزه های علمیه گفت: حوزه باید راهبر فکر و فرهنگ جامعه و دنیا باشد و 

پاسخگوی دنیای امروز باشد.
آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین پورسید 
آقایی مدیر موسسه آینده روشن با اشاره به حرکت حوزه در چند سال اخیر گفت:حوزه 
باید راهبر فکر و فرهنگ جامعه و دنیا باشد که در این زمینه تغییراتی در کتب درسی 
طلاب در سطح یک و سطوح عالی انجام شده و طلاب باید با ارزشهای انقلاب اسلامی 

آشنا شوند.
مدیر حوزه های علمیه عنوان کرد: حوزه باید پاسخگوی دنیای امروزی باشد و شبکه 
های تبلیغی باید نسبت به قبل تغییراتی کنند و به شکل وسیع تر و جدّی تر توسعه پیدا 
کنند. عضو شورای عالی حوزه های علمیه ادامه داد: در این سال ها مبنای حرکت بر 
قواعدی از جمله آسیب شناسی نهاد حوزه و روحانیت، دسته بندی بعضی از مطالبات 
مقام معظم رهبری، جمع آوری ایده ها و طرح ها و استفاده از تجارب نهادهای مختلف 

در چند دهه تنظیم شده است.
 وی در بیان اقدامات انجام شده در این راستا تصریح کرد: قدم های اساسی در این 
زمینه برداشته شده که می توان به نهایی شدن اسناد راهبردی و کلان حوزه که سند 

راهنمای چشم انداز است اشاره کرد.
مدیر حوزه های علمیه به طرح آمایش اشاره و مطرح کرد: یکی از طرح ها، طرح 
آمایش بود که در این طرح ارتباط و رسالت از عمومی و مردمی تا نهادی و دستگاهی 
مشخص شد. آیت الله اعرافی اضافه  کرد: طرح دیگر طرحی است که براساس آن وارد 
تدوین برنامه با هر نهادی شدیم و دبیرخانه مشترک و برنامه مشترک پنج ساله ایجاد 

شده است، که نیاز به ایجاد رشته و گرایش است. 
آیت الله اعرافی با بیان اهمیت آموزش ها و مهارت برای طلاب گفت: برای طلاب 
سطح یک ۲۰ مهارت تعریف شده که لازم است آموزش ببینند. وی طرح دیگر را موازنه 
خروجی و ماندگاری هدفمند برشمرد و تصریح کرد: دو سیاست متوازن دیگر طرح 
سند چشم انداز است که در آن خروجی و ماندگاری طلاب هدفمند شده، در این طرح 
اشتغال دو هزار از طلاب خواهر و برادر برنامه ریزی شده است. وی ادامه داد: طلبه باید 
بعد از چند سال بداند چه کاره است و طلابی که قصد ادامه و ماندگاری هم دارند باید 

شناسایی و پشتیبانی شوند.
مدیر حوزه های علمیه افزود: طلابی که در طرح امین مشغول بودند به میزان ۲۰ هزار 

نفر رسیدند که از این تعداد ۱۲ هزار نفر از طلاب خواهر هستند.
وی با بیان لزوم ایجاد مسجد تراز اسلامی خاطر نشان کرد: لازم است در جامعه 

مساجد تراز اسلامی تأسیس شوند و مسجد نهاد فرهنگی تام و کامل باشد.
 

 معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد:

رفع مشکل کمبود نیروی خدمتگذار 
در مدارس استان قم 

معاون پژوهش، برنامه ریزی و توسعه منابع اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: 
کمبود نیروی خدمتگذار در مدارس از جمله مسائل کشوری است که در برخی از 
استان ها شرایط حاد تری دارد اما در حال حاضر استان قم به لحاظ نیروی خدمتگذار 

در مدارس کمترین مشکل را دارد. 
عباس اسکندری در گفت و گویی در رابطه با نبود نیروی خدمتگزار در سطح مدارس 
استان و مسائل بهداشتی مدارس، بیان کرد: نیروی خدمتگذار در آموزش و پرورش 
از سال ۱۳۹۰ به بعد استخدام نشده لذا حدود ۱۲ سال به هیچ عنوان جذب نیروی 

خدمتگذار نداشتیم. 
وی ادامه داد: هر ساله تعداد زیادی از نیروهای ما بازنشست می شوند از طرفی فوت 
و تبدیل وضعیت نیروها البته به صورت محدود سبب شده سال به سال این شرایط 
ادامه پیدا کند تا امروز که تقریبا به صورت یک فاجعه در سطح ملی مطرح شده است. 
معاون پژوهش، برنامه ریزی و توسعه منابع اداره کل آموزش و پرورش استان قم بیان 
کرد: کمبود نیروی خدمتگذار در مدارس به نمایندگان مجلس و استاندار اعلام شده 
همچنین نامه نگاری هایی با وزارتخانه داشتیم امام با وجود همه این شرایط به دلیل 
تدابیری که اندیشیده شده در سطح استان قم تقریبا نباید مدرسه ای بدون خدمتگذار 

باشد.
 اسکندری اظهار کرد: کمبود نیروی خدمتگذار در مدارس از جمله مسائل کشوری 
است که در برخی از استان ها شرایط حادتری دارد اما در حال حاضر استان قم به 
لحاظ نیروی خدمتگذار در مدارس کمترین مشکل را دارد و اگر مدرسه ای به صورت 

موردی وجود دارد در صورت معرفی آن ها به ما پیگیری ها انجام می شود.
 معاون پژوهش، برنامه ریزی و توسعه منابع اداره کل آموزش و پرورش استان قم در 
رابطه با تدابیر اندیشیده برای حل این معضل، بیان کرد: از نظر چارت برخی از مدارس 
به ویژه هنرستان ها به چهار نیروی خدمتگذار نیاز دارند اما در این شرایط به مدرسه یک 
نیرو دادیم. اسکندری در ادامه اضافه کرد: مدیران مدارس با توجه به دستور العمل 
های مالی مدرس می توانند از نیروی خدمتگذار شرکتی برای نظافت مدرسه استفاده 
کنند لذا تقریبا این مشکل مرتقع شده البته این راه حل مسکن کوتاه مدت است و 
قول مساعد داده شده که تا پایان سال جاری آموزش و پرورش جذب نیروی خدمتگذار 

خواهد داشت.
 معاون پژوهش، برنامه ریزی و توسعه منابع اداره کل آموزش و پرورش استان قم در 
پایان ابراز کرد: اگر مدیر مدرسه ای از امکان استفاده از نیرو های شرکتی برای امر 
نظافت مطلع نیست با معرفی آن ها توسط اولیاء دانش آموزان قطعا راهکار قانونی در 
اختیار مدیران قرار داده می شود و توجیه می شوند البته استفاده از نیروهای آزاد در 
مدارس امکان پذیر نیست و حتما باید برای به کارگیری نیروی خدمتگذار با شرکت ها 

قرار داد تنظیم و نیرو گزینش شود.

مدیراجرایی آستان مقدس حضرت علی بن جعفر)ع( قم خبرداد:

آزادی هشت زندانی و توزیع ملزومات 
زندگی، در طرح قرار دوازده

مدیر اجرایی آستان مقدس حضرت علی بن جعفر)ع( قم، ادامه داد: به همت آستان 
مقدس حضرت علی بن جعفر)ع( تاکنون ۱۰۰ عدد بخاری، ۵۰ تخته پتو و ۵۰ بسته 

معیشتی طی دو ماه گذشته در بین نیازمندان توزیع شده است.
فاطمیان یادآور شد: همچنین باهمت آستان مقدس احمد بن قاسم)ع( هم ۱۵۰ 
عدد پتو، ۵۰ بخاری، ۱۰۰ بسته معیشتی، ۸۰ کیسه برنج و تعداد قابل توجهی از 
کالاهای موردنیاز توزیع شده و آستان امامزاده احمد میانی نیز در این مدت ۵۰ کیسه 

برنج و ۸۰ بسته معیشتی را در این مدت در بین نیازمندان توزیع کرده است.
وی بابیان اینکه در قالب طرح قرار دوازدهم آستان شیخان نیز ۹۰ بسته معیشتی 
امامزاده  آستان  توسط  عمد  غیر  جرائم  زندانی  آزادی ۸  گفت:  است،  توزیع شده 

جمال)ع( در جاده کاشان نیز جزو برجستگی های اجرای این طرح بوده است.
مدیر اجرایی آستان مقدس حضرت علی بن جعفر)ع( یادآور شد: همچنین به همت 
آستان مقدس امامزاده شاه سید علی)ع( نیز اقلام قابل توجهی از بسته های معیشتی 
و وسایل گرمایشی و کمک هزینه جهیزیه در بین اقشار محرومان توسط بقاع ناحیه یک 

اوقاف استان قم انجام یافته است.
 

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم خبرداد:

بازدید دانش آموزان قمی
 از نیروگاه خورشیدی

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: بیش از ۱۰۰ دانش آموز 
مدرسه ابتدایی هدی از تأسیسات و مجموعه نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ کیلوواتی قم 

بازدید کردند.
 داود سلیمانیان با اشاره به اهمیت فرهنگ سازی مصرف بهینه برق اظهار داشت: 
در همین راستا آشنایی نوجوانان با نحوه تولید برق و اهمیت این انرژی مهم در زندگی 

بسیار مهم است.
و  کرد  اعلام  منظور  همین  به  را  برق  تولید  تأسیسات  از  دانش آموزان  بازدید  وی 
خاطرنشان کرد: بیش از ۱۰۰ دانش آموز مدرسه ابتدایی هدی از تأسیسات و مجموعه 
نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ کیلوواتی بازدید کردند و از نزدیک با نحوه تولید برق پاک 
آشنا شدند.  مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم خاطرنشان کرد: 
دانش آموزان ضمن بازدید و آشنایی با بخش های مختلف این تأسیسات، سؤالات خود 

را مطرح کردند.
 در پایان این بازدید با اهدای بسته های فرهنگی مدیریت مصرف از دانش آموزان 

پذیرایی شد.

از جمله مباحثی است  زائر  بازار سوغات  مدیریت 
که طی سال های اخیر در نگاه مسئولان قم جایگاه 
شماری  ارتباط  همین  در  و  کرده است  پیدا  ویژه ای 
از مدیران بخش های اقتصادی اعتقاد دارند که این 
استان می تواند با تولید انواع پوشاک ایرانی- اسلامی 
سهم قابل توجهی از این بازار را در اختیار داشته باشد. 
براساس این گزارش ، قم به دلیل وجود بارگاه نورانی 
حضرت معصومه)س(  و سایر جاذبه های فرهنگی و 
طبیعی از موقعیت بسیار ویژه ای در بحث گردشگری 
گردشگر  و  زائر  میلیون ها  سالانه  و  است  برخوردار 
که  می کنند  سفر  استان  این  به  خارجی  و  داخلی 
همین مساله موجب اهمیت یافتن بازار سوغات در قم 

شده است.
تولید  در  متنوع  صنایع  دارای  قم  دیگر  طرف  از 
این  از  می توان  که  است   محصولات  از  بسیاری 
و  استان  سوغات  بازار  مدیریت  راستای  در  ظرفیت 
تامین کالاهای قابل عرضه در آن استفاده کرد؛ نکته 
قابل توجه دیگر در این ارتباط در نظر گرفتن جایگاه 
قم در جهان اسلام است که باعث می شود توجه به 
رویکردهای فرهنگی در تولید سوغات حایز اهمیت 
باشد. در همین ارتباط رییس سازمان صنعت،  معدن و 
تجارت قم گفت: این استان ظرفیت  و زیرساخت های 
لازم برای تبدیل شدن به قطب صنعت پوشاک ایرانی 

- اسلامی را دارد.
اکبر ابدالی در گفت وگویی ، بیان داشت: به دنبال 
در  صنعتی  سیاست های  دقیق  اجرای  و  تدوین 
این بخش،  برنامه ها در  از مهمترین  قم هستیم که 

گسترش صنعت پوشاک است.
وی افزود: هم اکنون نیز بسترهای لازم برای تولید 
پوشاک و زنجیره تولید این محصولات در استان شکل 
گرفته است، به نحوی که درحال حاضر در شهرک های 
صنعتی قم، صنایع نساجی جایگاه خوبی دارد و سطح 

اشتغال و تولید قابل توجهی را ایجاد کرده است.
از  وی ادامه داد: همچنین در زمینه تولید برخی 
انواع پوشاک نیز، قم در سطح کشور صاحب نام است 
و به عنوان نمونه تولیدکنندگان پوشاک در شهرستان 
کهک این استان،  در زمینه تولید و عرضه انواع کاپشن 

عملکرد بسیار خوبی دارند.

ابدالی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: 
سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم همواره از گسترش 
فعالیت های تولیدی در این استان حمایت کرده است 
و اکنون نیز به دنبال توسعه صنایعی است که علاوه 
بر پاسخ گویی به نیازهای مردم بتواند برای کشور نیز 

قدرت اقتصادی ایجاد کند.
تعداد واحدهای تولید کننده سوغات زائر در قم 

افزایش می یابد
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم نیز در این 
ارتباط گفت: سالانه میلیون ها زائر از سراسر ایران و 
جهان خود را به قم می رسانند، درهمین راستا فراهم 
واحدهای  تعداد  افزایش  برای  لازم  بسترهای  کردن 
تولیدی مرتبط با سوغات زائر در شهرک های صنعتی 

استان در دستور کار قرار گرفته است.
ایرنا،  خبرنگار  با  درگفت وگو  ابراهیمی  روح الله 
بیان داشت: بر اساس موقعیت ویژه قم در موضوع 
این استان در جهان  زائر پذیری و جایگاه فرهنگی 
تولید  واحدهای  فرهنگی،  صنایع  استقرار  اسلام، 
کننده پوشاک ایرانی - اسلامی و همچنین صنایع 
مرتبط با سوغات زائر در قم جز برنامه های مهم شرکت  
از  رابطه  این  در  و  استان است  شهرک های صنعتی 
عرصه  این  در  فعالیت  به  علاقه مند  سرمایه گذاران 

حمایت می شود.
فعالان  از  توجهی  قابل  تعداد  امروز  افزود:  وی 
شهرک های  در  زمین  دریافت  متقاضی  اقتصادی 
صنعتی قم برای راه اندازی واحد تولیدی هستند، اما 
نکته مهم در این رابطه ضرورت استقرار صنایعی در قم 
است که بر اساس سند آمایش سرزمین و ظرفیت های 
و  فرهنگی  صنایع  و  باشد  استان  این  مناسب  قم 

سوغات زائر از چنین ویژگی برخوردار هستند.
در  صنایع  از  نوع  این  استقرار  با  داد:  ادامه  وی 
استان علاوه بر گسترش تولید و اشتغال، موقعیت 
مناسبی برای تولید محصولات مورد نیاز زائران با توجه 
به ارزش های ایرانی و اسلامی فراهم می شود و این 
به عنوان  بازار استان  بر عرضه در  محصولات علاوه 
محصولات تولید شده در قم و تامین نیاز زائران، در بازار 

کشورهای اسلامی نیز با استقبال مواجه خواهد شد.
ابراهیمی تاکید کرد: بر اساس راهبردهای تعیین 

شده، اجازه استقرار صنایع با آلایندگی بالا و همچنین 
را در شهرک های صنعتی استان نمی دهیم و  آب بر 
به جای آن در کنار توجه به صنایع فرهنگی، پوشاک 
ایجاد واحدهای  از  زائر،  ایرانی - اسلامی و سوغات 
روز، کم   فناوری های  به  تولیدی دانش بنیان، مجهز 
آب بر و دارای سازگاری بیشتر با محیط زیست استان 

حمایت می کنیم.
فعالیت سه هزار و ۵۰۰ واحد صنفی در زمینه 

تولید و عرضه پوشاک در قم 
صنعت،  سازمان  تجارت  توسعه  و  بازرگانی  معاون 
این موضوع گفت:  پیرامون  نیز  و تجارت قم  معدن 
یک هزار و ۵۰۰ واحد صنفی در زمینه تولید و ۲ هزار 
واحد صنفی نیز در زمینه فروش پوشاک در قم فعال 
می باشد که این موضوع نشان دهنده ظرفیت های 
خوب استان در بخش تولید پوشاک است و می توان 
از این امکان برای تامین سبد سوغات زائر به خوبی 

استفاده کرد.
امیرحسین پروان بیان کرد: علاوه بر این ظرفیت 
بالا در بخش های صنفی، بسیاری از افراد در مناطق 
مختلف استان در قالب مشاغل خانگی به تولید انواع 
پوشاک می پردازند که ساماندهی وضعیت کاری آنان و 
حمایت از کسب و کاری که ایجاد کرده اند با پرداخت 
تسهیلات مورد نیاز و اختصاص زمین در شهرک های 
صنعتی برای راه اندازی واحد تولیدی در دستور کار 

است.
وی ادامه داد: تولیدات قم در عرصه پوشاک از نظر 
کمی و کیفی دارای وضعیت مطلوبی است و مشتریان 
بسیاری در بازار داخلی دارد و می تواند با نمونه های 
خارجی رقابت کند البته تولیدکنندگان پوشاک استان 
برای کسب موفقیت های بیشتر در بازاریابی خود باید 
به نکات مهمی همچون ایجاد نشان تجاری نیز توجه 
بیشتری داشته باشند تا بتوانند با حضور در بازارهای 

بین المللی سود بیشتری کسب کنند.
وی تاکید کرد: به دنبال آن هستیم تا با ایجاد فضای 
تعاملی هرچه بیشتر میان صاحب نظران در این عرصه 
با  همچون کارشناسان و استادان حوزه مد و لباس 
تولید کنندگان پوشاک در مسیر تبدیل شدن استان قم 
به قطب تولید پوشاک ایرانی اسلامی گام برداریم و این 
موضوع از جمله اولویت های سازمان صنعت، معدن و 

تجارت استان است.
گفتنی است قم علاوه بر داشتن واحدهای صنعتی 
به  پوشاک  عرضه  و  تولید  عرصه  در  فعال  صنفی  و 
دلیل داشتن قابلیت های مطلوب در صنعت نساجی 
و برخورداری از واحدهای تولیدی صاحب نام در این 
زمینه که موجب شکل گیری زنجیره تولید محصول 
نهایی می شود، از شرایط لازم برای تبدیل شدن به 
قطب تولید پوشاک ایرانی- اسلامی و عرضه آن به 

عنوان سوغات برخوردار است.
در بخش صنعت قم دارای هفت شهرک صنعتی 
شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، 
و   )I.C.T( ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  درودگران، 
چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود 
است که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای توسعه 

سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.

در گفت وگو با مسئولان بخش صعنت و تجارت استان قم مطرح شد؛

قم در مسیر تبدیل به قطب تولید پوشاک و تامین سوغات زائر
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معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت آبفای کشور از تدوین سند مدیریت تنش آبی سالانه در کنار اجرای ۸۰ پروژه 
اضطراری برای مقابله با بحران آب در کشور خبر داد و گفت: هم اکنون فرایند آبرسانی به ۱۰ هزار روستای کشور به صورت سیار 

انجام می شود.
»هاشم امینی« با اشاره به کاهش ذخایر منابع آبی کشور، از پیش بینی برنامه هامقابله با تنش آبی در شهرها و آبرسانی سیار 

در روستاهای کشور خبر داد.
وی ادامه داد: هم اکنون ۲۵۷ تصفیه خانه فاضلاب در دست بهره برداری است.

معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت آبفای کشور از پیش بینی برنامه های مختلف برای مقابله با تنش آبی سال جاری 
و سال آینده خبر داد و گفت: این مهم شامل طرح های اضطراری، طرح های اولویت دار، تدوین سند مدیریت تنش آبی سالانه، 

تدوین برنامه جامع چهارساله و برگزاری جلسه های فنی و کارشناسی با شرکت های آبفا و آب منطقه ای می شود.
امینی در باره برنامه جامع چهارساله افزود: افزایش ظرفیت مخازن آب؛ حفر، تجهیز و بازسازی چاه؛ پروژه های ارتقای کیفی 

و احداث و بازسازی خطوط انتقال، توزیع و ایستگاه پمپاژ از جمله مواردی است که در این حوزه پیگیری و اجرایی می شود.
معاون شرکت آبفای کشور با اشاره به برنامه ریزی برای پیشبرد ۸۰ پروژه اضطراری در تأمین آب شرب، خاطرنشان کرد: 
هم اکنون ۲۸۷ شهر در معرض تنش آب شرب هستند که ازاین بین ۸۷ شهر در وضعیت اضطراری قرار دارند؛ اعتبار موردنیاز 

برای اجرای پروژه های اضطراری تأمین آب شرب برابر با ۱۰۸ هزار میلیارد ریال است.
وی در ادامه به طرح آبرسانی سیار در روستاهای کشور اشاره کرد گفت: باوجود سرمایه گذاری های صورت گرفته در سال های 
اخیر برای ایجاد تأسیسات آبرسانی در روستاها و شهرها و همچنین اجرای طرح جهاد آبرسانی برای تأمین آب ۱۰ هزار روستای 
کشور توسط وزارت نیرو، همچنان تعداد قابل ملاحظه ای از روستاهای کشور به دلایل مختلف از جمله خشکسالی و ازبین رفتن 
منابع آبی، کمبود آب در فصول گرم سال، سخت گذر بودن و فاصله زیاد از منابع آبی و یا نبود توجیه اقتصادی؛ توسط تانکرهای 
سیار، آبرسانی می شوند. معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت آبفای کشور با تأکید بر ضرورت تأمین اعتبار به منظور 
اجرای طرح های آبرسانی سیار، خاطرنشان کرد: خریداری ۵۰۰ دستگاه تانکر آبرسانی باتوجه به لزوم تجهیز ناوگان آبرسانی 

تانکری در سطح کشور به منظور پاسخگویی به شرایط اضطراری، در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، ضروری است.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید تا زمانی که تکلیف ایران و افکار عمومی با نحوه همکاری و تعامل اقتصادی با چین 
روشن نشود، نمی توان به بسیاری از سوال ها پاسخ داد.

مجیدرضا حریری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: یکی از معضلاتی که ما در سال های گذشته با آن مواجه بودیم، نامشخص 
بودن تکلیف ما با چین است. وقتی خبری از همکاری های تازه با چین مطرح شده یا سرمایه  گذاری شرکت های این کشور در 
ایران نهایی می شود، ناگهان موج منفی رسانه ای راه می افتد که کشور را به چین فروختیم و امثال این حرفها، ولی در مقابل اما 
وقتی خبر می آید که چین در کشورهایی مانند عربستان سعودی، قطر یا سایر کشورهای منطقه سرمایه گذاری کرده، این بار 

تیتر می زنند که چین، ایران را رها کرده یا قصد همکاری با ما را ندارد! در چنین شرایطی باید بپرسیم تکلیف چیست؟
وی با بیان این که برای جذب سرمایه  گذاری نیاز به فراهم کردن مقدمات و زیرساخت های لازم است توضیح داد: امروز اقتصاد 
چین و شرکت های بزرگ فعال در آن با نقاط مختلف دنیا کار می کند و سطح گسترده ای از همکاری را فراهم کرده اند. برای 
سرمایه گذاری نیاز به امنیت و تضمین شرایط است و با توجه به تحریم هایی که اقتصاد ایران در سال های گذشته آن را تجربه 

کرده، برخی از شرکت های چینی نیز می ترسند که در صورت ورود به ایران با محدودیت مواجه شوند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین ادامه داد: در صورتی که ما این امنیت سرمایه گذاری را تامین کنیم، قطعا شرکت های چینی 
نیز به حضور در ایران علاقه نشان خواهند داد. البته بنا نیست که در این حوزه انحصار ایجاد شود و در صورت فراهم شدن 
شرایط، از دیگر کشورها نیز امکان جذب سرمایه خواهیم داشت؛ اما در حال حاضر همانطور که اروپایی ها محدودیت هایی 
دارند، قطعا نگرانی برای شرکت های چینی نیز وجود دارد. حریری با بیان این که ایران امروز پنجمین کشور منطقه خلیج 
فارس در همکاری با چین است بیان کرد: ما در سال ۲۰۱۴ شریک اول تجاری چین در منطقه بودیم اما امروز این جایگاه را 
عربستان سعودی از آن خود کرده است. برای چین تامین پایدار انرژی یک اولویت اساسی به شمار می رود و قطعا در این راستا 
با کشورهای منطقه همکاری خواهد کرد اما این به معنی کنار رفتن ایران نیست. وی خاطر نشان کرد: همکاری با ایران برای 
چین یک موضوع مهم است و ما همواره جزو تامین کنندگان اصلی انرژی چین بوده ایم. در صورتی که مقدمات لازم فراهم 
نشود، ما برخی فرصت ها را از دست می دهیم اما این به معنای کنار گذاشتن ایران از سوی چینی ها نخواهد بود و در صورت 

فراهم شدن شرایط، امکان رشد جدی همکاری و سرمایه  گذاری جدید وجود خواهد داشت.

معاون شرکت آبفای کشورخبرداد:

پیش بینی ۸۰ پروژه اضطراری برای مقابله با کم آبی
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین:

 تکلیفمان برای نحوه همکاری اقتصادی با چین مشخص نیست

بیمه بیکاری در نظام بیمه تأمین اجتماعی درواقع جبران بخشی از زیانی است 
که کارگر در اثر از دست دادن شغل خود متحمل می شود و جزو جدایی ناپذیر 
تأمین اجتماعی است. اما سازمان تأمین اجتماعی به دلیلِ کسریِ منابع و عدم 
تعادل بین منابع و مصارف، قانونی را که در سال ۶۹ مصوب شد، تغییر داد تا با 
کاهشِ مشمولانِ دریافتِ این مستمری بارِ مالیِ کمتری از پرداختِ بیمه بیکاری 

به دوش 
براساس این گزارش ، ماده ۶ قانون بیمه بیکاری مصوب سال ۶۹ بیمه شدگان 
را با داشتن حداقل ۶ ماه سابقه ی بیمه پردازی مستحق دریافت مزایای بیمه 
بیکاری می داند. همچنین طبق ماده ۲ این قانون »بیکار، بیمه شده ای است 
که بدون میل و اراده بیکار شده و آماده به کار باشد.« با این اوصاف، قانون بیمه 
بیکاری، دربرگیرندگیِ بیشتری نسبت به آنچه سازمان تأمین اجتماعی در عمل 

اجرا می کند، دارد. 
در سال ۱۳۸۴ طی تفاهم نامه ای بین وزارت کار و سازمان تأمین اجتماعی، 
دایره ی حمایتی قانون بیمه بیکاری تنگ تر شد و از آن به بعد دریافتِ مستمریِ 

بیمه بیکاری برای تعداد بسیاری از بیمه شدگان میسر نبود. 
در این تفاهم نامه آمده است: »در خصوص کارگران شاغل در کارهای با ماهیت 
دائمی که کار آنان جنبه مستمر دارد لیکن دارای قرارداد مدت موقت می باشند 
در صورتی که قرارداد آنان حداقل یکبار تمدید شده و یا مدت سابقه ی آن ها در 
آخرین کارگاه کمتر از یک سال نباشد، با دارا بودن سایر شرایط مندرج در قانون 
از مزایای بیمه بیکاری بهره مند خواهند شد. بدیهی است افراد شاغل در کارهای 
فصلی که در پایان فصل کار بیکار می گردند و یا کارگران شاغل در کارهای با ماهیت 

غیردائمی )نظیر پروژه ها، فعالیت های عمرانی و نظایر آن( که در پایان کار قرارداد 
و یا اتمام بخشی از کار به عنوان عدم نیاز بیکار می گردند، مشمول بیمه بیکاری 

نخواهند شد.« 
با توجه به این تفاهم نامه، کارگری که بعد از سال ها کار در کارگاه و سابقه ی 
چندین و چندساله ی بیمه پردازی از کار بیکار شده و وارد کارگاهی دیگر شود، 
چنانچه در کارگاه دوم، قبل از یک سال از کار اخراج شود، دیگر نمی تواند بیمه 
بیکاری دریافت کند چراکه براساس تفاهم نامه ی سال ۸۴، کارگران تنها اگر یک 
سال سابقه ی بیمه پردازی در آخرین کارگاه را داشته باشند می توانند بیمه بیکاری 

دریافت کنند. 
این تفاهم نامه، بدون توجه به سابقه ی بیمه پردازیِ کارگر، شرط پرداختِ بیمه 
بیکاری را »یک سال سابقه ی بیمه  پردازی در آخرین کارگاه« قرار داده است. یکی 
از کارگران در تماس با ایلنا از مشکلی که بابتِ همین تفاهم نامه برایش ایجاد شده، 
می گوید: »بعد از چهار سال کار در یک مجموعه، کافرما دست به تعدیل زد و از 
کار بیکار شدم. قرار بود بیمه بیکاری بگیرم اما بلافاصله کار دیگری پیدا کردم و 
از قیدِ گرفتنِ بیمه بیکاری گذشتم و وارد کارگاه جدید شدم. ۷ ماه کار کردم اما در 
آنجا هم کارفرما به دلیلِ افزایش هزینه ها دست به تعدیل نیروها زد و من که کارگر 
جدید بودم یکی از گزینه ها برای تعدیل شدم. این بار نه کار جدیدی پیدا کردم و نه 
می توانم مستمری بیمه بیکاری بگیرم. من بیش از ۶ سال سابقه ی بیمه پردازی 

دارم اما حالا که به مستمریِ بیمه بیکاری نیاز دارم نمی توانم آن را دریافت کنم.« 
چنین تفاهم نامه ای در شرایطی که قراردادهای یک تا سه ماهه رواج دارد و خیلی 
از کارگران مجبور به امضای قراردادهای سفید هستند، حق بسیاری از کارگران 

را تضعیف کرده است. چرا کارگران بعد از پرداختِ سال ها حق بیمه، درست در 
شرایطی که به مستمریِ بیمه بیکاری نیازمند هستند، از دریافتِ آن محروم 

می شوند؟ 
ناصر چمنی )فعال کارگری( در این خصوص می گوید: متأسفانه قوانینی که 
برای کارگران نوشته شده بر ضد کارگران تغییر می کند. قرار بود این قوانین به 
کمک کارگر بیایند اما با تغییر این قوانین، روز به روز از جنبه ی حمایتی بودنِ آن 

کاسته می شود. 
چمنی می گوید: هزینه ی بیمه بیکاری را کارگران قبل از بیکاری از حقوق 
ماهیانه  ی خود پرداخت می کنند. سهم بیمه بیکاری از حقوق همه ی کارگرانی که 
بیمه شده ی اجباری هستند کسر می شود اما همه ی کارگران از این حق استفاده 
نمی کنند. کارگران بسیاری داریم که در طول سی سال خدمت حتی یکبار هم از 
این مستمری استفاده نکرده اند. پس هزینه ای از جیب همه ی کارگران به عنوان 
سهم بیمه بیکاری به تأمین اجتماعی پرداخت می شود اما تنها بخشی از کارگران از 
آن استفاده می کنند. درحالیکه تأمین اجتماعی به گونه ای عمل می کند که انگار 
این مستمری یک کمک بلاعوض از طرف خود سازمان است. خیر؛ این هزینه ای 

است که خود کارگران قبلا پرداخت کرده اند. 
به گفته ی چمنی؛ موردی را می شناسم که کارگر دو روز برای گرفتنِ بیمه بیکاری 
کم داشت؛ کارفرما برای اذیتِ کارگر آخرین حق بیمه ی او را ۲۷ام ماه رد کرده و 
یک سال خدمت کارگر در آخرین کارگاه پُر نشده بود. تأمین اجتماعی حتی برای 
موافقت با بیمه بیکاری این کارگر هم مقاومت می کرد و حاضر نبود این دو روز را 
نادیده بگیرد در حالیکه طبق قانون، ۶ ماه سابقه ی بیمه پردازی برای برخورداری 

از مستمری بیمه بیکاری کافیست. 
باز هم  بحران معیشت،  این  با  و  اقتصادی  این شرایط  در  چمنی می گوید: 
حداقلی ترین حق کارگران را از آن ها می گیرند. این حداقلی ترین حقوقی است که 
قانون برای کارگر بیکار شده دیده ولی متاسفانه کارگر برای دریافتِ همین حداقل 
حقوق هم باید هفت خوان رستم را پشت سر بگذارد. طبق قانون اساسی پرداختِ 
بیمه بیکاری از وظایف دولت است درحالیکه کارگران خود سهم بیمه بیکاری را 

پرداخت می کنند اما نمی توانند به راحتی از آن استفاده کنند! 
طبق اصل ۲۹ قانون اساسی »برخورداری از تأمین اجتماعی از نظر بازنشستگی، 
بیکاری، پیری، از کارافتادگی، بی سرپرستی، در راه ماندگی، حوادث و سوانح و نیاز 
به خدمات بهداشتی و درمانی و مراقبت های پزشکی به صورت بیمه و غیره حقی 
است همگانی.« قانون اساسی، تأمین اجتماعیِ همگانی را وظیفه ی حاکمیتی 
می داند و تأکید دارد که دولت از محل درآمدهای عمومی و درآمدهای حاصل از 
مشارکت مردم، خدمات و حمایت های مالی فوق را برای یک یک افراد کشور تأمین 
کند. اما حاکمیت این وظیفه را به سازمان تأمین اجتماعی محول کرده و سازمان 
تأمین اجتماعی نیز روز به روز با کمک آیین نامه و بخشنامه ها و تفاهم نامه از بخشی 

از این وظایف می زند. 
تا پیش از تیرماه امسال که دیوان عدالت اداری هنوز بخشنامه ۲۳۱۷۷۸ مورخ 
سال ۹۴ را لغو نکرده بود، مشکل کارگران برای گرفتنِ بیمه بیکاری بیش از این ها 
بود. طبق این بخشنامه، ارائه ی نامه ی  عدم نیاز از سوی کارفرما برای دریافتِ بیمه 
بیکاری الزامی بود و کارگران گاهی برای دریافتِ همین نامه هم دچار مشکلات 

بسیاری می شدند. 
امروز که کارگران به راحتی اخراج می شوند و به سختی کار پیدا می کنند، شاید 
لازم است که دیوان عدالت اداری برای ابطال این تفاهم نامه نیز گامی جدی بردارد 

تا کارگران از همین حداقل حقوقِ قانونی خود نیز محروم نشوند.

برای گرفتنِ بیمه بیکاری چقدر سابقه ی بیمه پردازی نیاز است؟

قیمت سهام چگونه تعیین می شود؟دشواری های بهره مندی از مستمری بیمه بیکاری

جزئیات واگذاری سهام عدالت به جاماندگان 

طبق تصویب نامه هیات وزیران با معرفی افرادی که به عنوان جامانده سهام عدالت 
شناسایی شده اند، میزان سهامی که به این افراد اختصاص خواهد یافت و نام 

شرکت هایی که سهام خود را به جاماندگان تخصیص می دهند، مشخص شد.
به گزارش ایسنا، طبق تصویب نامه هیات وزیران، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
)سازمان خصوصی سازی( مکلف است در مرحله اول از محل باقی مانده سهام 
متعلق به دولت در بنگاه های قابل واگذاری به شرح جدول زیر نسبت به واگذاری 
مستقیم سهام به افراد فاقد سهام عدالت تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( 

و سازمان بهزیستی کل کشور و سه دهک اول ایثارگران اقدام کند:
براین اساس، افراد مشمول این تصویب نامه توسط نهادهای ذیربط شناسایی و 
معرفی خواهند شد. احراز عدم تخصیص سهام عدالت به آنان )در مقطع واگذاری 

سال ۱۳۸۵( برعهده سازمان خصوصی سازی خواهد بود.
مبلغ سهام مورد واگذاری به هر یک از مشمولین معادل حداکثر یکصد میلیون ریال 

با اعمال ۵۰ درصد تخفیف به صورت اقساط سالانه و به مدت ۱۰ سال است.
براین اساس، سازمان خصوصی سازی مکلف است از طریق سازمان بورس و اوراق 
بهادار نسبت به انتقال سهام به کد سهامداری هر یک از مشمولین این تصویب نامه 

اقدام کند.
وضعیت سهام بعد از واگذاری

شرکت های این تصویب نامه نیز موظف هستند در طول مدت قرارداد و به منظور 
نزد  به حساب سازمان خصوصی سازی  را  تادیه اقساط سود سهام واگذار شده 

خزانه داری کل کشور واریز کنند.
همچنین اعمال سایر حقوق مالکانه توسط سهامداران براساس اطلاعات ارسالی 

آنان از سوی سازمان بورس به شرکت های سرمایه  پذیر صورت خواهد گرفت.
سهام واگذار شده تا پایان مدت اقساط در وثیقه سازمان خصوصی سازی قرار 
خواهد گرفت و آزاد سازی سهام موصوف پس از تسویه کامل اقساط و به صورت 
مرحله ای انجام خواهد شد. همچنین سهامداران پس از پایان سال پنجم نسبت به 

تسویه پیش از موعد و آزاد سازی سهام خود اقدام کنند.
در صورت عدم تسویه بهای سهام واگذار شده در پایان مدت اقساط هر یک از 
سهامداران موظف هستند باقی مانده بقیه سهام را ظرف مدت شش ماه پس از پایان 
مهلت مقرر نقدا به حساب دولت واریز کنند. در غیر این صورت سازمان خصوصی 
سازی مجاز است پس از پایان مهلت فوق به میزان سهام تسویه شده سهام در وثیقه را 

آزاد و مابقی را به مالکیت دولت برگرداند.
قیمت سهام چگونه تعیین می شود؟

قیمت سهام جدول مذکور این تصویب نامه توسط هیات واگذاری و بر مبنای 
میانگین قیمت پایانی سهام هر شرکت از اولین روز کاری سال جاری منتهی به 
تاریخ ابلاغ این تصویب نامه/ منتهی به تاریخ جلسه هیات واگذاری تعیین خواهد 
شد. در صورت عدم کفاف سهام برای واگذاری تا سقف ریالی تعیین شده برای هر 
فرد سازمان خصوصی سازی مکلف است نسبت به تامین کسری سهام از محل 

باقی مانده سهام دولت در شرکت های مذکور اقدام کنند.
واگذاری سهام موضوع این تصویب  نامه به موجب قرارداد منعقد بین سازمان 
خصوصی  سازی و فرد مشمول خواهد بود. نقل و انتقال سهام موضوع این تصویب  
نامه خارج از ساعات معاملات و خارج از اتاق پایاپای انجام خواهد گرفت. کلیه 
کارمزد، هزینه های نقل و انتقال و توثیق سهام برعهده انتقال دهنده بوده و نقل و 

انتقال این سهام از پرداخت مالیات معاف است.

رئیس کل گمرک ایران خبرداد:

تسریع ۱۱۱ درصدی تشریفات گمرکی
 از ابتدای امسال

ابزار های  با کمک  از افزایش سرعت تشریفات گمرکی  ایران  رئیس کل گمرک 
الکترونیکی در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: اسکن کامیون ها در مبادی گمرکی 

در ۸ ماهه امسال ۱۱۱ درصد رشد داشته است.
علیرضا مقدسی با اعلام این خبر افزود: با هدف سرعت بخشیدن به تشریفات 
گمرکی، گمرک ایران با افزایش تعداد ایکس ری ها در گمرکات کشور و ارتقا و استفاده 
بهینه از ظرفیت ایکس ری های موجود، سرعت و دقت عبور محموله های صادراتی، 

وارداتی و ترانزیتی را افزایش داده است.
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران ادامه داد: با هدف سرعت بخشیدن به 
عملیات گمرکی در ۸ ماه امسال تعداد اسکن و بازرسی کامیون های حامل کالا های 
ترانزیتی، صادراتی و وارداتی به کمک دستگاه های کنترلی ایکس ری در گمرکات 
کشور بیش از ۱۱۱ درصد افزایش یافت. رئیس کل گمرک ایران تشریح کرد: با توجه 
به سیاست های دولت در انجام امور و خدمات رسانی به صورت الکترونیکی و روان 
سازی خدمات، گمرک ایران نیز در راستای تسهیل تجارت و استفاده از شیوه های 
نوین کنترل های گمرکی به استناد ماده ۱۱ قانون امور گمرکی و استاندارد های 
سمت  به  ملموس  نظارت های  و  کنترل  از  کیوتو،  شده  تجدیدنظر  کنوانسیون 
کنترل های غیر ملموس حرکت کرده است. مقدسی گفت: استفاده از ابزار های نوین 
الکترونیکی و افزایش ۱۱۱ درصدی اسکن کامیون ها نسبت به ۸ ماهه سال قبل، 
بهره گیری از مدیریت ریسک مناسب و موثر و همچنین استفاده از ایکس ری های 
موجود در گمرکات، سبب کاهش هزبنه واردات مواد اولیه برای واحد های تولیدی و 
تسهیل صادرات و عبور کالا های تراتزیتی شده است. وی تشریح کرد: با اقدامات 
صورت گرفته، از اول شهریور سال ۱۴۰۰ تا پایان مهر امسال، گمرک ایران، عملیات 
گمرکی ۱۶ میلیون تن کالای ترانزیتی، ۶۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار صادرات و ۵۹ 

میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار تشریفات واردات را انجام داده است.
معاون وزیر اقتصاد افزود: طی ۸ ماهه سال جاری تعداد ۴۸۱ هزار و ۷۰۲ اسکن 
توسط دستگاه های ایکس ری از کامیون های وارداتی، تراتزیتی و صادراتی انجام 
شده است که گمرک شهید رجایی با اسکن ۱۸۸ هزار و ۹۳۷ کامیون، در راس قرار 
گرفت. رئیس کل گمرک ایران اظهار داشت: در این مدت همچنین ۶۹ هزار و ۸۴ 
اسکن از کامیون ها در گمرک دوغارون؛ ۴۴ هزار و ۶۳۶ اسکن در گمرک آستارا و ۳۲ 
هزار و ۸۹ اسکن توسط گمرک بازرگان با بهره گیری از دستگاه های ایکس ری مستقر 

در این گمرکات انجام شد.
شایان ذکر است در حال حاضر ۱۵ دستگاه ایکس ری کامیونی در گمرکات اجرایی 
کشور فعال است. همچنین تعداد ۲ دستگاه ایکس ری توسط بخش خصوصی 

تولید و در گمرکات کشور نصب و پس از اخذ مجوز های لازم فعال خواهد شد.

گاز گفت: در حال حاضر  اسبق شرکت ملی  مدیر عامل 
زمان  قدر  هر  است  نزول  به  رو  ایران  در  گاز  تولید  منحنی 
بیشتری می گذرد شدت کاهش تولید تشدید می شود و تا چند 

سال آینده کلا افت می کند.
حمیدرضا عراقی در گفت وگو با ایلنا، درباره برنامه های گازی 
قطر در میدان مشترک پارس جنوبی و سرانجام منابع گازی 
ایران در این میدان اظهار داشت: پارس جنوبی یک مخزن 
مشترک است که هر کدام از طرفین بتوانند برداشت می کنند، 
البته یک معاهده بین المللی هم دارد که باید وارد مذاکره شوند 
و برداشت ها طبق نرم بین الملل باشد. در هر صورت اکنون 
قطر در حال انعقاد قرارداد است و بیشتر هم برداشت می کند 
و ما به دلیل عدم سرمایه گذاری نمی توانیم برداشت زیادی 

داشته باشیم. 
که  رسیده  مرحله ای  به  پارس جنوبی  اکنون  افزود:  وی 
باید افزایش فشار اعمال شود که هزینه دارد و هم اینکه باید 
از تکنولوژی جدید استفاده کنیم که بتوانیم برداشت افقی 
داشته باشیم، در حالی که اکنون فاز ۱۱ کند جلو می رود، 
برداشت افقی، سرمایه گذاری جدید و فشارافزایی نداریم. در 
هر صورت روند کار ایده آل نیست، قطر سرمایه گذاری می کند، 
با شرکت های بزرگ قرارداد  تکنولوژی جدید بکار می گیرد، 
منعقد می کند، هم نیاز دنیا را برآورده می کند و هم اینکه در 
آینده گاز بیشتری برداشت می کند. اما سمت ایران چاه ها 
افت می کنند، سرمایه گذاری صورت نمی گیرد و امکان واردات 

تکنولوژی جدید را نیز نداریم.
گاز گفت: در حال حاضر  اسبق شرکت ملی  مدیر عامل 
به نزول است و هر قدر زمان  ایران رو  تولید گاز در  منحنی 
بیشتری می گذرد شدت کاهش تولید تشدید می شود و تا چند 
سال آینده کلا افت می کند. وزارت نفت، دولت و مجلس از 

هم اکنون باید به فکر تکنولوژی و سرمایه گذاری باشند و هم 
فشارافزایی صورت گیرد.

وی تصریح کرد: در حال حاضر میدان کنگان، خانگیران و 
ایلام هم در حال افت تولید هستند و باید فشارافزایی شود. باید 
تکنولوژی جدید باید وارد شود و میادین جدید را نیز اکتشاف 
کنند، مجلس و دولت باید بدانند سرمایه گذاری در پروژه های 
گازی باید اولویت اول کشور باشد بحران آینده بدتر از بحران 
آب خواهد بود و باید به فکر باشند، یعنی روی مخازن جدید، 
تمرکز  بهینه سازی مصرف  و هم  فشارافزیی مخازن موجود 

کنند. 
 عراقی با بیان اینکه بحران گاز در کشور جدی است، ادامه 

داد: مثلا زمستان امسال بسیاری از صنایع باید محدود شوند 
که گاز منازل قطع نشود زیرا اگر گاز منازل قطع شود بحران 
اجتماعی بوجود می آید و این در حالی است که گاز صنایع هم 
قطع شود بحران اقتصادی بوجود می آید و پتروشیمی، فولاد و 
نیروگاه ها به مشکل برمی خورند و مجبورند روی سوخت دوم 

بروند و هوا آلوده تر شود.
وی بیان داشت: در گذشته فازهای مختلف مورد بهره برداری 
قرار گرفت، خطوط انتقالی که تعطیل شده بود با تزریق بودجه 
و بر اساس ماده ۱۲ وارد مدار شدند و ایستگاه تقویت فشار را 
راه اندازی کردیم و طی چند سال بحران حل شد و اکنون باید 
روی بهینه سازی و انرژی های نو سرمایه گذاری جدید صورت 

گیرد، مجلس باید بودجه در نظر بگیرد و از محل ماده ۱۲؛ 
بهینه سازی مصرف جدی گرفته شود.

مدیر عامل اسبق شرکت ملی گاز خاطرنشان کرد: مجلس 
و دولت باید با جدیت روی این موضوعات تمرکز کنند چون 
پروژه های گازی بلندمدت هستند، باید بین تصمیم سخت و 
تصمیم بد مردم را آگاه کنند و تصمیم سخت را انتخاب کنند. 
امروز همه کشور به انرژی گاز متصل است، در دنیا نتورکی 
مثل ایران وجود ندارد و خطوط انتقال و ایستگاه های تقویت 
فشار زیادی داریم. اگر بنا بر این است که صنعت در کشور ما 
توسعه پیدا کند با تعطیلی صنعت این اتفاق نمی افتد، با رفتن 
نیروگاه ها به سوخت دوم تنها هوا را آلوده تر می کنیم و با اعمال 
محدودیت خوراک برای پتروشیمی ها، صنایع و سیمان توسعه 

را به تعویق می اندازیم.
در  گفت:  مشکل  حل  برای  گاز  واردات  گزینه  درباره  وی 
مقاطعی اگر گاز را از شمال کشور دریافت کنیم روند خوبی 
است اما واقعیت این است ارزی را که بابت صادرات گاز دریافت 
شرایط  در  مثلا  می کند  حل  را  کشور  مشکلات  می کنیم، 
بحرانی کرونا ارزی که در صادرات گاز به عراق دریافت کردیم به 
ما کمک کرد که بتوانیم دارو تامین کنیم. حال اگر فرض کنیم 

گاز وارد شود ارز آن قرار است از چه محلی تامین شود؟
عراقی تاکید کرد: هرچند اکنون به این سمت می رویم که 
باید گاز را وارد کنیم اما موضوع این است که ارز از کجا تامین 
پرداخت  را  پول  می توانیم  چطور  بانکی  شرایط  این  با  شود 
کنیم؟ وقتی می شود با بهینه سازی مصرف، اکتشافات جدید 
و فشارافزایی مخازن موجود منبع درآمد بزرگی ایجاد کنیم 
چرا باید گاز را وارد کنیم؟ شرکت گاز به تنهایی نمی تواند این 
موضوعات را حل کند باید استراتژی کلی از سوی مجلس، 

دولت و ورات نفت برای حل مشکل تعریف شود.

گاز؛ بحرانی بزرگ تر از آب؛
قطر در سودای تسخیر پارس جنوبی، ایران در آستانه واردات
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 کارشناس فوتبال گفت: با توجه به نتایج ضعیفی که برابر آمریکا 
و انگلیس گرفتیم و از جام جهانی حذف شدیم، سرمربی تیم ملی 

باید در خصوص اتفاقاتی که افتاده، پاسخگو باشد.
غلامرضا فتح آبادی در گفتگویی در خصوص حذف تیم ملی 
از بیست و دومین دوره جام جهانی ۲۰۲۲ قطر گفت: متأسفانه 
در شبی که می توانستیم با یک تساوی به مرحله بعد صعود کنیم 
این اتفاق رخ نداد و در یک بازی نسبتاً ضعیف مقابل آمریکا باخت 
را پذیرا شدیم. دیداری که برای ما از اهمیت بالایی برخوردار بود 
و شرایط ما نسبت به آمریکا از نظر روحی و روانی بهتر بود. آنها 
نیاز به سه امتیاز داشتند اما ما با یک امتیاز هم برای اولین بار در 
تاریخ فوتبالمان به مرحله دوم جام جهانی صعود می کردیم. اما 
این اتفاق رخ نداد و نتوانستیم از این موقعیت به دست آمده، 
استفاده کنیم. کارشناس فوتبال در پاسخ به این پرسش که علت 
اصلی حذف تیم ملی از جام جهانی و نتایج ضعیفی که این تیم 
گرفت، اظهار داشت: به اعتقاد بنده، ترس عامل اصلی شکست 
و حذف ما شد. کارلوس کی روش برخلاف گذشته تیمش را با 
احتیاط وارد زمین می کرد و این محتاطانه بازی کردن باعث شد 
در دو دیدار شکست را پذیرا شویم. در دیدار اول مقابل انگلستان 
بازی ضعیفی از خود به نمایش گذاشتیم، ترسیدیم و نتوانستیم 
به دنبال آنچه که بودیم برسیم. البته در دقایق پایانی شرایط ما 
کمی بهتر شد ولی دیگر دیر بود چون گل های زیادی خورده 
بودیم و جبران شدنی نبود. فتح آبادی گفت: مقابل ولز خوب 

بودیم. البته ولز هم برخلاف همیشه عملکرد قابل قبولی نداشت 
اما با پیروزی که در دقایق پایانی به دست آوردیم، توانستیم امیدوار 
به صعود باشیم. ولی در مقابل آمریکا با ترس وارد میدان شدیم 
و همین ترس عامل باخت ما برابر این تیم شد و از جام جهانی 
کنار رفتیم. وی ادامه داد: اتفاقات زیادی دست به دست هم تا 
تیم ملی ما موفق نشود اما حالا وقت آن رسیده است که سرمربی 
تیم ملی در بازگشت به ایران در خصوص نتایج ضعیفی که مقابل 
آمریکا و انگلیس گرفته، پاسخگو باشد. البته او عملًا قراردادش تا 
پایان حضور در جام جهانی بوده ولی باید پاسخگوی مردم ایران 

و اهالی فوتبال باشد که چرا با نفراتی که خودش انتخاب کرد، 
نتوانست موفقیت زیادی در جام جهانی کسب کند.

مسئولان فوتبال و ورزش کشور باید زمان را از دست ندهند
کارشناس فوتبال در پاسخ به این پرسش که سرمربی تیم ملی 
در طول دوران ۸ ساله حضورش در ایران در سه دوره جام جهانی 
و دو دوره ملت های آسیا، موفق نبوده است، خاطرنشان کرد: کی 
روش مربی خوبی است اما همیشه در مراحل حساس احتیاط 
این سال ها عملکرد  نتوانسته در  او  او شده است.  بلای جان 
موفقی در تیم ملی داشته باشد. شاید بازیکنانی را به جهان و 

حتی فوتبال ما معرفی کرده اما در خصوص اینکه بتواند جامی 
را با ایران به دست آورد، موفق نبوده است. بنابراین اعتقاد دارم 
زمان حضور کی روش در ایران به پایان رسیده است و باید کادر 
فنی و بازیکنانی جدید به تیم ملی فراخوانده شوند. تیم ملی ما 
نیاز به تغییرات اساسی دارد. برخی بازیکنان شرایط سنی شأن 
به گونه ای است که دیگر نمی توانند در تیم ملی حضور داشته 
باشند. بنابراین باید از همین فردا برای ملت های آسیا برنامه ریزی 
کرد تا بتوانیم این بار و بعد از گذشت سال ها در جام ملت های 
آسیایی است، موفق  تورنمنت های  بزرگترین  از  یکی  آسیا که 
باشیم. وی در پاسخ به این پرسش که بعد از رفتن احتمالی کی 
تأکید  یا خارجی؟  به توافق برسیم  با مربی داخلی  باید  روش 
کرد: این موضوع باید به بحث گذاشته شود. اگر قرار است مربی 
خارجی به ایران بیاید باید کیفیت بالایی داشته باشد و بتواند 
تغییرات اساسی در فوتبال ما به وجود آورد. اگر هم به دنبال مربی 
داخلی هستیم باید کسی را پیدا کنیم که به علم روز فوتبال دنیا 
آشنا بوده و شرایط را در تیم ملی تغییر دهد. فتح آبادی در پایان 
خاطرنشان کرد: از جام جهانی کنار رفتیم. اما فوتبال ما همچنان 
به راه خود ادامه می دهد. تغییرات اساسی لازمه آینده ای موفق 
برای تیم ملی است. مسئولان فوتبال و ورزش کشور باید زمان را از 
دست ندهند. به دنبال انتخاب بهترین ها باشند. تغییرات اساسی 
را به وجود آورند تا در آینده شاهد موفقیت تیم ملی در عرصه های 

بین المللی باشیم.

غلامرضا فتح آبادی :

تیم ملی نیازمند تغییرات اساسی است

مسوولان فدراسیون فوتبال و در راس آنها مهدی تاج و مدیران ارشد این مجموعه 
بعد از حذف تلخ از جام جهانی ۲۰۲۲ سکوت اختیار کرده اند و در برابر انتقادات و 
سوالات هواداران تیم ملی و کارشناسان تاکنون هیچ پاسخی نداده اند. موضوعی که 
علاوه بر بلند شدن دیوار بی اعتمادی بین هواداران و فوتبال ملی به شائبه ها درباره 

آینده نیمکت تیم ملی نیز دامن زده است.
براساس این گزارش ، تیم ملی فوتبال ایران جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با سه امتیاز و 
ناکامی در دور گروهی به پایان رساند و در ششمین حضور خود در مرحله گروهی این 
مسابقات دست خالی به خانه آمد. شاگردان کی روش چهار سال قبل هم با وضعیتی 
تقریبا مشابه از صعود به مرحله دوم جام جهانی بازمانده بود اما در سال ۲۰۱۸ به 

عنوان یک تیم موفق و با استقبال شدید هواداران به خانه آمدند.
این بار بازگشت تیم ملی به خانه در شرایطی رخ داد که انتظار می رفت این تیم با 
مساوی برابر آمریکا به مرحله دوم جام جهانی صعود کند اما این اتفاق با شکست برابر 
یانکی ها رخ نداد و شاگردان کی روش یک روز بعد از ناکامی در ورزشگاه الثمامه به 
تهران بازگشتند. با این اتفاق، سوالات بسیاری درباره انتخاب های قبل از جام جهانی 

از جمله روی کار آمدن کی روش، مدیریت اتفاقاتی که در جام جهانی به وقوع پیوست 
و آینده فوتبال ملی مطرح است.

با این حال فعلا مدیران ارشد فدراسیون فوتبال و تیم ملی ایران از جمله مهدی تاج 
و مهدی محمدنبی و هیات رییسه بعد از شکست و ناکامی برابر آمریکا سکوت اختیار 
کرده اند و در انظار عمومی آفتابی نشده اند تا حداقل چند کلامی با مخاطبان فوتبال 

سخن بگویند.
این کشور  از جام جهانی حذف شد، رئیس فدراسیون فوتبال  وقتی عربستان 
بلافاصله از هواداران و مردم کشورش عذرخواهی کرد و قول داد که تیمش در جام 

ملت های آسیا جبران خواهد کرد.
با نتایجی که در قطر رقم خورد، اکنون هواداران و اهالی فوتبال که چشم انتظار 
موفقیت ایران در جام جهانی بودند، نیازمند دریافت پاسخ از فدراسیون فوتبال هستند 
که قبل از رفتن ایران به جام جهانی مدام در شبکه های تلویزیونی مختلف از موفقیت 

در این بازی ها سخن می گفتند.
سکوت و گوشه گیری و برگزاری جلسات رسمی و غیر رسمی در خفا، چیزی نیست 

که بتواند گره گشای مشکلات کنونی و مسیر رسیدن به موفقیت های آینده برای 
فوتبال ایران باشد. بدون رجوع به گذشته هم پر واضح است که ایران برای پیمودن 
راه موفقیت همانند آنچه کشورهای آسیایی در جام جهانی ۲۰۲۲ پیمودند، نیازمند 
تصمیم گیری بدون در نظر گرفتن منفعت شخصی است و باید منافع تیم ملی در بلند 

مدت به خصوص در جام جهانی مدنظر قرار گیرد.
* چرا اسکوچیچ رفت و کی روش آمد؟

یکی از کسانی که این روزها با حرف هایش نمک روی زخم هواداران تیم ملی و 
حامیان بازگشت کی روش به ایران می ریزد، دراگان اسکوچیچ است. اسکوچیچ در 
حالی از تیم ملی ایران برکنار شد که کارنامه مثبتی از خود به جای گذاشته بود اما 
صدای چند دستگی ها و نبود نظم و انضباط در تیم ملی به گوش مدیران جدید 
فدراسیون فوتبال رسید و آن ها هم به سرعت اسکوچیچ را به شکل نه چندان مناسبی 

کنار گذاشتند و به سراغ کارلوس کی روش رفتند.
بازگشت کی روش با سروصدای بسیاری همراه بود اما در نهایت همه برای موفقیت 
در جام جهانی تیم ملی را حمایت کردند ولی نتایج به مذاق حامیان کی روش هم 
خوش نیامده است. در این بین دراگان اسکوچیچ در روزهای گذشته به طور مرتب 
درباره نتایج احتمالی ایران با خودش در جام جهانی صحبت کرده است. از پیش از 
جام جهانی هم پیش بینی می شد که اگر ایران در این رقابت ها موفق نشود، منتقدان 
سوالاتی از این دست که "چرا اسکوچیچ برکنار شد؟" و "کی روش با چه هدفی به ایران 

آمد؟" مطرح خواهد شد.
مهدی تاج بعد از برکناری اسکوچیچ و انتخاب کی روش صحبت کرد و از انتخاب 
خود دفاع کردُ ولی حالا نتایج تیم ملی در مقابل او و طرفداران تیم ملی قرار دارد و 
رئیس فدراسیون فوتبال با سوالاتی درباره چرایی انتخاب کی روش و اهداف این جا به 

جایی که به شکست منجر شد، مواجه است.
*چه برنامه ای برای جام ملت ها دارید؟

با اتمام جام جهانی، کی روش با دستیاران پرتعدادش به تهران برگشت و بعد از چند 
روز تفریح و تهرانگردی، راهی کشورش پرتغال شد. در حال حاضر این سوال وجود 

دارد که فدراسیون فوتبال چه تصمیمی برای آینده تیم ملی ایران گرفته است؟
*آیا کارلوس کی روش، مربی ۶۹ ساله پرتغالی در سمت خود ابقا می شود؟

آیا قرار است برای جام جهانی ۲۰۲۶ یک هدف گذاری بلند مدت انجام شود یا 
فدراسیون فوتبال به دنبال یک برنامه کوتاه مدت تا جام ملت های آسیا است؟

مطمئنا پاسخ به این سوال نیازمند بررسی همه جوانب است. نگاه کارشناسانه به 
عملکرد ایران و اهدافی که تیم ملی برای جام ملت های آسیا و جام جهانی ۲۰۲۶ 
دنبال می کند از مهم ترین مسائلی است که فدراسیون فوتبال و مهدی تاج باید برای 
اذهان عمومی تشریح کنند تا در ادامه نیز همگرایی و همراهی بین هواداران و تیم 

ملی نیز تقویت شود.

مسئولان فدراسیون فوتبال بخوانند؛

 سکوت راه عبورفوتبال ایران ازمشکلات نیست!

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۳۵۲مربوط  شماره  رای   -۱
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۶۶مربوط به تقاضای آقای محمود خانی فرزند امیر در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱۳۲ مترمربع پلاک شماره ۲۹ فرعی از ۱۱۰۲۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم ۱-مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی خانی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 
۱۷۹ صفحه ۱۷ نسبت به ۶۶ سهم۲- سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۷۹ صفحه ۱۷ نسبت به ۶۶ 
سهم،خریداری علی و محمود خانی به موجب سند رسمی شماره ۴۷۴۵۴ مورخ ۱۳۵۴/۱۲/۳ دفترخانه 

۳ قم )م الف ۱۵۵۶۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۱۶۶ شماره  رای   -۲
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۶۳مربوط به تقاضای آقای مصطفی سرکشیکیان فرزند عباس در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۵۲/۳ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۶۶/۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابوالقاسم مزدجو خریداری به موجب رونوشت از 

سند رسمی شماره ۸۶۶۶ مورخ ۱۳۴۹/۰۷/۱۴ دفترخانه ۷۴ قم )م الف ۱۵۵۶۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۱۶۷ شماره  رای   -۳
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۶۴مربوط به تقاضای آقای محمد سرکشیکیان فرزند مصطفی در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۵۲/۳ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۶۶/۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابوالقاسم مزدجو خریداری به موجب رونوشت از 

سند رسمی شماره ۸۶۶۶ مورخ ۱۳۴۹/۰۷/۱۴ دفترخانه ۷۴ قم )م الف ۱۵۵۶۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و روزگار(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۹/۱۴
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/2۹
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

-------------------------------------------------
آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده 

به شرح ذیل تأیید نموده اند:
۱- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۴۸۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۱۹ 
مربوط به تقاضای آقای حسین پیری فرزند ابراهیم درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۶۸/۳۲ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۲۷۲/۲/۱۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از ابراهیم هندیانی )م الف۱۵۵۶۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 

چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
 )ایمان و روزگار(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۹/۱۴
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/2۹
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-------------------------------------------------
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح ذیل تأیید نموده اند.
۱- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۶۲۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۶۱مربوط 
به تقاضای آقای علی پور رحیمی فرزند عباس در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۱۲۹/۸۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۲۵۰/۲۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۳۴۸ خریداری به موجب سند رسمی 

شماره ۹۳۸۱۲ مورخ ۱۳۸۵/۱۲/۱۴ دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۵۵۶۶(
۲- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۶۲۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۶۲مربوط 
به تقاضای آقای محمد پور رحیمی فرزند عباس در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ۱۲۹/۸۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۲۵۰/۲۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۰۶۱ خریداری به موجب 

سند رسمی شماره ۹۳۸۱۲ مورخ ۱۳۸۵/۱۲/۱۴ دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۵۵۶۷(
۳- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۳۸۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۹۳مربوط 
به تقاضای آقای نصراله سخاوتی لادانی فرزند قاسمعلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ششدانگ ۱۸۵/۹۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۶۴۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم سند رسمی شماره ۱۸۳۰۰۶ مورخ ۱۳۹۵/۰۳/۱۳ دفترخانه ۳ قم )م الف ۱۵۵۶۹(
۴- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۳۹۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۹۵مربوط 
به تقاضای خانم عفت اسحاقی ریزی فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ ۱۸۵/۹۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۶۴۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم سند رسمی شماره ۱۸۳۰۰۶ مورخ ۱۳۹۵/۰۳/۱۳ دفترخانه ۳ قم )م الف ۱۵۵۷۰(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۶۶۲مربوط  شماره  رای   -۵
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۰۱مربوط به تقاضای آقای احمد شریفی فرزند سلیمان در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۷۵/۶۳ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۴۶/۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد رئیس جعفری مطلق خریداری به موجب سند 

رسمی شماره ۱۰۲۸۰ مورخ ۱۳۴۲/۱۲/۱۱ دفترخانه ۷ قم)م الف ۱۵۵۷۳(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۹۴۹مربوط  شماره  رای   -۶
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۷۵مربوط به تقاضای خانم فاطمه توری فرزند فرضعلی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۵۰/۸۳ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی از ۱۰۷۰۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم فاطمه توری سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۶۹ صفحه ۵۴۷ خریداری به 

موجب اسناد رسمی شماره ۳۲۱۹۷ و ۳۲۱۹۶ مورخ ۱۴۰۱/۰۶/۱۰ دفترخانه ۳۹ قم )م الف ۱۵۵۷۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 

رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و شروع(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۹/۱۴
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/2۹
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

-------------------------------------------------
آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده 

به شرح ذیل تأیید نموده اند:
۱- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۶۵۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۴۲ 
مربوط به تقاضای آقای گلابعلی قراقیه فرزند سهراب درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۱۵ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۳۲۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۳۴۲۳۱ مورخ ۱۳۸۸/۱/۱۹ دفترخانه ۲۶ قم 

و ۴۷۶۸۱ مورخ ۱۴۰۱/۶/۲ دفترخانه ۴۶ قم)م الف۱۵۵۶۸(
۲- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۶۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۸۴ 
مربوط به تقاضای آقای جواد شعبانی فرزند محمود،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۴۴/۱۹ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۰۹۱ اصلی واقع در قم بخش ۲حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از علی رضویان فرزند محمد)م الف۱۵۵۷۱(
۳- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۴۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۹۵ 
مربوط به تقاضای آقای محمود شعبانی فرزند علی اکبر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۱۵۲/۲۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۰۹۱ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از علی رضویان فرزند محمد )م الف۱۵۵۷۲(
۴- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۸۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۰۵ 
مربوط به تقاضای آقای رضا علی مرادی فرزند علی اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۱۲۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۵۸/۱۱۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از حیدر محمدلو صفحه ۲۲ دفتر ۱۵۴ )م 

الف۱۵۵۷۴(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و شروع(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۹/۱۴
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/2۹
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

روئینگ قهرمانی آسیا - تایلند

چهارمین طلای متوالی ملایی در آسیا
دومین روز از فینال مسابقات قایقرانی روئینگ قهرمانی آسیا در تایلند با کسب دو 

مدال طلا و نقره توسط نازنین ملایی و محمودپور برای ایران پیگیری شد.
براساس این گزارش، مسابقات قایقرانی روئینگ قهرمانی آسیا از روز چهارشنبه 
هفته گذشته با شرکت ۱۶۹ ورزشکار در رده سنی بزرگسالان و ۹۰ ورزشکار در رده 
سنی جوانان از ۱۸ کشور در پاتایا تایلند آغاز شد. تیم ایران در بخش بانوان و آقایان 
در این رقابت حضور دارد. نازنین ملایی در روئینگ تکنفره سبک وزن بانوان در 
رقابت با حریفانی از ازبکستان، هنگ کنگ، تایلند، قزاقستان و سریلانکا با زمان 
۸ دقیقه و ۴۵ ثانیه و ۲۶۲ صدم ثانیه در رده نخست قرار گرفت و برای چهارمین 
دوره متوالی صاحب مدال طلای این ماده در مسابقات روئینگ قهرمانی آسیا 
شد. در این رقابت نمایندگان هنگ کنگ و کشور میزبان دوم و سوم شدند. ملایی 
روزشنبه  نیز دو مدال طلای تک نفره و دو نفره را تصاحب کرده بود. در ادامه 
مسابقات امیرحسین محمودپور در روئینگ تکنفره سبک وزن مردان با حریفانی از 
ازبکستان، هنگ کنگ، چین، عراق و تایلند رو به رو شد و در پایان با زمان ۷ دقیقه 
و ۵۱ ثانیه و ۱۷۳ صدم ثانیه در جایگاه سوم قرار گرفت و صاحب مدال برنز شد. در 
این رقابت نماینده هنگ کنگ مدال طلا و نماینده عراق صاحب مدال نقره شدند. 
محمود پور جوان روز گذشته نیز صاحب مدال شده بود.  تیم روئینگ چهارنفره 
سنگین وزن بانوان ایران با ترکیب شکیبا وقوفی، فاطمه مجلل، مریم کرمی و مریم 
امیدی پارسا در مصاف با تیم های اندونزی، ویتنام، چین و کره با زمان ٧:٢٧.٨۵۵ 
دقیقه پس از نمایندگان ویتنام، چین و اندونزی در رده چهارم قرار گرفتند. با کسب 
این نتایج تیم قایقرانی ایران تاکنون صاحب ۳ مدال طلا، یک نقره و ۴ برنز شده 
است. ابوالفضل سطوتی در روئینگ تکنفره مردان جوانان در مصاف با ورزشکاران 
ژاپن، هند، چین تایپه، قزاقستان و ازبکستان با زمان ۸:۰۸.۸۹۴ دقیقه در رده 
ششم قرار گرفت. در این رقابت نمایندگان هند، چین تایپه و ژاپن روی سکو رفتند.

با کسب ۴ مدال طلا، یک نقره و یک برنز صورت گرفت :

درخشش بانوان کیک بوکسور قم
 در مسابقات کشوری 

دختران کیک بوکسور قمی با کسب ۴ مدال طلا، یک نقره و یک برنز در مسابقات 
قهرمان کشوری اینتگرال خوش درخشیدند.

براساس این گزارش، در این دوره از مسابقات که به میزبانی شهریار و با حضور 
۲۸۰ رزمی کار برگزار شد، نازنین زهرا شاقی در وزن منهای ۲۵ کیلوگرم نونهالان 

به عنوان قهرمانی رسید و عسل فدایی در منهای ۳۵ کیلوگرم نایب قهرمان شد.
در نوجوانان یگانه نجفی در منهای ۵۰ مدال برنز را از آن خود کرد.

در جوانان آیدا طاهری بر سکوی نخست وزن منهای ۷۵ کیلوگرم ایستاد؛ و در 
بزرگسالان مبینا میرزاپور مدال طلای وزن منهای ۷۵ کیلوگرم را از آن خود کرد و 

نسترن سوری هم قهرمان وزن منهای ۵۵ کیلوگرم شد.

رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد:

دعوت ۲  آزاد کار قمی به اردوی
 تیم ملی نونهالان 

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: ۲ نفر از آزادکاران قمی با تشخیص کادر 
فنی تیم ملی کشتی آزاد نونهالان،  به اردوی آماده سازی این تیم دعوت شدند. 

هادی علیایی در گفت و گویی اظهار داشت: علی رنجبر و علی اصغر جعفری ۲ 
آزاد کار قمی هستند که برای حضور در اردوی تیم ملی کشتی آزاد نونهالان کشور 

فراخوانده شدند. 
وی بیان کرد: اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی آزاد نونهالان ایران از پنجشنبه 
۱۷ آذرماه جاری تا بیستم همین ماه در کمپ تیم های ملی در تهران برگزار می 

شود.
 وی ادامه داد: رنجبر در وزن ۳۵ کیلوگرم و جعفری در وزن ۴۱ کیلوگرم در اردوی 

تیم ملی در کنار سایر ملی پوشان تمرین خواهند کرد.
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فعال سیاسی اصولگرا گفت: پیشنهاد من برای نوع حکمرانی مطلوب، سیستم 
پارلمانی و قدرتمند نمودن احزاب موثر و فراگیر بوده و در این تغییر نباید از باندهای 
متصل به قدرت و ثروت با پوشش جناح اصولگرا و اصلاح طلب استفاده شود چون 

نتیجه  چنین رفتاری همین وضع موجود خواهد بود.
حسن بیادی دبیرکل جمعیت آبادگران ایران اسلامی در گفت وگو با ایلنا، در 
پاسخ به این سوال آقایان قالیباف و رئیسی از مجموعه قانون اساسی فعلی حمایت 
کرده و گفتند که نباید تغییراتی انجام شود اما اذعان داشته اند در شیوه حکمرانی 

یا در اجرای قانون مشکلاتی وجود دارد که باید اصلاحاتی جدی صورت بگیرد 
سوال اینجاست چرا تا به حال به این موضوع اشاره نشده و این اشکال برطرف 
نشده است، گفت: به نظرم فضای سیاسی کشور برای بازنگری در قانون اساسی 
مهیاست ولیکن این بازنگری باید در مسیری صحیح و قانونی صورت پذیرد و با ارائه 

نظر شخصی و یا جناحی نمی توان اقدامی انجام داد.
وی افزود: در همین راستا مشارکت، آگاهی مردم و نیز نظرات عالمانه و تحلیل 
فرهیختگان و متجربین در این زمینه می تواند بسیار موثر و کارساز باشد زیرا جایگاه 

قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران از هر لحاظ با کشورهای مختلف جهان 
تفاوت های جدی دارد و شاید فراتر از آنها باشد و چنین حکمرانی اسلامی با تفکر 
شیعی با رهبریت فقهیی عالم، مدیر و مدبر براساس چنین قانون اساسی تاکنون 

در هیچ کشوری وجود نداشته است. 
بیادی تصریح کرد: انقلاب اسلامی سعی خود را بر این موضوع معطوف داشته 
است که فقط با مبانی و اصول اسلام برای تحقق آراء و خواسته های به حق مردم 
با هر تفکر و مذهب و دینی تلاش کند اما این تفاوت و متعالی بودن دالّ بر این این 
نیست که قانون اساسی جمهوری اسلامی ابدی و قابل اصلاح و تغییر نیست در 

حالی که قانون اساسی کشور ما علاوه بر پویا بودن قابل اصلاح و تغییر است.
شیوه حکمرانی مطلوب استفاده از سیستم پارلمانی است

دبیرکل جبهه آبادگران ایران اسلامی در پاسخ به این سوال که از نظر شما ما در 
اجرای قوانین مدیریت اجرایی کشور مشکل داریم یا قانون اساسی گفت: اگرچه 
بر اساس بعضی از نظرات کارشناسان سیاسی و اجتماعی باید بخش هایی از 
قانون اساسی اصلاح شود اما باید توجه داشت که این تغییر و یا اعلام عدم تغییر، 
نیاز به تصمیمی خاص از طرف گروهی خاص و مسئول دارد که بتواند مردم را که 

صاحبان اصلی این انقلاب عظیم هستند قانع کند.
وی افزود: اگرچه نظر شخصی من این است که بیشتر، این احساس تغییر در 
بعضی از اصول قانون اساسی، بر اثر عدم توجه مجموعه حکمرانی و مسئولین 
به تحقق و نظارت و اجرای صحیح اصول قانون  ذیربط در دوره های مختلف 
اساسی بوجود آمده است و این بی توجهی ضررهای آشکاری را بر بدنه نظام و 
مردم وارد کرده است وگرنه کسی با قانون اساسی مشکل ندارد البته بعضی از این 
درخواست های تغییر می تواند به خاطر عدم وجود یک ساختار مدیریتی یکپارچه و 
پویا در مدیریت اجرایی کشور باشد که هم اکنون مدیریت اجرایی به شکل جزیره ای 

و به قول معروف دولت در دولت است.
بیادی در پاسخ به این سوال که اگر تصمیم به اصلاح امور گرفته شود و اگر قرار 
است شیوه حکمرانی تغییر کند حکمرانی مطلوب از نظر شما چیست، گفت: 
باید نظرات کارشناسان، اندیشمندان و متخصصان در این زمینه گرفته شود و 
پیشنهاد بنده سیستم پارلمانی با احیا و قدرتمند نمودن احزاب موثر و فراگیر بوده 
و در این تغییر نباید از باندهای متصل به قدرت و ثروت با پوشش جناح اصولگرا و 
اصلاح طلب استفاده شودچون نتیجه  چنین رفتاری همین وضع موجود خواهد 

بود.

حسن بیادی:

یک کارشناس مسائل غرب آسیا پاسخ داد؛فضای سیاسی کشور برای بازنگری در قانون اساسی مهیاست
چرا "بشار اسد" دیدار با "اردوغان" را نپذیرفت؟

یک کارشناس مسائل غرب آسیا با اشاره به رد دیدارروسای جمهور روسیه، ترکیه 
وسوریه از سوی بشار اسد اظهار کرد: یکی از دلایل رد چنین درخواستی از سوی 
بشار اسد این است که ترکیه در جنگ سوریه و تحولات داخلی این کشور به معنای 

واقعی یک طرف جنگ بود.
حسین آجرلو در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: ترکیه از آغاز بحران سوریه یکی از 
عوامل اصلی تداوم بحران در سوریه بود و خود شخص اردوغان در این زمینه بسیار 

موثر بود؛ چرا که او به صراحت از ضرورت تغییر نظام در سوریه صحبت می کرد.
وی با بیان اینکه دولت ترکیه در راستای مبارزه با دولت بشار اسد با برخی از 
گروه های تکفیری و ارتش آزاد سوریه همکاری کرد و این گروه ها در ترکیه مستقر 
بودند، تصریح کرد: در واقع در بحران سوریه، دولت اردوغان یک طرف واقعی جنگ 
بود، در همین چارچوب دولت سوریه و شخص بشار اسد همچنان از اقدامات ترکیه 
و اردوغان در این بحران معترض هستند و نتوانستند مسائل مرتبط با آن را فراموش 

کنند.
این کارشناس مسائل غرب آسیا، همچنین با بیان اینکه در بعد راهبردی نیز باید به 
این موضوع توجه داشت که ترکیه همچنان در بخشی از مناطق شمال سوریه حضور 
دارد و این مناطق به نوعی تحت سیطره ترکیه قرار دارند، گفت: بدون حل و فصل این 
مسائل برگزاری نشست در سطح سران بین ترکیه و سوریه به نوعی مشروعیت دادن 
به اقدامات آنکارا در شمال سوریه محسوب می شود، بنابراین سوریه تاکید بر این دارد 
تا مناقشه مربوط به شمال سوریه حل و فصل نشده چنین نشستی برگزار نشود؛ چرا 
که همانطور که گفتم هر نوع تعامل در این سطح زمینه سازی برای مشروعیت بخشی 

به اقدامات ترکیه است.
آجرلو همچنین با بیان اینکه به نظر می رسد نظام سوریه به این نتیجه رسیده که 
اقدام ترکیه برای نزدیکی به دمشق یک اقدام مقطعی و تاکتیکی برای حل بحران 
کردها است، اظهار کرد : به نظر می رسد که مقامات سوریه این برداشت را دارند که 
ترکیه می خواهد با نزدیکی به دولت دمشق این زمینه را فراهم کند که علیه کردها 
اقداماتی را انجام دهد و اگر چنین موضوعی صورت بگیرد این باعث ایجاد بحران 
بین دولت سوریه و کردهای این کشور خواهد شد و این چیزی نیست که دولت بشار 

اسد خواهان آن باشد.
این کارشناس مسائل غرب آسیا با بیان اینکه ترکیه و سوریه برای حل مسائل خود 
نیاز به طی کردن روندهای بلندمدت گفت وگوهای دیپلماتیک دارند، گفت: اگر این 
تصور وجود داشته باشد که صرفا با دیدار بشار اسد و اردوغان مسائل بین ترکیه و 
سوریه حل و فصل می شود، تصوری دور از واقعیت است. روند دیپلماسی برای حل 
مسائل موجود بین دو کشور طی نشده و به نظر می رسد که سوریه هنوز آمادگی برای 

قرار گرفتن در این روند را ندارد.
آجرلو همچنین با بیان اینکه در حال حاضر سوریه وارد فاز بازسازی شده است و به 
نظر می رسد که ترکیه با توجه به ظرفیتی که از آن برخوردار است تمایل دارد که در امر 
بازسازی سوریه مشارکت وسیعی داشته باشد، ادامه داد: در همین چارچوب به نظر 
می رسد که دولت سوریه تمایل ندارد که در سطح وسیعی شاهد حضور شرکت های 
ترکیه در بازسازی سوریه باشد و ترجیحش این است که کشورهایی چون ایران و 

روسیه در این امر فضای تحرک بیشتری داشته باشند.
آجرلو در پایان صحبت های خود اظهار کرد: با توجه به اخبار و تحولات در منطقه 
به نظر می رسد که اردوغان درخواست برگزاری نشست مشترک بین ترکیه، روسیه 
و سوریه را داده است و این درخواست مورد پذیرش روسیه قرار گرفته ولی مسکو 
چندان اصراری بر انجام آن نداشته است؛ چرا که اگر روس ها واقعا تمایل جدی برای 
برگزاری این نشست داشتند می توانستند به نوعی اسد را برای این موضوع راضی 
کنند.  به گزارش ایسنا، به دنبال لحن آشتی جویانه ماه های اخیر مقامات ترکیه 
در قبال سوریه و مطرح شدن گزینه دیدار میان سران دو کشور، منابع مطلع از رد 
پیشنهاد مسکو برای برگزاری دیداری سه جانبه میان رؤسای جمهور ترکیه، سوریه 
و روسیه توسط بشار اسد پرده برداشتند. خبرگزاری رویترز در این ارتباط به نقل از 
سه منبع گزارش داد که سوریه پس از بیش از یک دهه قطعی روابط با ترکیه، در برابر 
تلاش های میانجی گری روسیه برای برگزاری نشستی میان سران دو کشور مقاومت 
می کند. این منابع رویترز در این باره اعلام کردند، بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه 
پیشنهاد دیدار با اردوغان، همتای ترکیه ای خود با حضور ولادیمیر پوتین، رئیس 
جمهوری روسیه را رد کرده است. طبق گفته یکی از این منابع، دمشق معتقد است 
که چنین دیداری موقعیت اردوغان پیش از انتخابات ریاست جمهوری ترکیه را 
تقویت می کند؛ به ویژه اینکه موضوع بازگرداندن بخشی از ۳.۶ میلیون آواره سوریه 
به کشورشان مطرح است. این منبع تاکید کرده است: چرا یک پیروزی مجانی به 

اردوغان هدیه کنیم؟ قبل از انتخابات هیچ نزدیکی در روابط وجود نخواهد داشت.
منابع مذکور همچنین اعلام کردند که دمشق پیشنهاد دیدار میان وزرای خارجه 
ترکیه و سوریه را نیز رد کرده است. یک منبع آگاه دیگر که یک دیپلمات است، به 
رویترز گفت: سوریه معتقد است که این نشست اگر نتیجه محسوسی به همراه 
نداشته باشد، بی فایده است و خواسته فعلی سوری ها خروج کامل نیروهای ترکیه 

از کشورشان است.

 سیاسی وزیر امور خارجه:

 روابط ایران با همسایگان در مسیر توسعه 
و تحکیم است

معاون سیاسی وزیر امور خارجه، روابط جمهوری اسلامی ایران با همسایگان، از 
جمله مناسبات همه جانبه با روسیه را در مسیر تحکیم و توسعه ارزیابی کرد.

علی  باقری کنی که برای دیدار و رایزنی با همتای روسی خود به مسکو سفر بود 
در گفت وگو با خبرگزاری صداوسیما در روسیه ، سیاست دولت سیزدهم را توسعه 
همکاری با همسایگان عنوان کرد و گفت: این مناسبات در زمینه های گوناگون در 

مسیر رشد و توسعه قرار گرفته است.
وی با اشاره به این که »طی یک هفته اخیر به هند، قطر و روسیه سفر کرده است« 
افزود: این سفرها در راستای تحکیم سیاست همسایگی و منطقه ای انجام شده 
است. وی به رایزنی های فشرده با مقامات هند، قطر و روسیه اشاره و تاکید کرد: 
رایزنی درباره مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی، بازیابی مناسبات و برقراری 

نشست های مشورتی با مقامات ذیربط این کشورها، هدف اصلی این سفرها بود.
ایران و روسیه بر توسعه همکاری در حوزه های مورد علاقه تاکید دارند

معاون سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با بیان این که »وزارت 
امورخارجه به عنوان مدیر روابط خارجی، نگاهی ویژه به سیاست تحکیم همسایگی 
دارد« ،افزود: نگاه دولت این است که روابط با همسایگان توسعه پیدا کند و آمار و ارقام 
نیز نشان می دهد در بیش از یکسال اخیر روابط با همسایگان و از جمله روسیه ، در 
همه عرصه ها و بویژه در زمینه تجاری و اقتصادی توسعه قابل ملاحظه ای پیدا کرده 
است. وی به ظرفیت های فراوان باقیمانده اشاره کرد و گفت: برای اینکه بتوانیم دامنه 
این مناسبات را گسترش دهیم ، لازم است از همه ظرفیت ها استفاده کنیم. ارتقاء 
روابط ایران با کشورهای همسایه و منطقه ای می تواند مولفه های قدرتمندی را شکل 

دهد که در این بین جمهوری اسلامی ایران نقشی محوری دارد.
نیازهای  و  تضمین  ملی  منافع  سو  یک  از  شرایطی  چنین  در  کرد:  تاکید  وی 
اقتصادی کشور تامین می شود و از سوی دیگر زمینه های توسعه اقتصادی به طور 
جدی تر فراهم خواهد شد. باقری کنی افزود: در همین راستا با مقامات وزارت 
امورخارجه روسیه ملاقاتی انجام شد و در این گفتگوها مجموعه ای از مناسبات 

دوجانبه، منطقه ای و بین المللی که مورد توجه تهران و مسکو بود، بررسی شد.

گفت:  خارجی  سیاست  تحلیل گر  و  دانشگاه  استاد  یک 
آمریکا فرصت را مغتنم می داند تا دکترینی را که در سال ۲۰۱۸ 
بیان کردم، به کمک اروپا با مرکزیت انگلستان پیاده کند و آن 
هم تبدیل چالش ایران به تهدیدی برای نظم و امنیت منطقه ای 

و بین المللی. 
مهدی مطهرنیا در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی تحولات جاری 
در روابط ایران و ایالات متحده آمریکا در قبال مذاکرات برای 
احیای برجام و در پاسخ به این سوال که رابرت مالی، نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران دو روز قبل در اظهارات خود عنوان 
ایران هنوز روی میز  کرده است که »گزینه نظامی در قبال 
است«. این در حالیست که مقامات آمریکایی در سال های 
اخیر کمتر از عنوان گزینه نظامی استفاده می کردند، دلیل 
مطرح شدن مجدد این گزینه در سخنان رابرت مالی چیست، 
گفت: بافت موقعیتی ناشی از تحولات داخلی، منطقه ای و 
بین المللی در یک همپوشانی مثبت قرار گرفته است؛ از سال 
۱۹۹۰ میلادی، جهان وارد دوران گذار شد. فروپاشی اتحاد 
جماهیر شوروی و ریزش نظم نوین جهانی جامعه جهانی را 
وارد دوران گذار کرد. دوران گذار بحران زا و بحران زیست؛ از 
سال ۱۹۹۰ تاکنون یعنی ۲۰۲۲، ما شاهد این دوران پیچیده 
تاریخی هستیم که دیگر تحمل این دوران گذار را ندارد. سه 
دهه می گذرد و باید اکنون نظم نوین جهانی شکل بگیرد. 
لایه های گوناگون قدرت در هندسه برونی در نظام بین الملل 

نیازمند بازآفرینی است.
وی ادامه داد: بنا به آنچه در کتاب »آینده قدرت« نوشته ام و 
بر آن تاکید کردم، در لایه های زیرین قدرت نیز انقلابی در حال 
وقوع است به گونه ای که می بینیم اردوغان با ایلان ماسک 
ملاقات می کند و مکرون نیز در سفر به ایالات متحده با وی 

گفت و گو دارد. این همان چیزی است که سال ها پیش بر آن 
تاکید داشتم. از این رو جهان از منظر بین المللی نیازمند یک 
نظم نوین است و تلاقی لایه های انقلاب زیرین قدرت و هندسه 

زبرین آن می تواند حادثه ساز شود.
آمریکا به دنبال تبدیل چالش ایران به تهدید منطقه ای و 

بین المللی است
 وی افزود: در سطح منطقه ای هم اوضاع در مسیر اتحاد 
جبهه ای است که قبلا جبهه موافقت در برابر جبهه مقاومت 
نامیده بودم. در سال ۹۲، اعلام کردم که جبهه موافقت در 
برابر جبهه مقاومت شکل می گیرد. نتیجه آن ائتلاف عربی، 

عبری، غربی و محاصره منطقه ای تهران است. به گونه ای که 
امروز مصر با ترکیه، ترکیه با عربستان و عربستان با هر دو در یک 
مسیر معین با اسرائیل ارتباط پیدا کردند و آنچه در سال ۹۲ 

بیان کردم اکنون خود را نشان می دهد.
تحلیلگر سیاست خارجی گفت: در صحنه داخلی،  این 
فروپاشی  معنای  به  فروریزش  است؛  شده  کامل  فروریزش 
نیست؛ در مکعب فروریزش رژیم ها بیان کردم که شش وجهه 
معنادار به هم چسبندگی پیدا می کنند و نظام های سیاسی را 
بسیار ناپایدار می نمایند. اخلاق اقتدار گرا بر اخلاق دموکراتیک 
استیلا پیدا می کند و نظام های سیاسی به جای ایجاد رضایت 

عمومی برای مردم به کنترل نارضایتی عمومی روی می آورند و 
هر چه این کنترل در بازه های زمانی نارضایتی مردم افزایش 
ایجاد  به  نهایت  در  و  افزون  ملت-دولت  واگرایی  کرده  پیدا 
و  اجتماعی  نوین  جنبش های  به  معطوف  عمیق  تحولاتی 
گرایش به تحرکات انقلابی می شود و لذا در بافتی که این سه 
محیط به هم پیوسته اند، از یک طرف شاهد رودررویی ایران و 
آمریکا بر اساس سناریوی »لبه مقاومت شکننده« هستیم که 
در آن تهران و واشنگتن هر دو مقاومت ثابت دارند و مقاومت 
متغیر اروپا نیز امروز شکسته و به سمت ایالات متحده آمریکا با 
سرعت بسیار زیاد تمایل پیدا کرده است و روس و چین هم در 
این ارتباط با چالش های بسیاری روبرو هستند. از این رو آمریکا 
فرصت را مغتنم می داند تا دکترینی را که در سال ۲۰۱۸ بیان 
کردم، به کمک اروپا با مرکزیت انگلستان پیاده کند و آن هم 
تبدیل چالش ایران به تهدیدی برای نظم و امنیت منطقه ای و 

بین المللی. 
وی افزود: در این راستا رویکرد آمریکا به سمت فشارهای 
بیشتر بر ایران و نظام حاکم بر این کشور معطوف می شود. 
به این ترتیب است که رابرت مالی که او را یکی از نزدیک ترین 
امروز  می خواندند،  ایران  با  مسائل  دیپلماتیک  حل  عناصر 
چنین اظهاراتی را مطرح می کند و وزیر امور خارجه ایران نیز 
به آن واکنش نشان می دهد. همه این ها نشان دهنده ورود 
ایران و آمریکا به فاز دیگری از عمق اصطکاک سیاسی است که 
باید تکلیف موضوع دو کشور را در آینده نزدیک مشخص کند. 
آمریکایی ها در پی پیاده کردن سناریوی کیش و مات هستند؛ 
به این معنا که ایران را در موقعیتی قرار دهند که نظام جمهوری 
اسلامی با گفتمان خود، عقب نشینی جدی از مواضع خود 

داشته باشد یا بپذیرد که در مقابل آمریکا بایستد.   

مهدی مطهرنیا  تحلیل گر سیاست خارجی:

تهران و واشنگتن در  آستانه ورود به مرحله عمق اصطکاک سیاسی هستند

یک بام و دوهوای غرب در مذاکرات هسته ای؛

 دوگانه های کاخ سفید در مذاکرات لغو تحریم ها
متغییر موهومی به نام اغتشاشات در ایران، از شهریور سال جاری، روند مذاکرات لغو 
تحریم ها میان ایران و غرب را متوقف کرد و کاخ سفید را امیدوار به گرفتن امتیاز از 
تهران. کمرنگ شدن این امید اما رویکردهای دوگانه ای کاخ سفید را شدت بخشیده 

است.
براساس این گزارش ، مذاکرات لغو تحریم ها میان تهدید و تطمیع، پیام مذاکره و 
تحریم غرب گرفتار شده است. مرور رویدادهای یک هفته اخیر نشان می دهد، آمریکا 
و تروییکای اروپا نه توان پایان دادن به مذاکرات و نه اراده ای برای برداشتن گامی موثر 

در این مسیر را دارند.
یک بام و دوهوای غرب در مذاکرات هسته ای

محورهای گفت وگوی تلفنی شامگاه جمعه »جوزپ بورل« مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا با مسئول سیاست خارجی ایران یا اظهارات عجیب و مداخله جویانه 
مقامات این اتحادیه در امور ایران؟ کدام یک رویکرد تروییکای اروپا در قبال تهران 

است؟ پرسشی که پاسخ آن چندان روشن نیست.
بین المللی  آژانس  و  ایران  لغو تحریم ها و همکاری  آخرین وضعیت روند مذاکره 
انرژی اتمی، مهمترین محور گفت وگوی وزیر امور خارجه ایران با بورل بود. »حسین 
امیرعبداللهیان« در این تماس از ادبیات خارج از نزاکت دیپلماتیک مقامات اروپایی 
انتقاد و تروییکای اروپا را به دوری از هیجانات غیرسازنده دعوت کرد و گفت: برخی 
سیاسیون تندرو اروپا، خود را پشت اتحادیه مخفی کرده و از جیب اتحادیه اروپا خرج 
می کنند. بورل هم با اشاره به تلاش هایش جهت بازگشت همه طرف ها به تعهدات 
توافق شده در وین تأکید کرد که کماکان به تلاش و ارتباطات برای رسیدن به توافق 
ادامه می دهد. همین رویه در رویکرد آمریکا هم با شدت بیشتری مشاهده می شود، 
پیام های مذاکره چه پیش از انتخابات کنگره و چه پس از آن بارها توسط میانجیگران 
مختلف به تهران منتقل شده و به همان نسبت هم تحریم ها علیه ایران شدت یافته 

است.
در تداوم اقدامات غیرسازنده غرب در پرونده هسته ای ایران، روسای جمهور آمریکا 
و فرانسه، در بیانیه مشترکی در تداوم ادعاهای ضد ایرانی خود اعلام کردند که مصمم 
هستند، اطمینان حاصل کنند که ایران نمی تواند سلاح هسته ای تولید کند یا به آن 

دست یابد.
»آنتونی بلینکن« وزیر خارجه آمریکا هم در راستای همین رویکرد از آشوب ها در ایران 
حمایت کرد و با انکار نقش واشنگتن در این ناآرامی ها در عین حال مدعی شد کاخ 

سفید باید آشکارا از حق مردم ایران برای اعتراض مسالمت آمیز حمایت کند.
به گزارش ایرنا، این رویکرد در اظهارات مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی هم 
قابل ردیابی است، جایی که »رافائل گروسی« مدیرکل این نهاد، روز جمعه هفته 
گذشته در یک کنفرانس خبری، ضمن ابراز امیدواری به گسترش همگاری ها بین 
ایران و آژانس گفته است: »ما با ایران بر سر تعهداتش به آژانس اتمی چشم در چشم 
نیستیم. ما باید روابط مان را به مسیر خود بازگردانیم«. این »باید» اما در ادامه لحن 
دیگری به خود گرفته و مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، ضمن ابراز نگرانی از 

افزایش درصد غنی سازی اورانیون در سایت فرودو مدعی شده است: »ایران به اطلاع 
ما رساند که قصد سه برابر کردن غنی سازی ۶۰ درصدی اورانیوم را دارد. این معمولی 
نیست. این مسئله با عواقبی همراه است. این به ایران مخزنی از مواد هسته ای می شود 
که نمی توان نایده گرفت که ممکن است استفاده دیگربی داشته باشند. ما باید به آنجا 

برویم و راستی آزمایی انجام دهیم«.
اقدامات مخرب غرب در حالی است که جمهوری اسلامی بارها بر آمادگی خود 
برای مذاکراتی هدفمند و به دور از زیاده خواهی ها تاکید کرده است و سفر اخیر »علی 
باقری« مذاکره کننده ارشد ایران به دوحه قطر و مسکو روسیه در مسیر اثبات این 

حسن نیت است.
ادعاهای دروغ نماینده ویژه آمریکا

ادعاهای  تندی  موضع گیری  در  ایران،  امور  در  آمریکا  ویژه  نماینده  نهایت  در  و 
همیشگی آمریکا علیه ایران تکرار کرد. رابرت مالی مدعی شد: ایران فاصله زیادی با 
ساخت بمب اتم ندارد، قبل از اینکه ایران درخواست پایان تحقیقات آژانس درباره ذرات 
اورانیوم را مطرح کند، نزدیک به دستیابی به توافق بودیم، ما در برابر حمایت ایران از 
تجاوز روسیه به اوکراین عقب نشینی نخواهیم کرد، ما معتقدیم که حکومت ایران باید 
حقوق اساسی بشر را رعایت کند، ما نمی توانیم مسیر خیزش های مردمی در این کشور 
را تعیین کنیم و در نهایت به عنوان آخرین راه حل، با گزینه نظامی موافقت خواهیم 

کرد.
در واکنش به این اظهارات، میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین 
المللی در توییتر نوشت: »مقام های آمریکایی در خصوص پیشرفت برنامه هسته ای 
ایران ابراز نگرانی می کنند. مسیر آسانی برای رفع این نگرانی ها وجود دارد و آن هم 
نهایی کردن مذاکرات وین بوده و عدم آمادگی برای اتمام مذاکرات همراه با اشاره به 

گزینه نظامی غیرمسئولانه است«.
در  که  شد  خواهد  مشخص  ایران،  امور  در  آمریکا  نماینده  ادعاهای  بررسی  در 
سیاست های دولت جوبایدن هم مانند دولت دونالد ترامپ، انزوای ایران بیش از هر 

موضوع دیگری مورد توجه قرار دارد.
ادعای نخست رابرت مالی؛ تکرار موهوماتی است که کاخ سفید و غرب بیش از دو 
دهه است که آن را در بوق و کرنا کرده و تحویل افکار عمومی جهان داده است که 

جمهوری اسلامی در پی ساخت بمب اتم است و غرب اجازه این اقدام را نخواهد داد. 
جمهوری اسلامی ایران، هزاران بار این ادعا را رد و تصریح و تاکید کرده است که بمب 
اتم و سلاح هسته ای به دلایل اعتقادی و فقهی در دکترین نظامی ایران، جایی نداشته 
و نخواهد داشت اما دستیابی به انرژی صلح آمیز هسته ای را به عنوان حق مسلم خود 

فدای زیاده خواهی های غرب نخواهد کرد.
ادعای دیگر توقف مذاکرات به دلیل درخواست های غیرمنطقی ایران اعلام شده 
است! و این در حالی است که جمهوری اسلامی ایران از همان ابتدای دوره جدید 
مذاکرات هسته ای سه خواسته مشخص، شفاف و قانونی را در دستور کار قرار داده 
است و به دلیل اهمیت این سه موضوع برای مردم و کشور تحت هیچ شرایطی از آن 
عقب نشینی نخواهد کرد. خواسته نخست رفع تحریم های غیرانسانی آمریکا علیه مردم 
ایران است که زندگی و معیشت آن ها را دشوار کرده است. خواسته دوم تضمین اجرای 
هرتوافقی است که میان ایران و آمریکا منعقد می شود و در نهایت خواسته سوم، بسته 
شدن پرونده هسته ای ایران در همه ابعاد در آژانس بین المللی انرژی اتمی است. سه 
خواسته ای که با توجه به رویکرد و اقدامات آمریکا و اروپا در سال های گذشته، نه تنها 

غیرمعقول نبوده بلکه قانونی و به حق است.
موضوع ارسال سلاح از سوی ایران به روسیه در جنگ اوکراین هم به ویترین، اتهامات 
آمریکا علیه ایران اضافه شده است و این در حالی است که جمهوری اسلامی ایران 
بارها ارسال سلاح به روسیه به منظور استفاده در جنگ اوکراین را تکذیب کرده و هیچ 

شاهد و سند قابل اتکایی درباره این موضوع ارائه نشده است.
بین  که  است  ایران  در  بشر  حقوق  نگران  سال ۲۰۲۲  در  حالی  در  مالی  رابرت 
سال های سپتامبر ۱۹۸۰ تا ۲۰ اوت ۱۹۸۸، دولتش برای پایمال کردن همین حقوق 
بشر پشت دیکتاتور بعث ایستاد. این نگرانی ها در حالی است که مردم ایران دستکم 
در چهارسال گذشته تحت شدیدترین تحریم های اقتصادی قرار داشتند به نحوی که 

دسترسی آن ها به دارو را هم دشوار و گاهی ناممکن ساخته بود.
اینکه نماینده امور ایران در دولت آمریکا مدعی می شود که دولتش در ناآرامی های 
اخیر ایران نقشی نداشته، نشان می دهد که چندان از آنچه در میزهای ایران وزارت 
خارجه آمریکا می گذرد، آگاه نیست! و نمی داند که جان بولتون یک ماه پیش در 
عراق سخن گفت.  کردستان  اقلیم  از مسیر  ایران  به  ارسال سلاح  از  گفت وگویی 
رابرت مالی درحالی مدعی عدم ارتباط کاخ سفید با رویدادهای داخل ایران را دارد 
که بزرگترین تامین کننده مالی دستگاه پروپاگاندای رسانه ای علیه ایران، کاخ سفید و 

متحد منطقه ای و سعودی وی است.
و در نهایت ادعای آخر رابرت مالی در پیش کشیدن گزینه نظامی، حنایی است که 
در شرایط کنونی دیگر برای خود آن ها هم رنگی ندارد و سنتکام و ناتو و همه ناوها و 
ناوبرهای آمریکا و متحدانش در منطقه به خوبی بلوف بودن آن را می دانند. اینکه اما 
همواره به عنوان گزینه ای روی میز از حمله نظامی یاد می شود، نشان دهنده حقانیت 
جمهوری اسلامی در بی اعتمادی به دولتی است که در میانه دوگانه هایش نمی داند به 

کدام استراتژی چنپ اندازد.
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اولین برف پاییزی در حرم مطهر رضوی

جرایم بیمه شخص ثالث بخشیده شد 
وزیر اقتصاد گفت: جرایم تمام وسایل نقلیه موتوری در گذشته تا پایان این ماه بخشیده شده و اگر مردم تا ۳۰ آذر مراجعه 
کنند، بدون پرداخت هیچ جریمه ای می توانند از بیمه شخص ثالث استفاده کنند.سید احسان خاندوزی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در گفت وگو با بخش خبری سیما گفت: امروز ۱۳ آذر روز ملی بیمه بود و همه مدیران صنعت بیمه کشور 
برای هماهنگی برنامه صنعت یکسال آتی بیمه کشور گرد هم آمده بودند.وی در ادامه با اعلام اینکه همه جرایم بیمه شخص 
ثالث بخشیده شده است، بیان کرد: امروز با پیشنهاد رییس کل بیمه مرکزی برای بخشودگی جرایم بیمه شخص ثالث 
موافقت شد و این امکان به صاحبان همه وسایل نقلیه موتوری برای استفاده از این بخشودگی تا پایان آذرماه داده شد.وزیر 
امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: طبق ماده ۲۴ قانون بیمه شخص ثالث، اساسا این قانون یک بیمه اجباری برای تمام 
وسایل نقلیه است که اگر صاحبان وسایل نقلیه وسیله خود را مدتی بیمه نکنند، مشمول جریمه می شوند و بخشودگی این 
جریمه ها سبب ترغیب صاحبان وسایل نقلیه می شود که به بهانه جریمه ها بیمه وسایل خود را به تاخیر نیندازند.خاندوزی 
همچنین اعلام کرد که، با بخشودگی تمام جریمه های وسایل نقلیه موتوری در گذشته نیز موافقت شده است، بنابراین 

صاحبان وسایل نقلیه دو هفته فرصت دارند از این بخشودگی استفاده کنند.

نیکران موتور پاسارگاد، حامی یوز ایرانی شد 
 نیکران موتور پاسارگاد، با هدف حمایت همه جانبه از یوزپلنگ ایرانی و »پیروز« حامی انحصاری یوز ایرانی شد و همراه با 
صندوق ملی محیط زیست، نسبت به حفاظت از زیستگاه این گونه باارزش زیستی اقدام کرد. مسعود غلامی، مدیرعامل 
شرکت نیکران موتور پاسارگاد، در این باره گفت: »در راستای مسئولیت اجتماعی شرکت نیکران، بر آن شدیم که حمایت 
همه جانبه خود را برای حفاظت از یوز ایرانی در قالب یک قرارداد با سازمان محیط زیست منعقد کنیم. این قرارداد سه جانبه 
بین نیکران موتور پاسارگاد، صندوق ملی محیط زیست و معاونت محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی است. در انعقاد این 
تفاهم نامه ما متعهد هستیم که به مدت دو سال حامی انحصاری یوز ایرانی باشیم و نسبت به حفاظت از زیستگاه این گونه 

با ارزش زیستی اقداماتی انجام دهیم«.

 دستگیری 2 نفر از عوامل ترور شهید رضا داستانی
 روابط عمومی کل سپاه از دستگیری ۲ نفر از مرتبطان مؤثر در ترور بسیجی شهید »رضا داستانی« قبل از اقدام به خروج 
از کشور توسط سازمان حفاظت اطلاعات سپاه خبر داد.روابط عمومی کل سپاه در اطلاعیه ای اعلام کرد: در پی رصد 
اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عج(، دو نفر از مرتبطین مؤثر در ترور بسیجی شهید »رضا داستانی« از بسیجیان 
استان اصفهان قبل از اقدام به خروج از کشور توسط سازمان حفاظت اطلاعات سپاه شناسایی و دستگیر شدند.شهید 
رضا داستانی، ۳۷ ساله، متأهل و دارای دو فرزند بود که در ساعات ابتدایی صبح روز دوشنبه هفتم آذر زمانی که در حال 
عزیمت به محل کار خود بود در یک اقدام مسلحانه در شهر اصفهان با سلاح گرم مورد اصابت چند گلوله قرار گرفت و به 

شهادت رسید.

معرفی بذرپاش به عنوان وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 
رئیس جمهور مهرداد بذرپاش را به عنوان وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی معرفی کرد.سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
کشورمان در نامه به مجلس در اجرای اصل ۱۲۴ قانون اساسی، مهرداد بذرپاش را برای تصدی وزارت راه و شهرسازی 
معرفی کرد.احمد امیر آبادی عضو هیئت رئیسه مجلس روز یکشنبه  با اعلام وصول معرفی این وزیر پیشنهادی، نامه رئیس 

جمهور را درجلسه علنی نوبت عصر مجلس خواند.

آب شرب 87 شهر در وضعیت اضطراری
»امینی« معاون شرکت آبفا: گفت سند مدیریت تنش آبی سالانه در کنار اجرای ۸۰ پروژه اضطراری برای مقابله با بحران 
آب در کشور تدوین شد. هم اکنون فرآیند آبرسانی به ۱۰ هزار روستای کشور به صورت سیار انجام می شود. وی افزود 
:هم اکنون ۲۸۷ شهر در معرض تنش آب شرب هستند که از این بین ۸۷ شهر در وضعیت اضطراری قرار دارند. وی ادامه 

داد : اعتبار مورد نیاز برای اجرای پروژه های اضطراری تامین آب شرب برابر با ۱۰۸ هزار میلیارد ریال است.

چرا دانشجوی دکتری  دانشگاه تهران  خودکشی کرد؟
»زهرا. ج« دانشجوی مقطع دکتری رشته برق دانشگاه تهران پیش ازظهر روز شنبه، ۱۲ آذر ماه از راه پله طبقه دوم 
دانشکده برق قدیم واقع در دانشکده فنی )امیرآباد شمالی( به پایین می پردو  اقدام به خودکشی کرده بود، صبح روز ۱۳ 
آذر ماه درگذشت. بررسی ها حاکی از آن است که این دانشجو در مخالفت با درخواست استاد مبنی بر درج نام یک فرد در 

مقاله اش که هیچ ارتباطی با مقاله وی ندارد، اقدام به خودکشی می کند.

4 فرد مرتبط با موساد اعدام شدند 
 مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد: اعضای شبکه اراذل و اوباش مرتبط با سرویس اطلاعاتی رژیم صهیونیستی  روز 
یکشنبه به دار مجازات آویخته شدند. مرکز رسانه قوه قضاییه- خرداد ماه سال جاری بود که روابط عمومی کل سپاه ، از 

دستگیری شبکه ا ی از اراذل و اوباش مرتبط با سرویس اطلاعاتی رژیم صهیونیستی خبر داد.

فرمانده انتظامی استان قم :

خواهر و برادر کلاهبردار در قم دستگیر شدند
فرمانده انتظامی استان قم گفت: خواهر و برادری که تحت عناوین کمک خیرخواهانه مبلغ ۶۰ میلیارد 

ریال کلاهبرداری کرده بودند در قم دستگیر شدند.
سردار سید محمود میرفیضی روز یکشنبه به خبرنگاران اظهار داشت: خواهر و برادری که تحت عنوان های 

کمک های خیرخواهانه به نیازمندان و مستمندان کلاهبرداری می کردند به دام پلیس افتادند.
فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: تعدادی از مالباختگان شکایتی از خواهر و برادری کردند که با 
عنوان های گوناگون و نیز جلب اعتماد شاکیان به کلاهبرداری اقدام کرده بودند که به همین دلیل موضوع به 

صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
وی اظهار کرد: کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم در تحقیقات خود دریافتند که این دو کلاهبردار با 
عنوان هایی چون آزادسازی زندانیان غیر عمد، گلریزان و کمک خیرخواهانه یا طرح های احسان و نیکوکاری 
افراد زیر پوشش کمیته امداد و بهزیستی ادعای آزاد سازی حساب های مسدود شده توسط مقام قضائی و 

سرمایه گذاری در واردات و صادرات کالا، کلاهبرداری کرده اند.
وی عنوان کرد: این متهمان با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان شناسایی و در عملیاتی غافلگیرانه 

دستگیر شدند و مشخص شد ۹ فقره سابقه سرقت دارند.
میرفیضی گفت: برای این دو متهم پرونده قضائی تشکیل شد و به مرجع قضائی تحویل داده شدند و پس 

از آن با صدور قرار مناسب روانه زندان شدند.
انجام کارهای  به  اقدام  آنکه  از  به شهروندان توصیه کرد پیش  انتظامی استان قم همچنین  فرمانده 
خیرخواهانه کنند و اقدام به پرداخت وجه به افرادی که ادعا دارند در مؤسسه خیریه فعالیت دارند حتماً به 

صورت حضوری به آن مؤسسه مراجعه کنند.
وی پیشنهاد داد شهروندان قبل از واریز هر گونه وجهی سوابق کاری و ثبت قانونی مؤسسه را مشاهده 
کنند و شهروندانی که به هر دلیل حساب های بانکی شأن از سوی مراجع قضائی و غیره مسدود شده است، 

به صورت قانونی نسبت به رفع مسدودی حساب خود اقدام و به افراد سود جو و کلاهبردار اعتماد نکنند.

با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم؛

سارقان منازل محله های برخوردار قم دستگیر شدند
پلیس آگاهی استان، اعضای سه باند سرقت منزل 

را دستگیر کرد.
قم  استان  آگاهی  ،پلیس  گزارش  این  براساس 
اعضای سه باند سرقت منزل را در استان تهران و یکی 

از استان های غربی دستگیر کرد.
این سارقان با خودرو های گرانقیمت و خانوادگی 
از  پس  و  می شدند  قم  برخوردار  محله های  وارد 

اطمینان از نبودن صاحبخانه، وارد منازل شده و اشیای قیمتی آن را سرقت می کردند.
از این سارقان که ۷ نفر هستند، مقادیری، طلا، ارز و جواهرات کشف و ضبط شد.

سارقان به مردم توصیه کردند: هنگام خروج از منزل، یک لامپ را روشن نگه دارند و خانه خود را به دوربین 
مدار بسته مجهز کنند.

در عملیات پلیس اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم ؛

دستگیری ۵ اغتشاشگر در قم 
پنج نفر از گردانندگان اغتشاشات 
اطلاعات  پلیس  عملیات  در  اخیر 
قم  استان  انتظامی  فرماندهی 

شناسایی و دستگیر شدند.
از   نقل  به  قم  ندای  گزارش  به 
قم،  مرکز  سیما؛  و  صدا  خبرگزاری 
این ۵ نفر که بین ۱۸ تا ۲۵ سال سن 
دارند، در قالب یک تیم به اقدامات 

ضدامنیتی می پرداختند.
اعلام فراخوان برای تجمع، حمله به 

نیرو های تامین امنیت، ساخت کوکتل مولوتوف، تخریب اموال عمومی و اقدامات ضد امنیتی دیگر از عناوین 
اتهامی این ۵ نفر است.

اعضای این باند پس از اقدامات و رصد دقیق اطلاعاتی، شناسایی و در تور پلیس اطلاعات فرماندهی 
انتظامی استان گرفتار و دستگیر شدند.

رئیس کمسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

ضرورت ارتقای جایگاه حجاب و عفاف 
و تقویت بصیرت فاطمی در جامعه

رئیس کمسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم از برگزاری 
جلسه ای با حضور جمعی از دختران نخبه استان قم با موضوع ارائه ایده و راهکار 

جهت ارتقاء جایگاه حجاب و عفاف و تقویت بصیرت فاطمی خبر داد.
مصطفی ملایی با اشاره به حضور بیش از ۲۰ دانش آموز دختر نخبه قمی در 
جلسه کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: 
اجتماعی  فرهنگی،  کمیسیون  اعضای  حضور  با  هم اندیشی  جلسه  این 
شورای اسلامی شهر مقدس قم، هیات اندیشه ورز قرارگاه ۱۹ دی، معاون 
فرهنگی، هنری سپاه قم و جمعی از دختران نخبه استان قم با موضوع ارائه 
ایده و راهکار جهت ارتقاء جایگاه حجاب و عفاف و تقویت بصیرت فاطمی 

برگزار شد.
وی خاطرنشان کرد: این جلسه با موضوع راهکارهای تقویت حجاب و عفاف 
و ایجاد بصیرت فاطمی در مدارس و جامعه در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 

شورای اسلامی شهر تشکیل شد.
وی دغدغه های دانش آموزان به خصوص دانش آموزان دختر در موضوع عفاف 
و حجاب را موردتوجه قرارداد و افزود: دانش آموزان دغدغه مند بوده و بسیار 
خلاق در این حوزه فعالیت می کنند و پیشنهاد ها و راهکارهایی که ارائه کردند 

مورد نقد و بررسی قرار گرفت.
رئیس کمسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به نکات 
مطرح شده در این هم اندیشی، گفت: یکی از دغدغه هایی که در این جلسه 
موردبررسی قرار گرفت، احساس امنیت برای افراد بدحجاب و تلقین فضای 
ناامن برای خانم های محجبه در جامعه است که باید برای آن تدابیری اندیشیده 

شده و نباید این موضوع ابعاد وسیعی در جامعه پیدا کند.
وی ادامه داد: نکته مورد تأکید دانش آموزان این مهم است که موضوع عفاف و 
حجاب به عنوان یک ضرورت در مدارس دیده شود و از برخورد تند در این مقوله 
پرهیز شده و نسبت به حضور پررنگ تر طلاب، سخنرانان و نیز خانواده های 
معظم شهدا در مدارس راهکاری اندیشیده شده تا تبیین گری این اقدامات از 

لسان جامعه ارزشی صورت گیرد.
داشتن  برای  استان  فرهنگی  ارگان های  تمام  از  درخواست  با  ملایی 
حضوری فعال در این حوزه تصریح کرد: باید حضور خانم های چادری در 
جامعه پررنگ تر شده و برنامه های تشویقی و حمایتی ویژه ای برای این افراد 
تعریف کنیم، همچنین شرایط حضور افراد موفق محجبه در رسانه ها فراهم 

شود.
وی بر استفاده از روش های خلاقانه در تبلیغ حجاب و عفاف تأکید کرد و 
گفت: هنرمندان لازم است در این عرصه ورود کنند و مسابقات عکاسی، شعر، 
تئاتر، فیلم و … با این موضوع برگزار شود، سخنرانان توانمند و آگاه به شبهات در 
مدارس حضور پیدا کنند و تجربیات افراد به تازگی محجبه شده در این خصوص 

استفاده کرده و روایت شود.
 

رئیس اداره کنترل و نظارت بر شهرسازی الکترونیک شهرداری قم خبرداد:

صدور پاسخ استعلام شهرسازی
 در کمتر از یک روز کاری

رئیس اداره کنترل و نظارت بر شهرسازی الکترونیک شهرداری قم از صدور 
پاسخ استعلام شهرسازی شهرداری قم در کمتر از یک روز کاری خبر داد.

سیدمحمود حاجی میررحیمی در گفت وگویی با اشاره به تلاش مدیریت 
شهر  اهداف  به  رسیدن  در  الکترونیک  شهرسازی  ارتقای  برای  شهری 
هوشمند اظهار داشت: در دو سال گذشته در یک برنامه هدفمند، تغییرات 
اساسی در زیرساخت ها و ساختار فرآیندی در زمینه شهرسازی صورت گرفته 

است.
وی با بیان اینکه در گام نخست با ایجاد ارتباط دوطرفه با شهروندان، امکان 
ثبت درخواست با عناوین پروانه، پایان کار، استعلام بانک و استعلام ادارات در 
هر ساعت از شبانه روز از طریق سامانه قم یار اجرایی شد، گفت: در این شرایط 
آن دسته از شهروندانی که به هر دلیلی امکان ثبت درخواست الکترونیکی را 

ندارند، می توانند به دفاتر پیشخوان مراجعه و ثبت درخواست کنند.
رئیس اداره کنترل و نظارت بر شهرسازی الکترونیک شهرداری قم ادامه 
داد: در گام دوم برای تسریع و تسهیل صدور پاسخ استعلامات دفترخانه ای) 
دفاتر  با  گرفته  صورت  هماهنگی  طی  در  تفکیک(،  و  ترهین  نقل وانتقال، 
اسناد رسمی، دیگر شهروندان نیاز به مراجعه حضوری به شهرداری را نداشته 
و دفترخانه با استفاده از سامانه قم یار درخواست خود را ثبت کرده و از طریق 

همان سامانه جواب را دریافت می کند.
به  نیاز  گذشته  در  استعلام  پاسخ  دریافت  برای  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
مراجعه حضوری شهروند جهت پرداخت عوارض نوسازی و درآمد بود که با 
در همین سامانه  پرداخت غیرحضوری  امکان  ایجادشده،  زیرساخت های 
درخواست های  در  افزود:  است  فراهم شده  شهروندان  و  دفترخانه  برای 
استعلام  پاسخ  درآمد،  و  نوسازی  عوارض  پرداخت  به محض  نیز  آپارتمانی 
و  می شود  ارسال  سامانه  همین  طریق  از  الکترونیکی  و  خودکار  به صورت 
امیدواریم در برنامه های آتی، برای تمامی درخواست ها ارسال خودکار پاسخ 

استعلام فراهم شود.
میر رحیمی تصریح کرد: در تمامی درخواست ها، از ثبت تا صدور هر نوع 
و  می شود  ارسال  پیامک  شهروندان  برای  مرحله به مرحله  به صورت  گواهی 
تلفن های  با شماره  از طریق تماس  را  پیگیری درخواست خود  امکان  آنان 

۳۶۱۰۴۵۱۹ و ۳۶۱۰۴۷۵۹ را دارند.
وی در پایان به اصلاح ساختار فرآیندی همه درخواست ها در جهت تسریع 
امور شهروندان اشاره کرد و یادآور شد: تمامی این فرایندها مورد بازبینی قرار 
گرفته و تا حد امکان کوتاه شده است و این امر امکان صدور پاسخ استعلام در 

کمتر از یک روز کاری را فراهم کرده است.
 

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

احداث معابر و شوارع اصلی در اراضی 
۵۰ هکتاری پردیسان

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم از پیشرفت ۳۰ 
درصدی عملیات اجرایی احداث معابر و شوارع در اراضی ۵۰ هکتاری پردیسان 

خبر داد.
سید روح الله حسینی اظهار کرد: این اداره کل در محدوده بلوار ابوطالب 
پردیسان با هدف شکل گیری مرکز خدمات منطقه ای و ایجاد کاربری های 
تجاری، آموزشی، فرهنگی و... برای اهالی و ساکنین پردیسان، اقدام به احداث 

معابر و شوارع اصلی کرده است.
وی افزود: این بخش از پردیسان موسوم به اراضی ۵۰ هکتاری پیش از این، 
محل بازار روز بوده است که بنا به درخواست اهالی و ساکنین منطقه، احداث 
شوارع اصلی برای ایجاد کاربری های مختلف از خرداد ماه سال جاری توسط 

این اداره کل در دستور کار قرار گرفت.
حسینی در خصوص جزییات عملیات اجرایی این پروژه توضیح داد: در 
فاز اول این قرارداد، خاکبرداری، تسطیح، جدول گذاری و بسترسازی انجام 
خواهد شد تا در فازهای بعدی تاسیسات زیربنایی و تکمیل روسازی اجرایی 

شود.
وی افزود: شوارع اصلی و معابر محلی با عرض های مختلف حدود ۹ کیلومتر 
شامل بسترسازی و احداث نهرها و جداول بتنی پیش ساخته احداث و اجرا می 
شود.به گفته حسینی برای انجام این عملیات بالغ بر ۳۵ میلیارد تومان اعتبار 

نیاز است.
معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم در پایان با بیان 
این که این پروژه ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد، خاطر نشان ساخت: قراراداد 
عملیات اجرایی این پروژه نه ماهه است و امیدواریم تا پایان سال به بهره برداری 

برسد.

مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت: در حاضر 
قم، ۹۹.۵  شهری  مناطق  برای  گاز  نفوذ  ضریب 
درصد و برای مناطق روستایی قم ۹۹.۳ درصد است 
و استان قم از این حیث در میان پنج استان نخست 

کشور قرار دارد.
مرتضی خوش لهجه مدیرعامل شرکت گاز استان 
قم با حجت الاسلام و المسلمین مرتضی آقاتهرانی 
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
دیدار و گفت وگو کرد. در این دیدار حجت الاسلام 
خدمت  که  این  بیان  با  آقاتهرانی  المسلمین  و 
خیر  دعای  و  متعال  خداوند  رضایت  مخلصانه، 
مردم را به دنبال دارد، اظهار کرد: با توجه به وسعت 
عملیات گازرسانی در قم ضریب نفوذ ۹۹.۳ گاز در 
مناطق روستایی قم ، این استان تاکنون با مشکل 
این  و  نبوده  مواجه  گازرسانی  زمینه  در  خاصی 

موضوع مرهون تلاش های بی وقفه کارکنان شرکت 
گاز استان قم است. وی با بیان این که گاز طبیعی به 
عنوان سرمایه ملی تنها منحصر به نسل امروز نیست 
و با مصرف بهینه می بایست این نعمت طبیعی را 
آیندگان نیز حفظ کرد، افزود: بر اساس آموزه های 
محسوب  کبیره  گناهان  جزء  اسراف  ما،  دینی 
می شود و افرادی که به اسراف کردن اصرار دارند؛ از 
دایره مسلمانی خارج هستند. آقاتهرانی با اشاره به 
لزوم رعایت اصلاح الگوی مصرف در کشور تصریح 
کرد: بخشی از آمار بالای اسراف گاز در کشور به 
معضل  این  که  برمی گردد  موجود  قوانین  نقض 
می بایست با اصلاح قوانین یارانه ها و اصلاح بهای 

گاز برای مشترکان اسراف کار رفع شود.
وی همچنین آگاه سازی شهروندان را گام موثری 
در جهت جلوگیری از مصرف بهینه انرژی در کشور 

استفاده  کرد:  خاطرنشان  باره  این  در  و  دانست 
برنامه های  کنار  در  علمیه  حوزه های  ظرفیت  از 
صداوسیما و تهیه کلیپ، فیلم و پوسترهای آموزشی 
الگوی مصرف  رعایت  به  را  جذاب می تواند مردم 
ترغیب کند. در ادامه این دیدار خوش لهجه با بیان 
این که استان قم از همان ابتدای نهضت گازرسانی 
در کشور در توسعه گازرسانی پیش قدم بوده است، 
اظهار کرد: در حاضر ضریب نفوذ گاز برای مناطق 
شهری قم، ۹۹.۵ و برای مناطق روستایی قم ۹۹.۳ 
درصد است و استان قم از این حیث در میان پنج 

استان نخست کشور قرار دارد.
وی با بیان این که وضعیت رعایت الگوی مصرف 
در کشور جایگاه مطلوب ندارد، بر لزوم کار فرهنگی 
و استفاده از ظرفیت حوزه های علمیه و برنامه های 

تبلیغی در جهت اصلاح الگوی مصرف تاکید کرد.

مدیرعامل شرکت گازاستان قم  خبرداد:

ضریب نفوذ ۹۹.۳ درصدی گاز در مناطق روستایی قم

اراده لازم برای راه  نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: 
اندازی خط منوریل تا مصلی وجود دارد.

احمد امیرآبادی در برنامه گفتگویی اظهارداشت : تصمیم بر این است که 
مونوریل در فاز اول تا مصلی راه اندازی شود و با شرکت مپنا هم در این رابطه 

مذاکراتی انجام شده است.
وی با بیان اینکه فرودگاه قم و منطقه گردشگری از یکدیگر جدا شده اند 
افزود: اولویت ما ادامه عملیات عمرانی فرودگاه به وسیله سرمایه گذار قبلی 
است و اگر این مسئله منتفی شود باید با اتخاذ تصمیمات لازم، فرودگاه به 

بخش دولتی واگذار شود.
امیرآبادی با اشاره به فعالیت های مجلس یازدهم و با بیان اینکه بیشترین 
نگاه مجلس شورای اسلامی به مشکلات اساسی کشور اختصاص داشته 
و قوانین وضع شده بیشتر درباره وضع اقتصادی بوده که قانون مالیات بر 

ارزش افزوده، سامانه ثبت خرید و فروش و قانون جهش تولید مسکن از 
جمله آنهاست گفت: قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، بیمه 
زوج های نابارور، مالیات بر خانه های خالی و فروش خودرو بدون قرعه کشی 

بخش دیگری از اقدامات مهم مجلس در دوره فعلی بوده است.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه پیگیری مجلس 
برای ارائه کالابرگ الکترونیک تا پایان سال ادامه خواهد داشت، افزود: نحوه 
تغییر تخصیص سهمیه بنزین به هر ایرانی در بودجه سال ۱۴۰۲ نیز در حال 
بررسی است. وی با اشاره به جلوگیری از فرار مالیاتی صد و ده هزار میلیارد 
تومانی با اجرای قانون مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس در انتظار لایحه 
دولت برای اصلاح سیستم مالیاتی کشور خواهد بود و بالطبع بسیاری از 
کاسبان خرد با توجه به شرایط، نیاز به پرداخت مالیات در پایان سال مالیاتی 

نخواهند داشت.

امیرآبادی نماینده مردم قم:
اراده لازم برای راه اندازی منوریل قم وجود دارد 

مراسم تجلیل از پژوهشگران و فناوران برتر استان  روز یکشنبه به مناسبت هفته 
پژوهش در دانشگاه قم برگزار شد.

از  نفر  از ۵۵  پژوهش،  مناسبت هفته  به  مراسمی  در  گزارش،  این  براساس 
پژوهشگران و فناوران برتر، همچنین دانش آموزان و معلمان نمونه استان در عرصه 

پژوهش تجلیل شد.
جذب 8۰ درصد فارغ التحصیلان رشته های فنی به بازار کار

استاندار قم  در این آیین با اشاره به ظرفیت رشته های فنی در قم گفت: افزون بر 
۸۰ درصد از فارغ التحصیلان رشته های فنی و مهندسی در این استان جذب بازار 
کار می شوند.    سید محمدتقی شاهچراغی با اشاره به وجود نظام مسائل مختلف 
استان در حوزه های صنعتی، عمرانی، فرهنگی و زیرساختی، بیان کرد: دانشگاه 
و مراکز علمی مکان هایی است که می تواند این نظام مسائل را به نحو منطقی و 
بنیادین حل کند. استاندار قم با تاکید بر رویکرد استان قم از ارتباط و ایجاد پیوند 
بین صنعت و دانشگاه، بیان داشت: توسعه و حمایت از شرکت های دانش بنیان 

از جلوه های مهم در افزایش ارتباط بین صنعت و مراکز علمی و تولیدی است.
وی ظرفیت قم در علوم اسلامی و انسانی را مورد اشاره قرارداد و تصریح کرد: 
از ظرفیت  با دارابودن تعداد بالای مراکز علمی، اساتید و دانشجو  استان قم 
کم نظیری در این حوزه برخوردار است که آثار علمی آن در سطح ملی و جهانی 
الهام بخش است. استاندار قم در ادامه با تاکید بر ضرورت حمایت از پژوهشگران، 
خاطرنشان کرد: نظام مسائل استان مشخص شده و قابل ارائه به دانشگاه ها برای 
اتخاذ راهکارهای علمی و اجرایی جهت بهبود شرایط و عبور از وضعیت موجود 
است. شاهچراغی در پایان با تاکید دوباره بر حمایت از ایده و ظرفیت پژوهشگران 
در حوزه های مختلف دانشی، نسبت به استفاده حداکثری از مزیت علوم اسلامی 

و انسانی پربار در استان قم تاکید کرد.
میزان تولید علمی ایران ۱۱ برابر متوسط دنیاست 

معاون وزیر علوم و رییس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران نیز در 
این آیین گفت: سهم ایران از کل مقالات دنیا در سال ۱۴۰۰، حدود ۲ درصد 
و سهم ایران از مقالات قابل استناد دنیا نیز ۳.۶۷ درصد بوده است درحالی که 
جمعیت ایران یک درصد از جمعیت جهان را شامل می شود.  حسن زمانیان 
ایرانی نیز نام خود را در بین دانشمندان  بالغ بر هزار و ۸۰۰ دانشمند  افزود: 
دودرصدی جهان ثبت کرده اند. معاون وزیر علوم و رییس سازمان پژوهش های 
علمی و صنعتی ایران با تاکید بر اینکه پژوهشی که منجر به فناوری و تولید نهایی 
نشود از اهمیت چندانی برخورد نیست، گفت: سال گذشته با پیوند پژوهش به 
فناوری و نوآوری ۴۱ هزار اشتغال در حوزه دانش بنیان ها ایجاد شد. وی با تاکید 

دوباره بر ضرورت قرارگیری حوزه پژوهش و فناوری در کنار یکدیگر، تصریح کرد: 
باید پژوهشکده های قدرتمندی در کشور وجود داشته باشد که بتواند ایده های 
استخراج شده را تبدیل به محصول و فناوری کند. معاون وزیر علوم و رییس سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران نیز در این آیین تاکید کرد: هزار و ۴۲۶ نشریه 
علمی در حوزه های مختلف دانشی در ایران چاپ می شود که حدود ۵۰ درصد 
از آن ها در حوزه علوم اسلامی و انسانی است. وی بابیان اینکه ایران در رتبه 
شانزدهم علمی دنیا قرار دارد، گفت: باوجوداینکه میزان تولید علمی ایران ۱۱ 
برابر متوسط دنیاست اما شتاب آن گرفته شده که بخشی از آن به خاطر تحریم 
و برخی دیگر نیز به دلیل عدم توجه به ملزومات پژوهشی بوده است. معاون وزیر 
علوم و رییس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران ادامه داد: سال گذشته 
افزون بر ۷۸ هزار مقالات علمی تولیدشده در ایران در پایگاه های قابل استناد 
بین المللی منتشرشده است. زمانیان بابیان اینکه رتبه و تعداد اسناد علمی ایران 
در پایگاه اسکوپوس در جایگاه یازدهم است، خاطرنشان کرد: ثابت شدن روند 
صعودی مقالات علمی ایران محل تامل دارد و باید وضعیت شتاب علمی را دوباره 
احیا کنیم. زمانیان با اشاره به دیپلماسی علمی ایران یادآور شد: سهم مشارکتی 
بین المللی از کل مقالات کشور نیز ۳۵ درصد است که رقم فراوانی را نشان می 
دهد. وی خاطرنشان کرد: ایران هفتمین کشور ازنظر دسترسی به نشریات علمی 
در بین ۱۳۵ کشور جهان است و زبان فارسی یازدهمین زبان ازنظر تعداد نشریات 

نمایه شده در فهرست ژورنال های با دسترسی آزاد در بین ۸۰ زبان جهان است.
 وجود زیرساخت های پژوهشی متنوع در قم 

رییس دانشگاه قم نیز در این آیین با تاکید بر وجود زیرساخت های پژوهشی 
متنوع در قم بیان کرد: مزیت و زیرساخت های پژوهشی ایجادشده در حوزه 
علوم انسانی و اسلامی بی نظیر است اما از این ظرفیت تاکنون در سطح جهانی 
به خوبی استفاده نشده و شرایط جهانی آن قابل قبول نیست هرچند روند کلی 
آن صعودی است. حجت الاسلام احمد حسین شریفی یادآور شد: طی ۲ سال 
گذشته فقط ۸۰۰ مقاله تدوین شده در قم در سطح جهانی به مرجع علمی 
مقاله  با ۷۸ هزار  مقایسه  در  که  تبدیل شده  تراز جهانی  مراکز  موردپذیرش  و 
تدوین شده در سال ۱۴۰۰ توسط مراکز علمی کشور، بسیار ناچیز است. وی 
عنوان کرد: به رغم سیر صعودی تولید علم در استان قم در ابعاد جهانی اما حجم 
مقالات و دانش های تولیدشده اصلا در سطح دنیا قابل ملاحظه نیست و به چشم 
نمی آید. رییس دانشگاه قم ادامه داد: برگزاری تورهای دانشجویی و اساتید و 
بازدید از از مراکز صنعتی و تولیدی، تشکیل ستاد راهیان پیشرفت برای حضور 
مستمر دانشجویان در مراکز صنعتی، برگزاری نمایشگاه دستاوردهای علمی و 
فناوری استان، برگزاری جشنواره دانش آموزی، حضور بیش از ۳۰ استارتاپ در 
نمایشگاه فناوری، برگزاری هفت کارگاه آموزشی و چهار نشست تخصصی به 
همراه تجلیل از پژوهشگران برتر از برنامه های این استان در طول هفته پژوهش و 
فناوری خواهد بود. محمدرضا زمانیان افزود: اگرچه پژوهش امری مهم و با ارزش 
تلقی می شود، اما به تنهایی کارساز نیست و زمانی موثر واقع می شود که نتیجه 
آن تولید و تجاری سازی محصولات فناورانه باشد. وی تصریح کرد: اگر امروز نام 
پرافتخار ایران اسلامی در میان کشور های دارای صنعت و فناور می درخشد به 
دلیل تلاش محققان، پژوهشگران و نخبگان توانمندیست که اقدامات نو آورانه 

دارند و مسئولان را در تحقق سیاست های اقتصادی و علمی همراهی می کنند.
در ادامه برنامه های هفته پژوهش، عصر روز یکشنبه نمایشگاه دستاورد های 

پژوهش و فناوری استان قم نیز افتتاح شد.

به مناسبت هفته پژوهش صورت گرفت ؛

تجلیل از پژوهشگران برتر استان قم 


